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Алая�тарды� азаматтар �стінен миллион-
дап онлайн несие рәсімдеп, депозит-ес еп  шо-
тында�ы бар жина�ын �отарып алуына �уатты 
бір то с    �ауыл �ойылма�. Осы ма�          сат та  Sauap.
org а�арту шылы� порталыны� хабар лау ынша, 
2024 жыл�ы 22 та мыз    дан бастап ел тарихында 
т���ыш рет «Антифрод-орта лы�» "неркәсіптік 
эксплу атация�а беріледі. Б�л хабар ды 'лтты� 
банк т"ра�асы Тимур С�лейменов растады.

Бір аптаны� ішінде рекорд орнат�ан «Ой-
ж�м ба� 2» эмоция кейіпкерлері ар�ылы к"рер-
мен ге ой тас та�ан �здік дубляж ж�мысыны� 
бірі болды. Фильмні� әр сеансында зал к"рер-
мен ге лы� толы бол�аны �уанарлы� жайт. 
3йт кені б�л – �аза�ша дубляжды� с�ранысы 
жо �ары екеніні� дәлелі. К"рермен к"�ілінен 
шы� �ан ж�мысты� негізгі "зегі біз біле бер-
мей тін ��пия�а толы. 

�ңгімелесу барысында Қасым-Жомарт Тоқаев 
Қатарды Қазақстанның ортақ мақсаттар мен 
мұраттар біріктіретін ең жақын серіктестерінің бірі 
ретінде атады.

Мемлекет басшысы соңғы жылдары Қазақстан 
мен Қа тар екіжақты және к!пжақты күн тәртібінің 
барлық бағыты бойынша елеулі табысқа қол 
жеткізгеніне назар ау дарды. Бұған қоса, екі ел берік 
құқықтық база қалыптас тырды және бірқатар ірі 
инвестициялық жобаны жүзеге асырды.

Қасым-Жомарт Тоқаев Астанада !тетін ШЫҰ 
саммитін қолдап, құрметті қонақ ретінде қатысуға 

ниет танытқаны үшін Қатар �мірі шейх Тәмим бен 
Хамад �л Тәниге ризашылығын білдірді.

4з кезегінде Қатар елшісі Абдалла бен Хусейн 
Джабер құрмет к!рсеткені үшін Қасым-Жомарт 
Тоқаевқа алғыс айтып, Доханың екі ел арасындағы 
сан қырлы ынтымақтастықты одан әрі қарқынды 
дамытуға бейілді екенін растады.

Сонымен қатар кездесуде екіжақты күн тәр-
тібіндегі !зекті мәселелер, соның ішінде сауда-
экономика, энергетика және денсаулық сақтау са-
лаларындағы ықпалдастық перспективасы тал-
қыланды.

ОРТАҚ МАҚСАТТАР 
БІРІКТІРЕТІН 
ЕҢ ЖАҚЫН СЕРІКТЕС

БАҚ: ТАҢДАУ. СЕНІМ. ПӘРМЕН.

ҰЙЫМ МҮШЕЛЕРІНІҢ САНЫ 
10-ға ЖЕТЕДІ

4ткен ғасырдың соңында іргелес қонған 
бес мемлекет к!шбасшыларының «Шанхай 
бестігі» аталған тұрақты кездесулері тетігі 
ақыры Шанхай ын тымақтастық ұйымының 
(ШЫҰ) құ рылуына ұласты. �у баста 1996-
1997 жылдары Қазақстан, Қытай, Қырғыз 
Рес публикасы, Ресей және Тәжікстан қол 
қой ған �скери саладағы сенімді нығайту 
тура лы, сондай-ақ Шекара аудандарында 
қа рулы күштерді !зара қысқарту туралы ке-
лісімдердің негізінде осы ұйым қалыптасты. 
Яғни, ШЫҰ шекаралас осы елдер арасында 
қарулы шиеленістердің алдын алу, олардың 
кең ауқымды шапқыншылыққа, терри то-

риялық тұтастықты бұзуға дейін ушығуына 
жол бермеу міндетін атқарды.  

Азия кеңістігі үшін аталған келісімдердің 
теңдесі жоқ сипатқа ие екенін ескере оты-
рып, «Шанхай бестігі» елдері сол уағда лас-
тық тардың орындалуын бірге үйлестіріп, 
жү зеге асуына жоғары деңгейде бірлесе ба-
қы лау жүргізу туралы шешім қа былдады. 

«Шанхай бестігін» жеке ұйымға – әртүрлі 
са ладағы к!пжақты ын ты мақтастықты іл ге-
рілететін !ңірлік құрылымға айналдыру 2000 
жылғы 4 шілдеде бекітілген Душанбе дек -
ларациясында мәлімделді. Оған Қазақ с тан, 
Қырғыз Республикасы, ҚХР, РФ, Тәжікстан 
қосылды.  

ШЫҰ: ЫНТЫМАҚТАСТЫҚТЫҢ 
ЖАРҚЫН БЕЛЕСІ

Астананы� т"рінде, Тәуелсіздік сарайында 3-4 шілде к�ндері Шанхай 
ын тыма�тасты� �йымыны� саммиті "теді. 8азір б�л �йым�а 9 мемлекет 
м�ше және 3 мемлекет – ба�ылаушы. 
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8аза�стан Президенті 8атар Мемлекетіні� елшісі Абдалла бен Хусейн Джабер-
ді �абылдады.

Кәсіби мереке �арса�ында негізгі нысана�а "зімізді алатынымыз екібастан. Осы ретте 
Internews �йымыны� сәуір айында жарияла�ан зерттеу нәтижесі к"птен к"кейде ж�р еді. 
Соны с"з етуді� сәті енді т�скендей. 8аза�стан, Тәжікстан және 3збекстан 
мемлекеттерінде медиат�тыну нары�ы мен медиасауаттылы� де�гейіне ж�ргізілген 
әлеуметтік зерттеу "зімізді тануда к"п нәрсеге к"зімізді аш�андай болды. Онда�ы 
шынды�ты осы салада�ы бірер әріптеспен сараптап к"рген едік. 8 ЖАҢА ЗАҢДА 

ОҢДЫ ӨЗГЕРІС КӨП

3ткен аптада Президент 8асым-Жомарт То�аев «Масс-медиа  туралы»  жа�а 
за��а �ол �ой ды. Мем ле кет басшысы �ол �ой�ан «Масс-медиа туралы» за� 60 
к�ннен кейін к�шіне енетін болады. Жыл�а жуы� уа �ыт �о�ам мен билікті� тал-
�ылауында болып �абылдан�ан ��жат атал �ан сала�а �андай "згерістер әкелуі 
м�мкін? Жа�а за�ны� арты� шы лы�тары �андай? Осы сауалдар т"�і регінде 
Мәжіліс депутаты, «Масс-ме диа туралы» за� жобасы ж�мыс тобыны� же текшісі 
Жанарбек Aшім жан мен с�хбаттас�ан едік. 7

Жанарбек AШІМЖАН,
Мәжіліс депутаты, 
«AMANAT» партиясы фракциясыны� м�шесі:

ӨКІМГЕ ҚОЛ ҚОЙДЫ
М ә ж і л і с  Т " р а � а с ы  Е р л а н 

8ошанов Парламент Палата лары-
ны� бірлескен отырысын ша�ыру 
туралы 3кімге �ол �ойды.

«Қазақстан Республикасы Конститу-
ция сының 58-бабы 4-тармағының 2) 
тар мақшасына сәйкес Қазақстан 
Республикасы Пар ламенті Палатала-
рының бірлескен отырысы 2024 жылғы 
28 маусымда сағат 10.00-де Астана 
қаласында шақырылсын», – деп жа-
зылған 4кім мәтінінде.
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СЕНАТ ТӨРАҒАСЫ 
САЛИМ ИСМАИЛМЕН КЕЗДЕСТІ

Кездесу барысында тараптар жаһандық үрдіс тер 
мен ЖИ технологияларының елдің экономика лық 
дамуына тигізетін әсерін талқылады. Мәулен 
#шімбаев Мемлекет басшысының бастамасымен 
Қазақстанда инновацияларға негізделген жаңа 
экономикалық модель құру жолында ауқымды 
реформалар жүзеге асырылып жатқанын атап ,тті.

«Қазақстан Президенті Қасым-Жомарт Кемел-
ұлы Тоқаевтың бастамасымен ел экономика сын 
әртараптандыру жолында нақты шаралар қолға 
алынды. 1ңдеу ,неркәсібі, машина жасау, мұнай 
химиясы, к,лік және логистика, туризм және ауыл 
шаруашылығы сияқты секторларға баса мән беріліп 
отыр. Біздің мақсатымыз – жалпы ішкі ,німді екі 
есеге ұлғайту және оны 2029 жылға қарай 450 
миллиард долларға жеткізу. Қазақстан іскерлік 
ахуалды жақсарту бағытында айтарлықтай ілгеріледі. 
Бұған салық заңнамасын тұрақтандыру және 
инвестициялар үшін қолайлы жағдай жасау сияқты 
маңызды қадамдардың арқасында қол жеткізілгенін 

атап ,ткен ж,н», – деп палата Спи кері Қазақстанда 
жүргізіліп жатқан реформа лардың негізгі нәти-
желеріне тоқталды.

Са рапшылардың болжамы бойынша, 2030 жылға 
қарай ЖИ-дің әлем экономикасына қоса тын үлесі 
16 трлн долларға жетпек. Осыған байла нысты 
кездесуде жасанды интеллект экожүйесін қалыптас-
тыру және Қазақстанда осы салада ма мандар даярлау 
барысы с,з болды.

1з кезегінде Салим Исмаил Мәулен #шім баевқа 
ЖИ технологияларына қызығушылық танытқаны 
үшін алғысын білдірді. Сондай-ақ ол Қазақстанның 
аталған саладағы тәжірибесін зерделегісі келетінін 
айтып, негізгі бағыттар бо йынша ынтымақтастық 
орнатуға дайын екенін жеткізді.

Айта кетейік, Салим Исмаил – жасанды интел-
лектіні қолдану бойынша ірі әлемдік ком панияларға 
арналған стратегиялар әзірлеу және бірқатар Үкімет 
пен Мемлекет басшыларына осы бағытта кеңес беру 
ісінде тәжірибесі мол, білікті сарапшы.

Парламент Сенатыны� Т�ра�асы Мәулен �шімбаев жасанды интеллект саласы 

бойынша әлемдік де�гейдегі сарапшы, Сингулярлы3 университетіні� негізін 3алаушы 

және ат3арушы директоры, Exponential Organizations бестселлеріні� авторы, елімізге 

Алматыда �тетін «New Vision: Бизнес к8ші» атты жа9анды3 бизнес-форум�а 3атысу 

8шін арнайы келген Салим Исмаилмен кездесті.

«Орнықты даму мақсаттарына қол жеткізу 
жолындағы прогресті жеделдетудің негізгі ,тпелі 
процестеріне қатысты ауқымды іс-қимылдарды 
жандандыру» атты К,шбасшылар диалогының 
бірінші сессиясында с,йлеген с,зінде Мемлекет 
басшысы ұлттық стратегиялар мен бағдарлама ларды 
әзірлеу кезінде орнықты даму қағидаттары ның 
маңызы зор екенін атап ,тті. Мемлекет бюд жетінің 
80 пайызы орнықты даму мақсат тарына сай келеді.

ОДМ-ға қол жеткізу мәселелеріне арналған 
материалдар жинағы – талдаушылар мен мен-
торлардың «Талдау мектебі – Школа аналитики» 
жобасының оқыту курсы аясындағы топтық 
жұмысының қорытындысы. Оның нәтижелері 
орталық және ,ңірлік деңгейлерде назарға алы нады. 
Жинақта талқыланған мақсаттар кедейлікті жою, 
денсаулық сақтау мен білім деңгейін арттыру, су 
сапасын жақсарту және экономикалық ,су 
мәселелеріне қатысты екенін атап ,ткен ж,н.

«Президентіміз Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
тапсырмасымен Парламент Үкіметпен, азаматтық 
қоғамдастықпен және сарапшылармен бірге 
Орнықты даму мақсаттарын іске асыру бағытында 
жүйелі жұмыс жүргізіп келеді. Біз Орнықты даму 
саласындағы ұлттық мақсаттар мен міндеттердің 
іске асырылуына мониторинг жүргізу ж,ніндегі 
Парламенттік комиссия аясында Біріккен Ұлттар 

Ұйымының құрылымдарымен белсенді байланыс 
орнаттық. Осы тұрғыдан келгенде Талдау мектебі нің 
тақырыбы аталған бағытпен үндес екенін айта 
кеткен ж,н. Алдағы уақытта жарық к,ріп отырған 
жинақ мүдделі мемлекеттік органдарға, талдау 
орталықтарына және университеттерге жіберіле ді», 
– деген палата Спикері қатысушыларға жоба ның 
идеясын қолдағандары үшін алғыс білдірді.

Сонымен қатар сарапшылар Мемлекет басшы-
сының тапсырмасымен құрылған Орнықты даму 
саласындағы ұлттық мақсаттар мен міндет тердің 
іске асырылуына мониторинг жүргізу ж,ніндегі 
Парламенттік комиссия аясында ор нықты дамудың 
қалған мақсаттары бойынша да жобалар әзірлеу 
және бірлесіп жұмыс істеу бағытындағы бастама-
ларды талқылады.

Жинақты таныстыру барысында БҰҰ-ның 
Қазақстандағы Тұрақты үйлестірушісі Микаэла 
Фриберг-Стори, экономист Алмас Чукин, медиа-
ме неджер Эльмар Муртазаев және тағы басқа сарап-
шылар с,з с,йлеп, ,з ұсыныстарын білдірді.

Айта кетейік, Taldau Talks диалог алаңының 
алғашқы отырысы биыл наурыз айында ,тті. Ол 
кезде іс-шараға арнайы шақырылған спикер Ор-
талық Азия тақырыбы бойынша белгілі америка-
лық маман Фредерик Старр с,з с,йлеген еді.

TALDAU TALKS: 
МАТЕРИАЛДАР ЖИНАҒЫ 
ЖАРЫҚ КӨРДІ

Taldau Talks диалог ала�ыны� кезекті отырысы �тті. Онда ОДМ-ны� бес негізгі 

ма3сатына арнал�ан жина3 к�пшілікке таныстырылды. Атал�ан е�бекті Парла мент 

Сенаты жанында�ы Сарапшылар клубыны� м8шелері мен «Талдау мектебі – Школа 

аналитики» жобасыны� 8шінші кезе�іні� т8лектері бірлесіп әзірледі.

Премьер-Министрдің орынбасары Тамара     
Дүй сенова былтыр қазан айында Үкімет депу-
таттардың ,ңірлерге сапары барысында тұрғындар 
к,терген 1 700-ден астам мәселені қарап, жүйелеге-
нін атап ,тті. Оның нәтижесінде қабылданған нақты 
шаралар туралы есеп берді.

– Бұл формат ,зінің тиімділігін к,рсетті. Бүгін 
дәстүрлі түрде қаңтар айында келіп түскен 1 000-ға 
жуық сұрақ бойынша баяндама жасап жатырмыз. 
Олардың орындалу барысы Үкіметтің ерекше 
бақылауында. Жүйелі мәселелердің басым б,лігі ,з 
шешімін тапты, – деді Т.Дүйсенова.

Үкіметтің мәліметінше, мәселелердің негізгі 
б,лігі ауыл шаруашылығы саласы, ,ңірлерді дамыту, 
тұрғын үй және қауіпсіздік салаларын қамтиды. 30 
пайызы инфрақұрылымды дамытуға, соның ішінде 
құрылыс, жол, газ бен су мәселесі, әлеуметтік 
нысандар құрылысы мен оларды ж,ндеуге қатысты. 
Қалғандары әлеуметтік салаға қатысты.

Депутаттар баяндамашыға азаматтарды толған-
дырып жүрген ,зекті әлеуметтік-экономикалық 
мәселелер бойынша сұрақтар қойды. Олардың 
кейбіріне шақырылған Үкімет мүшелері де жауап 
берді.

 Бұдан соң Мәжілістегі саяси партиялардың 
фракция жетекшілері биыл 3-12 қаңтар аралығында 
депутаттардың ,ңірлерде жүргізген жұмыстарының 
қорытындыларына тоқталды.

«АМАNАТ» фракциясының жетекшісі Елнұр 
Бейсенбаев Үкіметтен келген жазбаша жауаптардың 
кейбіріне депутаттардың к,ңілі толмайтынын атап 
,тті. Жақында мәжілісмендердің тағы да ,ңірлерге 
сапары басталатынын, олар қыста к,терген 
мәселелердің шешімін тұрғындарға жеткізуі керек 
екенін, ал Үкімет бұл ақпаратты бүгін ғана мәлім-
дегенін айтты.  

 – Дегенмен Үкіметтен мыңнан астам сұрақтың 
басым б,лігіне сырғытпа жауап пен формальды ұсы-
ныс келді. Оның ішінде М#МС бойынша қаражат 
аударғанымен, тиісті медициналық қызмет ала 
алмаған азаматтардың, «Ауыл – ел бесігі» жобасына 
кірмеген мүшкіл халдегі ауылдардың, уақытылы 
индустриалды сертификат ала алмай сарсаңға түскен 
кәсіпкердің, әлеуметтік пакетсіз ішкі істер орган-
дары нан зейнеткерлікке шыққан ардагердің жанай-
қайы мен талап-тілектері бар, – деді Елнұр Бейсен-
баев.

«АМАNАТ» фракциясының депутаттары Үкі-
метке бүгінгі талқылаудан тиісті қорытынды шыға-
рып, әр министрлік жауапты болатын мәселелер 
бойынша арнайы іс-шаралар жоспарын қабылдауды 
ұсынды. 

 «Ауыл» фракциясының жетекшісі Серік Егіз-
баевтың айтуынша, халықпен кездесу қорытындысы 
бойынша фракция депутаттары 120-дан астам 
сұрақтан тұратын тізім жасақтаған. Оның ішінде 
отан дық ауыл шаруашылығы техникасына мемле-
кеттік қолдаудың жеткіліксіздігі ерекше назар ау-
даруды және жедел шешуді талап етеді.

 – Осы тақырып бойынша фракция депутаттары 
Жигули Дайрабаев пен Ерболат Саурықов бірқатар 

депутаттық сауал жолдап, Аграрлық мәселелер 
комитетінің тақырыптық отырыстары ,тті. Алайда 
бүгінгі күнге дейін к,терілген мәселелерді шешу 
үшін Үкімет тарапынан жүйелі тәсілдерді к,рген 
жоқпыз, – деді Серік Егізбаев.

 Осыған байланысты «Ауыл» фракциясы ауыл 
шаруашылығы техникасын, оның ішінде аспалы 
және тіркеме техниканы шығаратын отандық 
,ндірушілерді мемлекеттік қолдау шараларын 
қарастыратын арнайы салалық бағдарлама қабыл-
дауды ұсынды.

 «Ақ жол», Қазақстан Халық партиясы, Жалпы-
ұлттық социал-демократиялық партиясы, Respubli-
ca партияларының фракция жетекшілері де ,ңірлерді 
аралау нәтижелерімен және тиісті ұсыныстарымен 
б,лісті. 

 Жиын соңында Мәжіліс Т,рағасы Ерлан 
Қошанов палатаның сегізінші шақырылымның 
екінші сессиясындағы қызметін қорытындылады. 
Ол Президенттің ауқымды реформалар бағытын 
заңнамалық тұрғыдан қамтамасыз ету бойынша 
байыпты да қажырлы іс атқарылғанын атап ,тті. Бұл 
сессияда барлығы 39 жалпы отырыс ,тіп, мәжілісмен-
дер 302 мәселе қарады. 

– Мәжіліс 100 заң қабылдады, соның ішінде әр 
үшінші заңға депутаттар бастамашылық етті. 
Олардың ішінде сот жүйесі туралы конституциялық 
заң, адам саудасына қарсы іс-қимыл туралы, масс-
медиа туралы заңдар бар. Сондай-ақ қоғамды ұзақ 
уақыт бойы алаңдатып келген ,ткір мәселелер – 
халықтың шамадан тыс кредит алуы, әйелдер мен 
балалар қауіпсіздігі, сондай-ақ лудомания мәселелері 
заңнамалық тұрғыдан реттелді, – деді палата Спи-
кері.

Ерлан Қошанов азаматтық және сарапшылық 
қауымдастықпен тығыз және тиімді қарым-қатынас 
орнағанын атап ,тті. Бұл бағытта Мәжіліс жанындағы 
Қоғамдық палата табысты жұмыс атқаруда. Оның 
мүшелері ,зекті заң жобалары бойынша жұмыс 
топтарына қатысады, онда қоғам пікірі ашық 
айтылады. «Инклюзивті Парламент» депутаттық 
тобы мүмкіндігі шектеулі жандардың мәселелерін 
шешуге атсалысып келеді. Мәжіліс қызметінде 
Қоғамдық қабылдаудың да алатын орны ерекше. 
Биылғы сессияда депутаттар екі жарым мыңға жуық 
азаматты қабылдады. 

– Парламент сессиясы аяқталды. Бірақ бұл тек 
заң қабылдау жұмысында ғана екі ай үзіліс 
болатынын білдіреді. Ал депутаттардың қызметі 
жалғаса береді. 1ңірлерге барып, жұртшылықпен 
жүздесетін боламыз. Ел Президенті депутаттардың 
,ңірлерге барып жұмыс істеуі маңызды екенін атап 
,тті. Сайлаушылардың мұң-мұқтажын ,з аузынан 
тыңдап-білу – бізге берілген зор мүмкіндік. 
Болашақта мұның бәрі жаңа заңнамалық бастамалар 
мен депутаттық сауалдарға негіз болады, – деп 
түйіндеді Ерлан Қошанов.

Сонымен қатар Мәжілістің #леуметтік-мәдени 
даму комитеті ғылым мәселелері бойынша заң 
жобасын жұмысқа қабылдады.

САЙЛАУШЫЛАРДЫҢ 
МҰҢ-МҰҚТАЖЫН ТЫҢДАУ –
МӘЖІЛІСКЕ БЕРІЛГЕН 
ЗОР МҮМКІНДІК

Кеше Мәжіліс Спикері Ерлан Bошановты� т�ра�алы�ымен жалпы отырыс �тті. 

Онда депутаттар ��ірлерді аралау барысында Мәжіліс депутаттарына т8скен 

азаматтарды� �тініштерін мемлекеттік органдарды� 3арау 3орытындылары туралы 

Cкіметті� а3паратын ты�дады.



«AMANAT» партиясы журналистер арасындағы республикалық байқауды 
осымен 15 жыл қатарынан �ткізіп келеді. Биыл байқауға 200-ге жуық адам-
нан 1500-ге жуық жұмыс келіп түсті. Олардың басым к�пшілігі – ай-
мақтар дағы БАҚ қызметкерлері. Айта кетейік, биыл келіп түскен 
барлық жұмыстың шамамен 30%-ы «Біз бір геміз» – су тасқынымен 
күрес туралы үздік мате риал» номинациясына жол данды.

Мәжіліс Спикері, «AMANAT» пар тия сының Т�рағасы Ерлан 
Қошанов сыйлық иегерлері мен барша бұқаралық ақпарат 
құралдары �кілдерін алдағы кәсіби мерекелерімен 
құттықтады.

«Журналистер – мемлекет пен қо ғам ның арасындағы 
алтын к�пір. Сіз дер елдің даму бағдарын, Мемлекет 
басшы сының реформаларын, оң �зге рістерді халыққа 
жеткізуде шешуші роль атқарып келесіздер. Президент 
айт қандай, тек мықты, кәсіби және дербес масс-медиа 
ғана шынайы идео логиялық егемен дігімізді қамтамасыз 
ете алады. Күні ке ше оның тапсырмасы бойынша әзір-
ленген «Масс-медиа туралы» заңға қол қойылды. Бұл 
құжат журналистер құқы ғының қорғалуын күшейтіп, 
отан дық медиа саланы дамытуға тың мүм кінді к тер 
береді», – деді ол.

:з кезегінде, «Аймақ туралы ең үз дік материал» но ми-
нациясының жеңім пазы  М�лдір Сапарова байқау дан алған 
әсерімен б�лісті.

«Біз �ңірдің 80 жылдығына орай, арнайы репортаж 
дайындадық. Қазылар алқасы бұл жұмысты жүлдеге лайық деп 
танығаны қуантады. Бұл тек менің ғана жеке жетістігім емес, Jetisý 
телеарнасы ұжымының ортақ жеңісі», – деді ол.

:з кезегінде, «Жастар туралы үздік материал» номина ция сының 
жеңім пазы Алтынбек Мерсадық �скелең ұрпақ ж�нінде жазудың 
журналистер қауымы үшін қаншалықты маңызды еке ніне тоқталды.

«Баянды болашақ – жалынды жас тардың қолында. Олар жаңа қа-
дамдарға бастамашы болып қана қоймай, әркез әлеуметтік �з герістердің 
қозғаушы кү шіне айналып жатады. Ал журналистика болса, осы жастар 
қауы мының қызығу шылығы мен қажеттілігін баяндай оты рып, олар дың 
�мірде оң бағыт-бағдар таңдауына ықпал етеді», – деді ол.

«Еліміздегі реформалар туралы үздік материал» номинациясында – Qazaqstan 
телеарнасындағы «Апта» бағдарламасының жетекшісі әрі жүргізушісі Жайна 
Сламбек;

«Адал азамат» туралы үздік материал»  номинациясында – 24 KZ телеарнасындағы 
«Арнайы жоба» бағдарламасының авторы әрі жүргізушісі Айғаным Достанбай;

«Жастар туралы үздік материал» номинациясында – Aikyn.kz сайтының редак-
тор-журналисі Алтынбек Мерсадық;

«Аймақ туралы ең үздік материал» номинациясында – «Индустриальная Кара-
ганда» газеті директорының орынбасары-бас редактор Оксана Мягких және Jetisý 
телеарнасының журналисі М/лдір Сапарова;

«AMANAT» партиясының жұмысы туралы үздік материал» номинациясында – 
«Литер» газетінің тілшісі Мергуль Джилкишинова;

«Алаш» қозғалысы туралы үздік материал» номинациясында – Caspian News те-
леарнасындағы тақырыптық бағдарламалар б/лімінің шеф-редакторы Айдос 
Қарабала;

«Біз біргеміз» – су тасқынымен күрес туралы үздік материал» номинациясында – 
«Қазақ радиолары» ақпараттық-сараптау қызметінің редакторы Азамат Тілепов 
және Egemen Qazaqstan газетінің Атырау облысы бойынша меншікті тілшісі Жол-
дасбек Ш/пеғұл.

ОСЫЛАЙША, КОНКУРСТЫҚ КОМИССИЯНЫҢ ШЕШІМІМЕН 
КЕЛЕСІ АЗАМАТТАР «AMANAT МЕДИА СЫЙЛЫҒЫНЫҢ» 

ЖЕҢІМПАЗДАРЫ АТАНДЫ:

АРНАЙЫ СЫЙЛЫҚ ИЕГЕРЛЕРІ:

Шерхан Мұртаза және Камал Смайылов атындағы «Телевизия үздігі» сыйлығын – 
журналист әрі тележүргізуші Айгүл Мүкей;

«Белсенді азаматтық ұстанымы үшін» сыйлығын – Mangystau телеарнасының 
редакторы әрі жүргізуші Шынар Жұмасат;

Қаныш Сәтбаев атындағы «Ғылым әлемі» сыйлығын – Qazaqstan телеарнасының 
арнайы тілшісі Азамат Нұғыманов иеленді.

– Бұл байқауға «Жастар туралы 
үздік материал» номинациясы 
бойынша қатыстым. Ұсынған 

жұмысым – жас ғалым, 
робототехник Айгерім Нұр баева дан 
алған сұхбат. Мұнда сарапшы елдегі 

робото техниканың жай-күйі, 
ғылымдағы әйелдердің р�лі, қазақ 

тілінің ғылым тіліне айналуы секілді 
маңызды мәселелерді с�з етеді. :з басым 
осындай жастардың барына әрі олардың 
қазақтың ғылым-білімін к�ркейтуге үлес 
қосып жатқаны үшін қуанамын. Жалпы, 
журна листиканың қоғамдағы түйіткілді 

мәселелерді ашық жеткізуінен б�лек, тағы бір 
маңызды миссиясы бар. Ол – ағартушылық. Менің де 

осы қатардан к�рініп, біздің қоғам әлі танып үлгермеген 
жас ғалым дарды, жас таланттарды �з салам арқылы жиі 

насихаттағым келеді.

Алтынбек 
МЕРСАДЫҚ, 

Aikyn.kz сайтының 
редактор-

журналисі:

«AMANAT»: «AMANAT»: 
ЖҮЗДЕН ЖҮЙРІК, ЖҮЗДЕН ЖҮЙРІК, 

МЫҢНАН ТҰЛПАР ШЫҚҚАНДАРМЫҢНАН ТҰЛПАР ШЫҚҚАНДАР
Б��аралы� а�парат ��ралдары �ызметкерлері к�ні 
�арса�ында «AMANAT» партиясы журналистер арасында�ы 
дәст�рлі «AMANAT МЕДИА СЫЙЛЫ%Ы» республикалы� 
бай�ауын �орытындылады. Биыл 10 номинация бойынша 
12 же�імпаз аны�талды.

– Мен «Қазақ радиосында» 11 жылдан аса еңбек етіп келе жатырмын. Бұл байқауға 
осыған дейін де бірнеше рет қатысқан болатынмын. Биыл �ткен «AMANAT МЕДИА 

СЫЙЛЫҒЫ» байқауында бағымыз шауып отыр. :зіңіз білетіндей к�ктемнің соңғы айларында 
еліміздің біршама �ңірлерінде қарғын су алып, к�птеген елді мекендегі азаматтарымыз 

баспанасыз қалып жатты. Сол уақытта арнайы эфирлер ұйымдастырып, 
су тасқыны болған аймақтағы волонтерлермен тікелей байланыс орнатып ақпарат бердік. 

«AMANAT» партиясы жанындағы Жастар Рухы жастар қанаты қоғамдық бірлестігінің т�рағасы 
Ақерке Ескендірова ханымды эфирге шақырған едік. :ңірлердегі ахуалды к�зімен к�ріп келген 

соң, «AMANAT» партиясы атынан к�рсетіліп жатқан к�мек және Жастар Рухы қоғамдық 
бірлестігінің еріктілері атқарған жұмыстарды насихаттау мақсатында эфир ұйымдастырылған еді. 

Сол бағдарламаны «AMANAT медиа – 2024» байқауына ұсындық. Жиында партия Т�рағасы 
Ерлан Жақанұлы да айтып �ткендей, байқауға келіп түскен 252 жұмыстың 30 пайызы осы «Бір 

біргеміз» номинациясына үміткер болған екен. Бүгінгі әріптестерімізді марапаттарымен 
құттықтағым келіп отыр. Қазір медиа саласының мамандарына мемлекет тарапынан да, 

қоғамдық ұйымдар тарапынан да жақсы к�ңіл б�лінуде деп есептеймін. Мемлекет 
басшысы да осыдан бірнеше жыл бұрын арнайы бұқаралық ақпарат құралдары 
қызметкерлері күнін атап �туді ұсынған еді. Соның негізінде Үкіметтің арнайы 

қаулысы шығып, бүгін міне бесінші жыл қатарынан 28 маусымда т�л 
мерекемізді тойлап келе жатырмыз. Жыл сайын осы мереке қарсаңында 

осындай шаралар ұйымдастырылып, бәріміз бір марқайып қаламыз. 
Сондықтан бүгін жүлделі болған әріптестеріме құтты болсын 

айтып, қуанышымен б�лісеміз. Ақпарат билейтін 
қазіргідей кезеңде еліміз 

�ркендей берсін!

Азамат ТІЛЕПОВ, 
«ҚАЗАҚ РАДИОЛАРЫ» 
ЖШС Ақпараттық-сараптау 
қызметінің редакторы:

ЖАС ТАЛАНТТАРДЫ ЖАС ТАЛАНТТАРДЫ 
ЖИІ НАСИХАТТАҒЫМ ЖИІ НАСИХАТТАҒЫМ 

КЕЛЕДІКЕЛЕДІ

БҰЛ – ҚАЗАҚ ЖУРНАЛИСТИКАСЫНА БҰЛ – ҚАЗАҚ ЖУРНАЛИСТИКАСЫНА 
БЕРІЛГЕН МАРАПАТБЕРІЛГЕН МАРАПАТ

      П І К І Р    П І К І Р    П І К І Р

Депутаттар алдында с�йлеген с�-
зінде Тамара Дүйсенова биыл к�ктемгі 
егіс жұмыстарын қаржыландыру к� ле-
мі 3 есеге – 180 млрд теңгеден 580 млрд 
теңгеге дейін артқанына тоқталды. 
Сон дай-ақ биыл агро�неркәсіптік ке-
шен ді субсидиялауға 431 млрд теңге 
қа рас тырылған. Қосымша 323 млрд 
тең ге қажет. Бұл мәселе бюджетті нақ-
ты лау кезінде қаралатын болады.

Вице-премьер «Ауыл аманаты» 
ауыл халқының табысын арттыру жо-
ба сын іске асыру кезіндегі проблемалар 

ту ралы айтып берді. Оның айтуынша, 
туын даған мәселелерді шешу үшін 
жүйе лі шаралар қабылданған.

«Бұл мәселелерді �ңірлермен бірге 
«AMANAT» партиясымен және осы 
са ла дағы сарапшыларды қоса отырып 
бір неше мәрте талқыладық. Биыл 
жаңа тәсілдерді бірқатар �ңірде алды-
мен пилоттық түрде жүзеге асырғымыз 
ке леді, кейін тәжірибе алмасып, әр 
об лыстың ерекшеліктерін ескере оты-
рып жасаймыз деп жоспарлап отыр-
мыз», – деп атап �тті Тамара Дүйсенова. 

946 МЫҢ ГЕКТАР ЖЕР МЕМЛЕКЕТ 946 МЫҢ ГЕКТАР ЖЕР МЕМЛЕКЕТ 
МЕНШІГІНЕ ҚАЙТАРЫЛДЫМЕНШІГІНЕ ҚАЙТАРЫЛДЫ

Бетті дайындаған Кәмила ЕРКІН

Жайылымды� жер тапшылы�ы проблемасын шешу ше�берінде 
биыл мемлекетке 946 мы� гектар жер учаскесі �айтарылды. 
Б�л туралы Пар ламент Мәжілісіні� жалпы отырысында 
Премьер-Министрді� орын   басары Тамара Д�йсенова айтты. 
:айтарыл�ан учаскелер бірінші кезекте халы��а ауылды� жерде мал 
жаю �шін беріледі.

№71-72 (4466)№71-72 (4466)
27 27 МАУСЫММАУСЫМ 2024  2024 БЕЙСЕНБІБЕЙСЕНБІ 3БАҒДАР



№71-72 (4466)№71-72 (4466)
27 27 МАУСЫММАУСЫМ 2024  2024 БЕЙСЕНБІБЕЙСЕНБІ4 ДАМУ

Астананы� 
т�рінде, Тәуелсіздік 
сарайында 
3-4 шілде к!ндері 
Шанхай 
ынтыма%тасты% 
&йымыны� саммиті 
�теді. *азір б&л 
&йым/а 9 мемлекет 
м!ше және 
3 мемлекет – 
ба%ылаушы. 

Айхан ШӘРІП

сәуірде ШЫҰ құруға қатыстым. Ол 
кезде бұл ұйым «Шанхай бестігі» 
аталатын. Содан бері Шанхай ын-
тымақтастық ұйымының рухы қалып-
тасты. Біз Азия дағы, Еуразия құрлы-
ғындағы, жал пы әлемдегі бейбіт шілікті, 
қауіпсіздікті сақтау жолындағы ықпал-
дастығымыздың негізгі қағи даттарын 
дәйекті түрде нығайтып келе міз. Бұл – 
)те дұрыс қа дам! – деді Президент.

Еліміздің Сыртқы істер ми нистр-
лігінің мәліметінше, Астана 

саммитіне бірден 16 елден мемлекет 
лидерлері мен үкіметтер басшылары 
келеді деп жоспарланған. Яғни, Қазақ-
стандағы ұлы құрылтайға мүше және 

Соның ішінде саяси, сауда-эконо-
микалық, мәдени-гуманитарлық ық-
палдастық және халықаралық геосаяси 
мәселелер талқыға салынбақ. 

«Саммит отырысы барысында Шан-
хай ынтымақтастық ұйымының халық-
аралық және )ңірлік )зекті проб ле-
маларды шешудегі р)лін әрі қарай 
нығайтуға септесетін к)кейкесті мә-
селелердің кең спектрін қарау жос пар-
ланып отыр», – деген түсініктеме берді 
қазақстандық сыртқы саясат ве-
домствосы.

Жоғарыда айтылғандай, Астана 
саммитінде Беларусь республикасын 
ШЫҰ-ға толыққанды мүше ретінде қа-
былдау туралы шешім қабылданады. 
Биылғы мамырда, мүше мемлекеттердің 
Сыртқы істер министрлерінің сам-
митінде Қ.Тоқаев Беларустің «Шанхай 
рухын» одан ары күшейтуге және ШЫҰ 
ая  сындағы к)пжақты ынтымақтастықты 
нығайтуға айтар лықтай үлес қосаты-
нына» сенім білдірген болатын.

ҚАУІПСІЗДІК ШАРАЛАРЫ 
КҮРТ КҮШЕЙТІЛЕДІ

Алдағы саммит аса мәртебелі бол -
ғандықтан, Қазақстан қауіпсіздіктің 
күшейтілген шараларын енгізіп жатыр. 
Бұл туралы шетелдік беделді ақпарат 
құралдары да хабарлады. Жарты әлемді 
билеген тұлғалардың қауіпсіздігі – 
мемлекеттік маңызды мәселе екені 
мәлім.

Мысалы, саммит )ткізу кезеңінде 
астаналық балабақшалар 

жабылады. Мемлекеттік қызметшілердің 
70 пайыздайы қашықтан жұмысқа 
к)шеді. Басқаша айтқанда, қаланың 
тіршілігіне жауаптылары және саммитке 
қызмет етуге жұмылдырылғандар ғана 
жұмыс орнында қалмақ. Сондай-ақ 
квазимемлекеттік сектордың, ұлттық 
компаниялардың ұжымдары да жұмыс 
күні үйлерінде отырады.

«Қала тұрғындары мен қонақтарына 
қолайлы болуы, сондай-ақ жолдарда 
кептелістердің туындауын болдырмау 
үшін мемлекеттік мекемелер мен квази-
мемлекеттік секторға 2-ші шілдеден 
бас тап, 4 шілде күндері аралығында, 
қызметкерлерінің 70 пайызға дейінгісін 
жұмысты қашықтан істеу форматына 
ауыстыруға кеңес берілді. Бұған қоса, 
3-4 шілде күндері мектепке дейінгі 
мекемелер жұмыс істемейтін болады», – 
деп хабарлады Астана әкімдігі. 

Бұл ақпаратты елордалық Білім 
басқармасы растады.

«Мектепке дейінгі білім беру ұйым-
дары, балабақшалар екі күн бойын, 
яғни 3-4 шілде күндері жұмыс істе-
мейді, жабылады. Бұл Астанада Шан-
хай ын тымақтастық ұйымы саммитінің 
)т кізілумен байланысты. Бізге Оқу-

ағарту және Ішкі істер министр-
ліктерінен осыны сұраған хаттар 
түсті», – деді бас қарма мамандары.

@кімдіктің түсіндіруінше, бұл – 
әлемдік тәжірибе: к)п елден лидер 
жиналатын ірі халықаралық іс-шара 
)ткізілген кезде қауіпсіздіктің кү шей-
тілген шаралары қабылданады. Қаланың 
белгілі бір аудандары жабылады. Жұ-
мыскерлер ішінара қашықтан жұмысқа 
к)шіріледі. 

Халықаралық сарапшылардың бай-
ламынша, терроризммен және экстре-
мизммен күрес – саммиттің күн тәрті-
біндегі басты тақырыптардың бірі бо л-
мақ. Cйткені дәл соның қарсаңында 
Ресейде, соның ішінде Мәскеудегі 
Крокус-Сити холда лаңкестік акті 
болды. Күні кеше Дағыстанда да 
белгісіз біреулер ел астанасы Махачкала 
мен тарихи шаһар Дербентте атыс 
ашып, кейбір деректер бойынша, 25-
тей құқық қорғау қыз меткері қаза 
тапқан. Екі шіркеу, екі синагога )ртеліп, 
православ діни қыз меткері қастан-
дықпен бауыздап )лті рілген. Биылғы 
16 маусымда Ростов-на-Дону қаласында 
«ИГИЛ-Даиш» лаң кестік ұйымы 
атынан әрекет еткен жат діни ағымның 
)кілдері  тергеу изоля торындағы 
қызметкерлерді кепілге алды. 

ҚАЗАҚСТАННЫҢ Т�РАҒАЛЫҒЫ 
ҚАНДАЙ ЖЕМІС БЕРДІ?

Биылғы сәуірде Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев  та таяуда 
ШЫҰ елдерінің қауіпсіздік кеңестері 
хат  шыларымен кездесуде әлемде 
халық аралық терроризм қайтадан 
күшейе бастағанына екпін түсіргені 
белгілі.  Оның айтуынша, бүгінде 
барынша жүйелі және батыл жауап 
қажет. Cрше лене түскен терроризмге 
м е м л е к е т т е р д і ң  ж ау а б ы  қ а н д а й 
б о л а т ы н ы  д а  Ш Ы Ұ  с а м м и т і н д е 
талқыға салынып, нақты шешімдерге 
негіз болуы мүмкін.

2024 жылғы 21 мамырда ШЫҰ-ға 
мүше мемлекеттердің Сыртқы істер 
министрлерімен кездескен Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаев Қазақстанның 
т)рағалығының алдын ала қорытын-
дысына тоқталды және жетекші ретінде 
Қазақстанның ұйым әлеуетін одан әрі 
арттыру үшін бар күш-жігерін жұмса-
ғанын нықтады. Оның айтуынша, )ткен 
бір жыл ішінде ШЫҰ-ның цифрлық, 
туристік және энергетикалық салалар 
бойынша ұйымдастырылған форумдарын 
қоса алғанда, жалпы саны 100-ден астам 
іс-шара )ткізілді.

Мысалы, біраз жыл бұрын Қазақстан 
«Киелі орындар» жобасын жүзеге асыр-
ған болатын. Соның үлгісінде Астана 
Шанхай ынтымақтастық ұйымы елде-
рінің «Киелі орындары» жобасын қолға 

ҰЙЫМ МҮШЕЛЕРІНІҢ САНЫ 
10-ға ЖЕТЕДІ

Cткен ғасырдың соңында іргелес 
қонған бес мемлекет к)шбас шы-
ларының «Шанхай бестігі» аталған 
тұрақты кездесулері тетігі ақыры Шан-
хай ын тымақтастық ұйымының 
(ШЫҰ) құ рылуына ұласты. @у баста 
1996-1997 жылдары Қазақстан, Қытай, 
Қырғыз Республикасы, Ресей және 
Тәжікстан қол қойған @скери саладағы 
сенімді нығайту туралы, сондай-ақ 
Шекара аудандарында қарулы күштерді 
)зара қысқарту туралы келісімдердің 
негізінде осы ұйым қалыптасты. Яғни, 
ШЫҰ шекаралас осы елдер арасында 
қарулы шиеленістердің алдын алу, 
олардың кең ауқымды шапқын-
шылыққа, терри ториялық тұтастықты 
бұзуға дейін ушығуына жол бермеу 
міндетін атқарды.  

Азия кеңістігі үшін аталған ке-
лісімдердің теңдесі жоқ сипатқа 

ие екенін ескере отырып, «Шанхай 
бестігі» елдері сол уағда лас тықтардың 
орындалуын бірге үйлестіріп, жүзеге 
асуына жоғары деңгейде бірлесе бақылау 
жүргізу туралы шешім қа былдады. 

«Шанхай бестігін» жеке ұйымға – 
әртүрлі саладағы к)пжақты ын ты-
мақтастықты ілгерілететін )ңірлік құ-
рылымға айналдыру 2000 жылғы 4 шіл-
деде бекітілген Душанбе дек лара-
циясында мәлімделді. Оған Қазақ стан, 
Қырғыз Республикасы, ҚХР, РФ, Тә-
жік стан қосылды.  

Қазір ШЫҰ-ға барлығы 9 мемлекет – 
Қазақстан, Қырғыз Республикасы, ҚХР, 
РФ, Тәжікстан, Cзбекстан, Пәкістан 
Ислам Республикасы, Үндістан, Иран 
Ислам Республикасы кіреді. 

Тағы 3 ел – Ауғанстан (2021 жылдан 
бергі қазіргі ресми атауы – Ауғанстан 
Ислам @мірлігі) Моңғолия және Бе-
ларусь бақылаушы мемлекет мәр те-
бесіне ие. 2022 жылғы Самарқан сам-
митінде Беларусь статусын мүше-мем-
лекет деңгейіне дейін к)теру процесі 
басталды. Ал дәл Астана саммитінде 

алды. Оның аясында жүргізілген жұ-
мыстар аяқталып келеді. 

Қазақстанның бастамасымен 
2024 жыл ШЫҰ-да «Экология жылы» 
болып жарияланды. Қазақстан Үкіметі 
энергетика, к)лік және мәдениет са-
лаларында қосымша бірқатар айтулы 
шараға дайындық жұмыстарын жалғас-
тырып жатыр. Олардың эстафетасы 
ҚХР-ға табысталады. 

Атап )тер жайт, т)раға ретінде 
Қазақ стан Астана саммитінде қабыл-
дануға тиіс ортақ шешімдердің, к)п-
жақты құжат тардың жобаларын әзір-
леді. Олар дың мәтіндерін барлық мүше 
мем лекеттің келісімінен )ткізді, олар-
дың талап-тілектерін, ұсыныс-ескерт-
пелерін қа был дап, пысықтады. Тоғыз 
елдің СІМ басшыларының, басқа-
ларының жиын дарын )ткізді. Дайын-
дық жұмыс тарын толыққанды, қызу 
жүргізді.

Нәтижесінде, ШЫҰ-ның келесі 
аптадағы Астана саммитінің 

күн тәртібіне 20-дан астам құжат 
шығарылып, мемлекеттер басшылары 
кеңесінің қа рауына ұсынылады. Олар-
дың сам миттен кейін тиімді іске 
асырылуы ШЫҰ ая сындағы жан-
жақты серіктес тіктің ны ғаюына елеулі 
серпін беруге тиіс. Бұл енді жаңа 
т)раға – шығыс к)ршінің жауап-
кершілігіндегі іс. 

Президенттің пікірінше, жаһандық 
стратегиялық тұрақсыздық жағдайында 
кешенді тәсілдерді қолданудың барлық 
тараптың мүддесін ескерудің және үнемі 
мәмілеге келу жолдарын іздеудің 
маңызы артып келеді. Мемлекет басшы-
сы бүкіл адамзат үшін бейбіт және 
үйлесімді даму мұраттары мен құнды-
лықтарын ұжым болып ілгері лететін 
уақыт келді деп са найды.

Сондықтан Қазақстанның бастама-
сымен Астана саммитінде қабылданады 
деп күтіліп отырған басты бір құжат – 
ШЫҰ-ның «@ділетті әлем мен келісімді 
жақтайтын дүниежүзілік бірлік туралы» 
бастамасы болмақ. Сондай-ақ алдағы 
саммит барысында ШЫҰ-ның «Астана 
декларациясы» қабылданады. Онда 
әлемнің түрлі )ңіріндегі қақтығыстарды 
реттеу үшін халықаралық күш-жігерді 
біріктіруге мән берілмек.

Мұның сыртында Қазақстан 
ШЫҰ-ны реформалау баста-

масын к)терді. Ұйымның қызметін 
жетілдіруге бағытталған нақты ше шім-
дерді дайындауға мүше мем лекеттердің 
белсенді қатысуы маңызды. Қазақстан 
)з тарапынан ШЫҰ-ны ынтымақ-
тастықтың тиімді және к)пжақты теті-
гіне айналдыру ж)нінде теңгерімді 
ұсы ныс жасады. Мем лекетіміз алдағы 
уақытта да осы бас тамалар қолдау таба-
ды деген үмітте.

ЖАРҚЫН БЕЛЕСІ

ШЫҰ мүшелерінің саны 10-ға дейін 
жетеді. 

Шанхай ынтымақтастық ұйымының 
астаналық саммитінің басты жиыны 
алдағы бейсенбіде, 4 шілдеде Тәуелсіздік 
сарайында ашылады. Саммитке Қа зақ-
стан Президенті Қасым-Жомарт Тоқаев 
т)рағалық етеді. Себебі 2023 жылдың 
шілдесінен бері ұйымға Қазақ стан 
т)раға болып келді. Астана сам митінен 
кейін ШЫҰ-ның т)рағалық тізгінін 
Қытай ұстайды.

Осының алдында Қ.Тоқаев ШЫҰ-
ның алдағы Астана саммиті «К)пжақты 
диалогті нығайту – орнықты бейбітшілік 
пен дамуға ұмтылу» деген тақырыппен 
)тетінін жеткізді.

– Шанхай ұйымының негізгі мақ-
сат тарының бірі – аймақтағы бей-
бітшілікті, қауіпсіздік пен тұрақты да-
муды қамта масыз ету. Мұны аталған күн 
тәртібі анық к)рсетеді. Бұл саммит 
әлем дік архи тектоникада )те маңызды 
орын алатын ортақ ұйымымыздың 
тарихына жаңа парақ болып енеді. 
Шанхай ын ты мақтастық ұйымына бүкіл 
әлем к)з тікті. Қызметімізге басқа дер-
жавалар қызы ғушылық танытады, к)п-
теген сұрақ қояды. Мен 1996 жылы 

бақылаушы елдер сыртында, «ШЫҰ 
диалогі бойынша серіктес» елдер де 
қатысады. Олардың арасында Қытай, 
Үндістан, Пәкістан, Иран, РФ, Cз-
бекстан, Қырғызстан, Тәжікстан, Түр-
кия, Беларусь, Моңғолия, @зер байжан, 
Қатар, Біріккен Араб @мірліктері, 
Түрікменстан бар. Басқаша айтқанда, 
жаһан жұртшылығының шамамен 
жартысының мүддесін ұсынатын 
к)шбасшылар Қазақстанға жиылмақ. 

Айтқандай, әлемдік жалпы ішкі 
)німнің т)рттен бірі және 

жаһандық сауда-саттықтың 15 пайызы 
осы мемлекеттерге тиесілі екен.

Саммитке сондай-ақ БҰҰ Бас хат-
шысы, Азық-түлік қауіпсіздігі ж)ніндегі 
Ислам Ұйымы (АҚИҰ), Орталық Азия 
мен Таяу Шығыс елдері  құрған 
Экономикалық ынтымақтастық ұйымы, 
АCСШК, ШЫҰ, ҰҚШҰ, ТМД, Еур-
азиялық экономикалық комиссия бас-
шылары қатысады деп күтілуде. Оларға 
шақыртулар жіберілген.

Шанхай ынтымақтастық ұйы-
мына мүше мемле кеттердің 

басшылары күн тәртібіне енгізілетін 
және )зара мүд делерге сай келетін )зекті 
мәсе лелердің кең ауқымын қарастырады. 

Халықаралық сарапшылардың бай ламынша, 
терроризммен және экстре мизммен күрес – 

саммиттің күн тәрті біндегі басты тақырыптар-
дың бірі бо л мақ. �йткені дәл соның қарсаңында 
Ресейде, соның ішінде Мәскеудегі Крокус-Сити 

холда лаңкестік акті болды. Күні кеше Дағыстанда 
да белгісіз біреулер ел астанасы Махачкала мен 

тарихи шаһар Дербентте атыс ашып, 
кейбір деректер бойынша, 25-тей 

құқық қорғау қыз меткері қаза тапқан.

ШЫҰ:ШЫҰ:  
ЫНТЫМАҚТАСТЫҚТЫҢЫНТЫМАҚТАСТЫҚТЫҢ
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АРАЛАСТЫАРАЛАСТЫ

АРПАЛЫСҚААРПАЛЫСҚА
«АНТИФРОД»«АНТИФРОД»

Алаяқтардың 
азаматтар үстінен 
миллиондап онлайн 
несие рәсімдеп, 
депозит-ес еп -
шотындағы бар 
жинағын қотарып 
алуына қуатты бір 
то с    қауыл қойылмақ. 
Осы мақ          сат та  
Sauap.org ағарту-
шылық порталының 
хабар лау ынша, 
2024 жылғы 22 та-
мыз    дан бастап ел 
тарихында тұңғыш 
рет «Антифрод-
орта лық» өнер-
кәсіптік эксплу а  -
тацияға беріледі. 
Бұл хабар ды Ұлттық 
банк төрағасы 
Тимур Сүлейменов 
растады.

АЛАЯҚТАРМЕНАЛАЯҚТАРМЕН

айналысады, – деді Ұлттық банк 
т�рағасы Т.Сүлейменов.

Антифрод-орталыққа барлық 
банктің, т�лем ұйымдарының, мо-
бильді операторлардың ақпараттық 
жүйелері қосылады. Бұл шынайы 
уақыт режимінде ақпарат алмасуға, 
тұлғаларды және оларға қатысты 
операцияларды алаяқтардың қара 
тізімі бойынша тексеріп, салыстыруға 
мүмкіндік береді. 

ЖЫЛПОСТАРҒА ЖЕМ 
БОЛЫП ЖАТЫР...

Sauap.org қазақстандықтардың 
алаяқтарға жем болып жатқанын 
дәлелдейтін нақты деректер келтіреді. 
Мысалы, Алматы қаласында 73 жасар 
зейнеткер Л.В. алаяқтардың арбауы-
на түсіп, жалғыз баспанасын тездетіп 
18 миллион теңгеге сатып жіберген. 
Сондай-ақ банкте 1 миллион теңге 
кредит рәсімдеген. Осы қаражаттар-
ды және депозиттегі 6 миллион теңге 
жинағын қосып, алаяқтарға жалпы 
сомасы 25 миллион теңгесін аударған. 
Қазір Алматы қаласының Алмалы 
аудандық полициясы қылмыскерлерді 
іздеу бойынша тергеуді тоқтатқан 
екен. Бүгінде кейуана әлеу меттік 

тергеу іс-шараларын тоқтатты. :з 
кез егінде банктер зардап шегушіні 
несиелерін толық �теуге мәжбүрлеу 
жұмысын жүргізіп жатыр. 

2023 жылғы қазанда Алматыда 
қаск�йлер қоғамдық к�лік ішінде 63 
жас ар зейнеткер А.З.-ның ұялы теле-
фонын ұрлап алып, оның қатысуын-
сыз, әжейдің үстінен 577 мың теңге 
несие рәсімдеген. Ішкі істер орган-
дарына банктің ол қаражатты кімге 
жол дағаны белгілі екен, алайда 
қылмыс керлерді ұстау бойынша әре-
кет танытпаған. Банк болса, визуал-
ды верификация бойынша �з жұмы-
сындағы олқылықты мойындамаған 
және зардап шегушіні несиесін толық 
мойындауға мәжбүрлеу үшін шара 
қабылдап жатыр. 

Мұндай мысалдар жетіп артылады. 
Алаяқтар н�мірді ауыстыру техноло-
гияларын қолданып, қазақстандықтарға 
тіпті т�л банктерінің, туыстарының, 
бастықтарының ұялы телефонынан 
қоңырау шалады. Немесе құрбанының 
сеніміне кіру, мысын басу, с�зсіз ба-
ғынуға мәжбүрлеу үшін �зін таныс-
тырғанда банк қызметкерінің, ішкі 
қауіпсіздік қызметкерінің, құқық 
қорғау органы �кілінің, Ұлттық банк, 
министрлік қызметкерінің және бас-
қас ының «терісін» жамылады. 

П�РМЕНДІ КҮРЕС – 
БИЛІККЕ СЫН

ІІМ дерегінше, 2022 жылы қазақ-
стандықтардан �з үстінен алаяқ тардың 
банктерде – 6,6 миллиард теңгеге 
кредит рәсімдегеніне қатысты 5 814 
шағым, микроқаржы ұйымдарында  
жалпы сомасы 342 миллион теңгеге 
несие рәсімдегені туралы 619 шағым 
түскен. 

2023 жылы тіркелген шағымдардың 
саны банктер бойынша – 6 246-ға, 
шығын сомасы  7,5 миллиард теңге 
сомаға жетті. Мұның сыртында ала-
яқтар 451 азаматқа МҚҰ-ларда 255 
миллион теңге несие рәсімдеп, қара-
жаттарды қолма-қол шешіп алған. 

Бұл полицияға арызданғаны 
ғана. Мұның сыртында мың-

даған адам алаяқтарға алданғанын, 
саз ға отырғанын біліп, сан соққанымен, 

ай ыпты �з мойнына алып, несиесін 
т�л еп жатыр, не т�леуден бас тартты. 
Ұлт тық банктің статистикасы бойын-
ша, т�лем енгізу тоқтатылғанына 90 
күннен асып кеткен жұмыс істемей-
тін заемдардың к�лемі 2022 жылғы 
қаң тардағы 353 миллиард теңгеден 
2024 жылғы наурызда бірден 76,5%-ға 
�сіп, 622 миллиард теңгеге жеткен. 

– Проблемалы кредиттердің �суі-
не қаржы институттарының және 
коллекторлық агенттіктердің жұмы-
сының тиімсіздігі ғана емес, сондай-ақ 
несиеге қатысты алаяқтық қылмыс-
тарының күрт �суі де ықпал етеді. 
Алаяқтардың қазақстандықтарға 
келтірген шығыны ішкі істер орган-
дарының және Ұлттық банк пен Қаржы 
нарығын реттеу агенттігінің беделіне 
нұқсан келтіреді. Құзырлы органдар 
жә не қаржылық реттеуші алаяқтарды 
тауып, жазалау жұмыстарынан бойын 
аулақ салды. Банктер мен МҚҰ-лар 
бол са, мұндай заемдарды реттеуге, 
қыл мысты ашуға к�мектесу және 
алаяқ тық несиені есептен шығару 
орнына, зардап шегушіні борышкер-
ге айналдыруға күш салады, – деді 
Мә жіліс депутаты Ерлан Стамбеков. 

Ұлттық банк азаматтардың 
алаяқтық операциялардың 

белгілері бар шоттарын бұғаттау бағы-
тында �з құзыреті шегінде шаралар 
қабылдап жатқанын жеткізді. Соның 
бірі – жоғарыда айтылған Анти-
фрод-орталық. Оның қызметі 2024 
жылғы 21 мамырда жарияланған заңда 
заңдастырылды. Антифрод-орталықты 
құру ж�ніндегі заңнамалық түзетулерді 
Ұлттық банк әзірлеген болатын. 

– Заңды іске асыру үшін Ұлттық 
банк енді қаржы ұйымдары мен мем-
органдар арасында жедел ақпарат 

алмасу, сондай-ақ алаяқтық операция-
ларға үн қату үшін Антифрод-орталық 
инфрақұрылымын іске асырады. Бұл 
орталықтың міндеттеріне біріншіден, 
алаяқтық транзакцияларды анықтап, 
оларға жедел ден қою, соның ішінде 
оларға аударылған қаражатты, тран-
закцияны бұғаттау кіреді. Екіншіден, 
қаржы нарығына қатысушылар ара-
сында онлайн режимде алаяқтық 
операциялар туралы ақпарат алмаса-
ды. Үшіншіден, алаяқтық операция-
лардың бірыңғай дерекқорын жүргізеді. 
Қаржы ұйымдарының құқық қорғау 
органдарымен �зара іс-қимылын 
ұйымдастырады, – деді Ұлттық банк 
басшысы Тимур Сүлейменов.

Қабылданған «байланыс, цифр-
ландыру, инвестициялық ахуалды 
жақсарту және артық заңнамалық 
регламенттеуді болғызбау мәселелері 
бойынша» заңда айтылғандай, Анти-
фрод-орталық немесе «алаяқтық бел-
гілері бар т�лем транзакциялары 
бойынша деректер алмасу орталығы» 
– Ұлттық банктің алаяқтық белгілері 
бар т�лем транзакцияларын болғыз-
бауға бағытталған шараларды жүзеге 
асыратын заңды тұлғасы, еншілес 
ұйымы болады. 

АЛАЯҚТЫҢ НЕСИЕСІ 
КЕШІРІЛЕДІ

Антифрод-орталық банктер мен 
МҚҰ секілді қаржы ұйымдарынан, 
т�лем ұйымдарынан, ұялы байланыс 
операторларынан және қылмыстық 
қудалау органдарынан келіп түскен, 
алаяқтық белгілері бар т�лем транзак-
циялары бойынша инциденттер мен 
әрекеттенулер туралы мәліметтерді, 
сондай т�лемдер, ақша аударымдары 
ж�ніндегі деректерді жинайды, �ң-
дейді және талдайды.  

Орталық алаяқтық белгілері бар 
т�лем операцияларын болғызбау үшін 
қажетті ақпаратты, оның ішінде қа-
терлер, осал тұстар, инциденттердің 
туындауының алғышарттары, сондай-ақ 
олардың алдын алу және зардаптарын 
жою әдістері туралы ақпаратты қаржы 
ұйымдарына, т�лем ұйымдарына, ұялы 
байланыс операторларына, қылмыстық 
қудалау органдарына ұсынады.

Қаржы ұйымы, т�лем ұйымы алаяқ-
тық белгілері бар т�лем транзакция сы 
анықталған кезде оны тоқтата тұрады. 
Ары қарай қылмыстық қудалау орга-
ны Антифрод-орталықтан алаяқтық 
белгілері бар т�лем транзакциясы 
ж�ніндегі хабарды алғаннан 3 жұмыс 
күні ішінде оны бұғаттауды жалғасты-
ру туралы шешім қабылдайды. Неме-
се аударымды одан ары жүзеге асыруға 
рұқсат етеді. Яғни, ақша аударымы 
немесе т�лем 3 күннен аспайтын 
уақытқа ғана бұғатталады.

Бас прокурор Берік Асыловтың 
депутаттарға жазбаша ұсынған 

мәліметіне жүгінсек, былтырдан бү-
гінгі күнге дейін алаяқтардың 49 
миллионнан астам қоңырауы, оның 
ішінде алмастырылатын н�мірлерден 
жасалған телефон соғулар бұғатталды. 

– Бұл бағытта басқа да шаралар 
қабылданып жатыр. Ұлттық банк 
базасында жақын арада Антифрод-ор-
талық іске қосылады деп күтілуде. 
Қазақстан Еуропа кеңесінен компью-
терлік қылмыстар туралы Будапешт 
конвенциясына қосылуға шақырту 
алды. Халықтың қаржылық-құқықтық 
сауаттылығын арттыру бойынша 
ауқымды түсіндіру жұмыстары жүр-
гізіледі. Сериалдар мен бейнероликтер 
түсіріліп жатыр. Сонымен бірге бірқа-
тар заңнамалық түзету жоспарланған. 
Соның ішінде алаяқтық белгілері 
анықталған жағдайда клиенттердің 
арыз-шағымдары бойынша ақшаға 
қол жеткізуді бұғаттау ұсынылды. 
Жалпы, биылғы жылы интернет ала-
яқтық фактілері бойынша барлығы 8 
мыңнан астам қылмыстық іс тіркелді, 
оның 50%-ы кредит рәсімдеумен 
байланысты, – деді Берік Асылов.

Ал Үкіметтің дерегінше, 2023 
жылдан бері барлық �ңірде CyberPol 
мамандандырылған арнайы топтары 
құрылып, күреске тартылды. Жыл 
басынан бері олар алаяқтар шығарып 
әкеткелі тұрған 79 миллион теңгеден 
астам қаражатты бұғаттаған.

:ткен аптада, 2024 жылғы 19 мау-
сымда Президент «Кейбір заңнамалық 
актілерге кредит беру кезінде тәуе-
келдерді барынша азайту, қарыз 
алушылардың құқықтарын қорғау, 
қаржы нарығын реттеуді және атқа-
рушылық іс жүргізуді жетілдіру мәсе-
лелері бойынша �згерістер мен то-
лықтырулар енгізу туралы» заңына 
қол қойды. Оған сәйкес, бұдан былай 
алаяқтардың ықпалымен рәсімделгенін 
дәлелдейтін сот актілері бар берешек-
тер кешіріледі. Несие клиенттің қа-
тысуынсыз, алаяқтық жолмен рәсім-
делгені сотта дәлелденсе және тиісті 
сот үкімі күшіне енсе, онда қаржы 
ұйымына клиенттен ол қарызын 
�ндіруіне тыйым салынады.

маға қосылу сатысында тұр. ІІМ 
алаяқтықпен байланысты инцидент-
терге жедел үн қатып, ден қоюы және 
қаржы ұйымдарының бәрімен шұғыл 
ақпарат алмаса алуы үшін тұғырна-
мада оған арнап, жеке функционал 
дайындалыпты. 

– Бірақ Антифрод-орталықты 
�нер кәсіптік эксплуатацияға енгізу 
тек аталған заң қолданысқа енгізілген 
соң ғана жүзеге асырылады. Яғни, заң 
күшіне енген күні орталық та �нер-
кәсіптік қолданысқа беріледі. Сонымен 
қатар Ұлттық банк алаяқтыққа қарсы 
іс-қимылдың тиімді тетігін құру мәсе-
лесіне басымдық беретінін атап �теміз. 
Осыған орай Антифрод-орталықтың 
базасында «Құзыреттер орталығы-Центр 
компетенций» құрылатын болады. Ол 
алаяқтықты жүзеге асыру әдістерін 
талдаумен, сондай-ақ заңсыз ойын 
бизнесі, заңсыз бәс қабылдау және 
есірткі айналым ын қоса алғанда, 
құқыққа қарсы опер  ациялармен күрес-
тің пәрменді шараларын әзірлеумен 

баспанада тұрады және зейнет-
ақысының 70%-ын соның арендасы-
на т�лейді. Қалған сомасының бір 
б�лігін банкте рәсімдеген несиесін 
�теуге аударуға мәжбүр. Банктің кестесі 
бойынша ол кредитін 2028 жылға 
дейін немесе 79 жасқа толғанша 
�тейтін болады. 

:скеменде 72 жасар әжей Б.Б. 
алаяқ  тардың тұзағына түсіп, 

2 миллион теңгеден астам сомаға 
банкте кредит рәсімдеген. Ішкі істер 
органдары оны «зардап шегуші» деп 
таныды. Тергеу іс-шаралары тыйылған. 
Яғни, полиция қолында зейнеткердің 
аударған қаражатын шешіп алғандар-
дың фото-видеосы бола тұра, қыл-
мыскерлер құрықталмапты.

Алматыда ауруханалардың бірінің 
мейірбикесі, 54 жасар К.Қ. алаяқтар-
дың с�зіне еріп, бірден екі банкте 6 
миллион теңге несие рәсімдеп, оны 
қаск�йлердің нұсқаған шотына ау-
дарған. Қазір оның ісі бойынша да 
полиция қылмыскерлері іздеу және 

АНТИФРОД 
ДЕГЕН НЕ?

«Антифрод» деген с�з ағылшын 
тілінде anti-fraud, яғни «алаяқтыққа 
қарсы» дегенді білдіреді. Антифрод-
тар, яғни мамандандырылған, автомат-
тандырылған бағдарламалар, мысалы 
құзырлы орган бекіткен критерийлер 
негізінде әрбір банктік және онлайн 
операцияларды бағалап, күдікті тран-
закцияларды іріктеп алады да, дереу 
бұғаттайды. 

Бұл ретте «Антифрод-орталық 
неге бүгіннен іске қосылмай-

ды, неге дәл 22 тамыз таңдап алынған?» 
деген сауал туындайды. :йткені осы 
күні «Кейбір заңнамалық актілерге 
байланыс, цифрландыру, инвестиция-
лық ахуалды жақсарту және артық 
заң намалық регламенттеуді болғызбау 
мәселелері бойынша �згерістер мен 
толықтырулар енгізу туралы» жаңа 
заң күшіне енеді. Бұл заң 2024 жылғы 
21 мамырда �мірге жолдама алды және 
алғашқы ресми жарияланған күнінен 
60 күн �ткен соң ғана қолданысқа 
ен гізіледі. 

Тимур Сүлейменовтің айтуынша, 
Ұлттық банктің еншілес ұйымы – «ҚР 
Ұлт тық банкінің Ұлттық т�лем кор-
порациясы» АҚ-ның базасында 
істейтін Антифрод-орталық платфор-
масы қазірден әзір тұр. Ол былтырғы 
жылдың қарашасынан бері 13 банктің 
және «Қазпошта» АҚ-ның қатысуымен 
тестілік режимде жұмыс істей баста-
ды. Ішкі істер органдары да платфор-

Антифрод-орталыққа барлық банктің, 
т�лем ұйымдарының, мобильді операторлардың ақпа-

раттық жүйелері қосылады. Бұл шынайы уақыт режимін-
де ақпарат алмасуға, тұлғаларды және оларға қатысты 
операцияларды алаяқтардың қара тізімі бойынша тек-

серіп, салыстыруға мүмкіндік береді. 



Айта кетейік, қазір �КП мен департамент ара-
сында тығыз �зара іс-қимыл жолға қойылған. Жұ-
мыс тың кең ауқымы іске асырылып жатыр. Бірлес-
кен қыз мет кәсіп керлердің нақты мәселелерін 
жыл дам шешуге бағытталған. Мысалы, жыл басы-
нан бері �ңір лік палатаға 103 �тініш келіп түсті, 
соның ішінде 51 �ті  нім бойынша оң нәтижеге қол 
жеткізілді (50%). Қор ғал ған мүліктік құқық сомасы 
80 млн теңгеден асты.

«Құқық қорғау желісі бойынша �тініштердің 
мазмұны түрлі. Құқық қорғау бойынша �тінім 
санының ұлғаюына қарай динамика байқалады. 
Жер мәселелері бойынша �тініштер 33%, салық 
салу саласы – 19%, А�К – 17%, мемлекеттік сатып 

алу бойынша – 11%, �зге де мәселелер бойынша 
(логистика, ТКШ) 15%-ды құрайды. Сонымен 
қатар құқық қорғау органдарына шағымдар 5%-ды 
құрады. Бізге келіп түскен �тініштерді саралай 
келе, мемлекеттік органдар тарапынан репрес сия-
лық сипат бары байқалды», – деді �КП директоры 
Ерқанат Мұсылманбек.

Кездесу барысында кәсіпкерлер мемлекеттік 
орган �кілдеріне кедендік кедергілер, мемлекеттік 
сатып алу, білім беру саласына қатысты мә-
селелермен жүгінді. Тараптар оларды шешу 
ж�ніндегі ұсыныстар, жалпы кәсіпкерлердің 
құқығын қорғау ж�ніндегі стратегияларды әзірлеу 
жайында уағдаласты.

БИЗНЕСТІ ҚОРҒАУ ЖАЛҒАСЫП КЕЛЕДІБИЗНЕСТІ ҚОРҒАУ ЖАЛҒАСЫП КЕЛЕДІ
А�мола облысы бойынша 

Экономикалы� тергеу департаментіні� 
басшысы Дастан Б�кешев 
кәсіпкерлерге жеке �абылдау �ткізді. 
Бизнесті� �зекті мәселелері �зара 
іс-�имыл ше�берінде "�ірлік 
кәсіпкерлер палатасыны� ("КП)
ала�ында тал�ыланды. Еске салса�, 
биыл мамыр айында &аржы 
мониторингі агенттігі, «Атамекен» 'КП 
басшылары және Кәсіпкерлерді� 
�*�ы�тарын �ор+ау ж�ніндегі уәкіл 
"зара ынтыма�тасты� туралы 
/шжа�ты келісімге �ол �ойды.

Бетті дайындаған К. ЕРКІН

Анарыс АҚЫЛМАН

2021-2025 жылдарға арналған ұлттық жоба 
4 бағытты, 11 міндетті, 19 к�рсеткішті, 48 іс-
шараны қамтиды. Жасалған жоба бойынша, әрине 
мемлекет бюджетінен қаражат б�лінетіні анық. 
Мәселен, 2021жылы аталмыш жобаны жүзеге 
асыруға бюд жеттен 89,3 млрд теңге қарастырылса, 
2022 жылы «Жасыл Қазақстан» ұлттық жобасының 
іс-шараларын іске асыруға шамамен 161 млрд 
теңге жоспарланғанын еске сала кетейік. Нә-
тижесінде, 2021 жылы 16 кә сіпорын атмо сфералық 
ауаға 655 мың тонна қалдық зат шығарып, ол 
2020 жылғымен салыстырғанда, 3 пайызға аз болса, 
ал 2022 жылдың алты айының �зінде кәсіпорындар 
шығарған қалдық заттар 293,2 мың тоннаға 
жеткен. Мұны да сол 2021 жыл ғымен салыстырсақ, 
6,7 пайызға кемігенін байқауға болады. Демек, 
«Жасыл Қазақстан» ұлттық жобасы бойынша 
жасалып жатқан жұмыстар нәтиже беріп отыр 
деуге әбден болады.

ҚАЗАҚСТАН «ЖАСЫЛ ЭКОНОМИКАҒА» 
К�ШУ СТРАТЕГИЯСЫН �ЗГЕРТТІ

Жуырда Мемлекет басшысы 2024 жылғы 
10 маусымдағы Жарлығымен жасыл экономикаға 
к�шу тұжырымдамасына бірқатар �згеріс енгізді. 
Құжатта жасыл экономикаға к�шу – Тұрақты даму 
мақсаттарына жетудің негізгі жолы және Қазақ-
станның Париж келісімі аясында парниктік газдар 
шығарындыларын азайтуға қосқан үлесі деп 
жазылған. Біріншіден, құжатта суды үнемдейтін 
технологияларды кеңірек енгізіп, антропогендік 
ағынды суларды барынша тазарту − су ресурстарын 
пайдаланудың тұрақтылығын қамтамасыз етеді әрі 
таза су қоймаларының санын арттыруға к�мек-
теседі деп айтылған. Екіншіден, ауыл шаруашы-
лығының тұрақты дамуына мән беру керек. Бұған 
органикалық �німдердің үлесін арттыру, тех-
никалық жабдықтау, тұқым гено фондымен 
қамтамасыз ету арқылы қол жеткізуге болады. Бұл 
факторлар �німділікті ғана емес, жобаның эко-
логиялық тазалығын да арттырмақ. �неркәсіп, 
құрылыс және к�лік салалары да �згеріске ұшы-
райды. Бұл салаларда энергия үнемдеу әрі энергия 
тиімділігін арттыруды бірінші орынға қою жос-
парлануда. Осылайша, жалпы ішкі �німнің энер-
гия сыйымдылығын азайтуға мүмкіндік туады. 
Қазақстанның барлық аймағы үшін к�кейкесті 
мәселе – қоршаған ортаны қалдық-қоқыспен 
ластау және қалдықтарды жинап, кәдеге жаратудың 

қиындығы. Тұжырымдамада қоқысты б�лек жинау 
жүйесін кеңінен енгізіп, �неркәсіптік және тұр-
мыстық қалдықтарды қайта �ңдеп, қайта пай-
далану деңгейін арттыру ұсынылады. Құжатта 
«жасыл экономиканың» жеке тармақ болып тұр-
ғаны заңды. Бұл бағытта қаржы институттары 
қоршаған ортаны жақсартуға, қалпына келтіруге 
к�мектесетін жоба ларды әзірлеуге, іске асыруға 
ынталандырады. Ынталандыру құралдарына 
«жасыл несиелер», «жасыл облигациялар» т.б. 
кіреді.

Қазақстан Республикасының жасыл эко-
номикаға к�шу тұжырымдамасына сай, жос-
парланып отырған �згерістердің арқасында 
2050 жылға қарай елдің жылдық ЖІ� базалық 
сценариймен салыстырғанда ширектен астамға 
�спек. Құжат авторлары уақыт �те келе ел «жаңа 
�неркәсіп пен қызмет к�рсету сала ларын құрып 
немесе барын жаңартып, халықтың �мір сүру 
сапасын жоғары стандарттарға жеткізе алады» деп 
сенеді.

Құжатты әзірлегендердің есебі бойынша, жос-
парлы шараларды іске асыру инвестиция ағынын 
арттырады. Бұл �з кезегінде елдің ЖІ�-дегі инвес-
тиция  үлесін 3-13%-ға к�бейтпек. Бұған қоса, осы 
шараларды жүзеге асыру нәтижесінде 2031-
2040 жыл дары жыл сайынғы инвестициялар 
к�лемі орта есеппен 7-8%-ға (10 жылда 235-
270 миллиард дол ларға), ал 2041-2050 жылдары 
14-15%-ға (10 жылда 650-700 миллиард долларға) 
артады. Жобаның тағы бір маңызды артық-
шылығы – әлеуметтік б�лігі. Жасыл техноло-
гияларды дамыту арқасында үш санаттағы маман-
дықтар бойынша жаңа тұрақты жұмыс орындары 
пайда болады деген болжам бар. Еңбек ресурстарын 
дамыту орталығының мә лі метінше, экологияға 
байланысты мамандықтарға үміт керлердің қы-
зығушылық деңгейі т�мен, бұл ұдайы солай. «Жа-
сыл экономикаға» к�шу тұжы рым дамасының 
авторлары мемлекеттік бюджеттен бірқатар 
маман дыққа б�лінетін білім гранттарын к�бейту 
қажет екенін айтады.

Тұжырымдама әзірлеушілердің айтуынша, 
2024 жылдан 2050 жылға дейінгі мерзімде тұжы-
рымдаманы жүзеге асыруға қажетті қосымша ин-
вестицияның жиынтық к�лемі жыл сайын орта 
есеппен алғанда, шамамен, 15 миллиард доллар 
болады. Осы орайда ең жоғары жылдық инвестиция 
к�лемі 2041-2045 жылдар аралығында ЖІ�-нің 
6,2%-на тең болмақ. Ал 2050 жылға дейінгі орташа 
инвестиция к�лемі ЖІ�-нің шамамен 4,4%-ын 
құрайды. Оның негізгі б�лігін жеке инвесторлардың 
қаражаты есебінен тарту жоспарлануда.

ҰЛТТЫҚ ЖОБА ҰЛТТЫҚ ЖОБА 
ҚАНДАЙ МІНДЕТТЕРДІ ҚАНДАЙ МІНДЕТТЕРДІ 
ШЕШУГЕ АРНАЛҒАН?ШЕШУГЕ АРНАЛҒАН?
2021 жылы  Президент &асым-Жомарт То�аев 'лтты� жобалар тізбесін бекіту 
туралы Жарлы��а �ол �ойды. Осы 10 жобаны� арасында «Жасыл &аза�стан» 
*лтты� жобасы да бар. Ол халы�ты� �олайлы �мір с/ру ортасын �*ру+а және елдегі 
экологиялы� жа+дайды жа�сарту+а ба+ыттал+ан. Б*л туралы Мемлекет басшысы 
&.То�аев: «Та+ы бір �зекті мәселе – экология саласы. Б*л – халы�ты� т*рмыс 
сапасына ы�пал ететін �те ма�ызды сала. Біра� біздегі ахуал ойда+ыдай деп 
айту+а болмайды. Сауалнама кезінде азаматтарымызды� 48 пайызы +ана 
экологиялы� жа+дай+а к��іліміз толады деп жауап берген. Осы+ан орай, жа�а 
Экологиялы� кодекс �абылданды. Б*л – ж*ртшылы�ты� талап-тілегін ескеріп 
дайындал+ан ж/йелі әрі кешенді �*жат. Сондай-а� кодекс озы� халы�аралы� 
стандарттар+а сай келеді», – деген-ді.

Мәулен Iшімбаев журналистер қауымын 
құттықтай келе, бұқаралық ақпарат құралдары 
Iділетті Қазақстан құру бағдарын іске асыруға 
белсенді қатысып келе жатқан маңызды инсти-
туттардың бірі екенін айтты. Сенат Спикері жур-
на листердің парламенттік пулы заң шығарушы 
орган мен қоғамды байланыстыратын мәнге ие 
екенін де тілге тиек етті. Сондай-ақ ол елімізде 
болып жатқан оқиғалар, Мемлекет басшысының 
бастамасымен қолға алынған реформалар, сена-
торлардың жұмысы және заңнамалық �зге рістер 
мен қабылданған шешімдер жайында ақпарат 
таратып, олардың маңызын халыққа дәйекті 
түрде жеткізіп жүрген тілшілер қауымы мем-
лекетіміздің дамуына үлкен үлес қосып отыр-
ғанын атап �тті.

«Соңғы жылдарда елімізде Мемлекет басшы-
сының бастамасымен Iділетті Қазақстан құру 
жолында ауқымды жұмыс атқарылып жатыр. 
Президентіміз Қасым-Жомарт Кемелұлы Тоқаев 
атап �ткендей, бұл – барша қазақстандықтың 
алдында тұрған маңызды міндет. Осыған бай-
ланысты кешенді саяси, экономикалық, әлеу-
меттік рефор малар іске асырылып келеді. Ұлттық 
құндылықтарды дәріптеу, идеология бағытында 
да маңызды қадамдар жасалуда. Мемлекет 
басшысы Ұлттық құрылтайдың үшінші отыры-
сында осы саладағы негізгі басым дықтарды бел-
гілеп берді. Сол қағидаттарды және атқарылып 
жатқан жұмыстар мен қабылданған заңдарды 
халыққа жеткізіп, олардың мәнін түсін діруде 
бұқаралық ақпарат құралдары қызмет керлерінің 
р�лі зор», – деді Мәулен Iшімбаев.

Сенат жұмысындағы басым бағыттардың бірі 
�ңірлердің дамуына ықпал ету, сондай-ақ 
жергілікті �кілді және атқарушы органдармен 
бірлесіп �зекті проблемаларды шешу екені белгілі. 
Осыған байла  нысты Мәулен Iшімбаев бұқаралық 
ақпарат құрал дарының болған оқиғаны жедел 
және объек   тивті жариялауы, сенаторлардың депу-
таттық сауал да  ры бойынша сюжеттері мен мақа-
лалары, тұрақты ко ми  тет тердің қызметі мен 
қабылданып жатқан заң дар туралы талдамалық 
материалдары аса маңыз ды екеніне назар аударды. 
Сондықтан сенаторлар БАҚ �кілдерімен байла-
нысты одан әрі нығайтуға мүдделі.

«Парламент осы сессияда 100-ге жуық заң қа-
былдады. Барлық заң халықтың �мір сүру сапасын 
арттыруға, елімізді одан әрі дамытуға және аза-
маттарымыздың құқықтарын қорғауға арналған. 

«ПАРАСАТ»«ПАРАСАТ»
БАЙҚАУЫНЫҢ БАЙҚАУЫНЫҢ 
ЖЕҢІМПАЗДАРЫН ЖЕҢІМПАЗДАРЫН 
МАРАПАТТАДЫМАРАПАТТАДЫ

Б*�аралы� а�парат �*ралдарыны� �ызметкерлері к/ні �арса�ында Парламент 
Сенатында журналистер арасында+ы «Парасат» бай�ауыны� лауреаттарын 
марапаттау рәсімі �тті. Палата Т�ра+асы Мәулен >шімбаев әр аталым бойынша 
/здік шы��ан же�імпаздарды �*тты�тап, ж/лделерін салтанатты т/рде тапсырды.

Осы ретте әйелдердің құқықтары мен балалардың 
қауіпсіздігін қорғауға, қоғамдық бақылауды арт-
тыруға және мемлекеттік сатып алу жүйесін же-
тілдіруге арналған заңдарды ерекше атап �ткен 
ж�н. Маңызды нормалардың қатарында «Масс-
медиа туралы» заң да бар. Бұл құжат масс-медиа 
сала сындағы заңнаманы жүйелі түрде жетілдіруді 
к�здейді. Заң шығару қызметімен бірге Сенат 
маңызды мәселелерге арналған Үкімет сағаттары, 
Парламенттік тыңдаулар, д�ңгелек үстелдер және 
халықаралық іс-шаралар �ткізді. Сенаторлардың 
�ңірлерге сапарын да ай рықша атап �ткен ж�н. 
Осы жұмыстың бәріне �зде ріңіз де қатысып, 
олардың маңызын халыққа жеткізіп келесіздер. 
Сенат әрдайым бұқаралық ақ парат құрал дарымен 
тығыз байланыста жұмыс істейді. Алдағы уақытта 
осы байланыс одан әрі артады деп сенемін», – деп 
Мәулен Iшімбаев БАҚ �кілдеріне зор денсаулық, 
бақ-береке және шығармашылық табыс тіледі.

Айта кетейік, биыл «Парасат» байқауына қа-
тысуға телеарналар, радио, газет, ақпарат пор-
талдары және басқа да медиадан еліміз бойынша 
120-ға жуық жұмыс келіп түсті. Олардың арасынан 
жүзден жүйріктер анықталды:

Үздік телевизиялық материал: Айдарбек Балға-
беков – «24KZ» телеарнасының Солтүстік Қазақ-
стан облысындағы меншікті тілшісі, Фариза 
Болатбек – Atameken Business телеарнасының 
тілшісі.

Үздік радиоматериал: Алмас Байдрахманов – 
«Қазақ радиосының» тілшісі.

Мерзімді баспас3здегі үздік материал: Ескендір 
Зұлқарнай – Egemen Qazaqstan газетінің тілшісі, 
Екатерина Байняшева – «Наш Костанай» 
газетінің тілшісі, Aiqyn газетінің ұжымы.

Интернет-басылымдағы үздік жарияланым: 
Руслан Ғаббасов – «ҚазАқпарат» халықаралық 
ақпарат агенттігінің тілшісі, Iйгерім Уммат – In-
formburo.kz ақпарат агенттігінің тілшісі.

8леуметтік желілердегі үздік жазба: Болат 
Бұхарбай – Jaqsy Bolady YouTube арнасының 
автор-жүргізушісі, Абай Тіленшиев – Abay Live 
YouТube арнасының автор-жүргізушісі, Ренат 
Ташкинбаев – «Другие места» блогының авторы.

Жылдың арнайы сыйлығы – «Үздік анали-
тикалық материал»: Амангелді Сейітхан – Qaza-
qstan ұлттық телеарнасының тілшісі, Аружан 
Дәрібай – Tengrinews.kz ақпараттық интернет-
порталының тіл шісі, Лаура Түсіпбекова – 
«Казахстанская правда» газетінің тілшісі.
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– Жанарбек мырза, ұзақ уақыт талқыға 
түскен заң жобасына ақыры нүкте қойыл-
ды. Жаңа заңның артықшылықтары қандай?

– �зіңізге мәлім, қолданыстағы «БАҚ 
туралы» заң 1999 жылы қабылданған. 
Іші нара ғана �згертулер болмаса, еліміздің 
журналистер қауымы күні бүгінге дейін 
осы құжатпен жұмыс істеп келді. Заң 
Мем   лекет басшысының 2022 жылғы 16 
нау  рыздағы «Жаңа Қазақстан: жаңару мен 
жаңғыру жолы» атты Қазақстан халқына 
Жолдауында мемлекеттің мүдделерін, 
қоғамның сұраныстарын және медиа 
саласының даму үрдістерін ескере отырып, 
«Бұқаралық ақпарат құралдары туралы» 
заңды қайта қарау туралы берген тапсыр-
масын орындау мақсатында әзірленді.  
Біздің қоғамдық ұйым �кілдері жұмыс 
тобының мүшелерінің тарапынан ұсы-
нылған нормалардың к�пшілігін біз де-
путаттар кейбір жағдайда дауыспен қа-
былдадық. Үкімет оны бірнеше ай, жарты 
жылдай сараптама жасады. Жаңа заңның 
журналистер қауымына ұсынатын жаңа-
лығы аз емес. Жаңа заңға «Бұқаралық 
ақпарат құралдары туралы» және «Теле-
радио хабарларын тарату туралы» заңдар-
дың негізгі ережелері енді. Аталған заңдар 
алдағы уақытта күшін жояды. Жаңа заңда 
бірқатар тың ереже қарастырылған. Атап 
айтқанда, бұқаралық ақпарат құралдарымен 
қатар, интернет-ресурстарды да қамтитын 
«масс-медиа» деген жаңа әрі анағұрлым 
кең ұғым енгізілді. Мемлекеттік ақпарат-
тық саясат жүзеге асырылатын бірыңғай 
медиа платформа құру к�зделген. Оның 
ішінде мемлекеттік емес бұқаралық ақпа-
рат құралдарына гранттар беру, аккредит-
теудің оңайлатылған тәртібі арқылы 
(аккредитация карталарын берудің авто-
маттандырылған процесі) журналистерді 
мемлекеттік органдар мен ұйымдарға 
тіркеу және басқа да міндеттер қарасты-
рылған. Журналистер үшін қосымша 
құқықтық кепілдіктер белгіленген. «Жур-
налистің ерекше мәртебесі» деген ұғым 
енгізілді. Яғни, журналистің құқықтары 
мен бостандықтарының қорғалуын олар-
дың ақпарат іздеу, сұрату, алу және тара-
ту кезіндегі, сондай-ақ «Масс-медиа ту-
ралы» заңда белгіленген �зге де ерекше 
құқықтарын журналист мәртебесі деп 
түсіну керек.

– Жаңа заңда т�тенше жағдайларда 
журналистердің құқықтарын қорғау туралы 
айтылған. Соңғы уақытта елімізде жиі т�тен-
ше жағдайлар болуда. Бұл тұрғыда журна-
листерге қандай жағдайлар қарастырылған?

– Қазіргі саяси жағдай планетаның 
к�птеген аймағындағы қақтығыстардың 
жоғары деңгейімен сипатталады. Гибрид-
ті соғыстар жағдайында ақпараттың ай-
тарлықтай бұрмалануы кезінде журналист 
мамандығы �те маңызды. Журналистика – 
бұл сенімді және тексерілген ақпарат 
беруді мақсат ететін қоғамдық институт. 
Т�тенше жағдайларда �з міндеттерін 
атқару кезінде журналистер �міріне үлкен 
қауіп т�ндіреді. Дегенмен журналистер 
жұмыс істейтін БАҚ-тың барлығы �з 
қызметкерлерін қауіпсіздік техникасымен 
қамтамасыз ете бермейді. Оған себеп – 
БАҚ басшылығының жауапкершілікке 
салғырт қарауы, сондай-ақ үнемдеуге 
ұмтылуы. Сонымен қатар журналист 
еңбегінің арқасында БАҚ �зекті ақпарат 
алып, БАҚ-тың жоғары рейтингке ие 
болуына мүмкіндік береді. Бұдан былай 
БАҚ жаңа заңға сәйкес �з қызметкерлерін 
әлемдік жетекші БАҚ тәжірибесіне сай 
қажетті қорғаныс құралдарымен қамта-
масыз етуге міндетті.

– Соңғы уақытта журналистердің 
құқықтары жиі қорғалмай жатқаны туралы 
айтылады. Осы ретте заңда к�рсетілген 
журналистердің құқықтарын қорғау бойын-
ша қоғамдық және кәсіби кеңестер құру 
туралы да айтып �тсеңіз.

– Иә, БАҚ-тың �з қызметін �зі реттеу 
мақсатында заңда қоғамдық-кәсіптік 
кеңестер құру к�зделген. Кеңестер респу-
бликалық және �ңірлік деңгейлерде 
құрылуы мүмкін. Бұл кеңестердің негізгі 
қызметі – журналистердің Aдеп кодексін 
әзірлеу. Барлық демократиялық елдерде 
азаматтық қоғамның р�лі жеке адамның 
құқықтарын, сонымен қатар кәсіби мүд-
делерді қорғауда шешуші р�л атқарады. 
Журналистикаға журналистердің мүддесін 
толық жеткізе алатын, қорғай алатын 
инс  титут керек. Бүгінгі күні кәсіби жур-
налистика желідегі зорлық-зомбылық 
білдіретін с�здер мен киберқылмыс, жалған 
ақпарат пен �шпенділік с�здерінің тара-
луының артуы, цифрлық технологиялар-
дың жылдам �суі, цифрлық платформаларға 

қол жеткізудегі теңсіздік туралы алаңдау-
шылық туғызатын бірқатар қауіп-қатерге 
ұшырайды. Журналистердің құқықтарын 
қорғау мәселелері бойынша тәуелсіз қа-
уымдастықтың құрылуы туындаған про-
блемаларды жедел шешуге және мемле-
кетпен бірлесіп журналистердің 
құқықтарын қорғауды қамтамасыз ету 
тетіктерін жедел әзірлеуге мүмкіндік береді. 
Этикалық нормаларды толығырақ сақтай-
тын біздің ортада кәсіби кеңестердің 
құрылуы осы заң арқылы к�рсетілген. 
Яғни, тек республикалық деңгейде емес, 
аймақтарда, �ңірлерде осы кәсіби кеңе-
стердің құрылуы арқылы этикалық нор-
малардың сақталуына жол ашылады деген 
ойдамын. 

– Жаңа заңда журналистік этика да 
қамтылған. Аталған б�лім журналистердің 
құқығын шектемей ме?

– Жақында қазақстандық БАҚ-қа 
қатысты аты шулы оқиғалар біркелкі эти-
калық нормалардың жоқтығына байланыс-
т ы күрделі проблеманы к�рсетті. Дегенмен 

тілерінің гранттық қаржыландыру кон-
курсына қатысуы оларға фильмдер, теле-
хикаялар, баспа және онлайн �німдерді 
шығаруға қажетті қаражатты алуға мүм-
кіндік береді. Жалпы, бұл шара қазақстан-
дық медиа кеңістігінің отандық контент-
пен толтырылуын ынталандырады.

– Осы ретте БАҚ-ты мемлекеттік қар-
жы ландыру мәселесі бойынша да біраз 
талқы болғанын білеміз. Гранттық қаржы-
ландыруға қатысты бірқатар �згеріс енгізіл-
ген сыңайлы?

– Иә, заң жобасында қазірдің �зінде 
БАҚ саясатының ашықтығы мен тиімділі-
гін арттыруға бағытталған гранттық 
қар жыландыру тетігі қарастырылған. 
Мемлекеттік тапсырысқа, әсіресе жеке-
меншік, �ңірлердегі БАҚ қолы жете 
бермейтін. Сондықтан арнайы гранттар 
арқылы �ңірлік, мемлекеттік емес БАҚ-
тың мемлекеттік қолдауға тең дәрежеде 
мүмкіндік алуына жол ашылып отыр. 
Енді жекеменшік бұқаралық ақпарат 
құралдарына да мемлекеттен гранттар 

– Жаңа заңның тағы бір жаңалығы  
уәкiлеттi органның бұқаралық ақпарат 
құралдарының қоғамның моральдық да-
муына зиян келтiруiне және жалпы адам-
заттық, ұлттық, мәдени және отбасылық 
құндылықтардың бұзылуына мониторинг 
жасау құзыретiн қосу болып отыр. Аталған 
бап қандай қажеттіліктен туды?

– Бұқаралық ақпарат құралдары ақпа-
ратқа, ойын-сауыққа байланысты дененің 
негізгі функцияларына әсер етеді және 
жас�спірімге санадан тыс деңгейде әсер 
етіп, денеге оң немесе теріс әсер етеді. 
Бұқаралық ақпарат құралдары бұрмаланған 
хабарламаларды жиі таратады. Соңғы кез-
дері мәдени және отбасылық құндылықтар-
ды жоюға бағытталған ақпараттық матери-
алдардың таралуы к�бейіп кетті. К�птеген 
статистикалық мәліметке сүйенсек, бұқа-
ралық ақпарат құралдары арқылы жас�спірім-
дер теріс және деструктивті хабарламалар 
тарататын топтарға тартылуы мүмкін.

Осылайша, бұқаралық ақпарат құрал-
дары жас�спірімдердің психикасына да, 

Өткен аптада Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаев «Масс- 
медиа  туралы»  жаңа заңға қол 
қойды. Мемлекет басшысы қол 
қойған «Масс-медиа туралы» 
заң 60 күннен кейін күшіне енетін 
болады. Жылға жуық уақыт қоғам 
мен биліктің талқылауында бо-
лып қабылданған құжат аталған 
салаға қандай өзгерістер әкел-
уі мүмкін? Жаңа заңның ар-
тықшылықтары қандай? Осы 
сауалдар төңірегінде Мәжіліс 
депутаты, «Масс-медиа туралы» 
заң жобасы жұмыс тобының 
жетекшісі Жанарбек Әшімжан-
мен сұхбаттасқан едік.

ӨЗГЕРІС КӨПӨЗГЕРІС КӨП
ЖАҢА ЗАҢДА ОҢДЫЖАҢА ЗАҢДА ОҢДЫ

Жанарбек ӘШІМЖАН,
Мәжіліс депутаты, «AMANAT» партиясы 
фракциясының мүшесі:

Бұл бастамалардың негізгі мақсаты елдің ақпараттық егемендігін 
нығайтуға, сондай-ақ отандық БАҚ-тың бәсекеге қабілеттілігін 

арттыруға қажетті отандық контентті дамытуды 
ынталандыруға бағытталған.

журналистерге �з қызметінде басшылыққа 
алатын, мемлекетке қоятын талаптарын 
ақтап, бұқаралық ақпарат құралдарында 
жарияланған материалдарға сыни к�зқа-
распен қарауға к�мектесетін нақты эти-
калық мақсаттар мен қағидалар қажет. 
Цифрландырудың �су қарқынына және 
жалған ақпараттың таралуына байланысты 
дәстүрлі БАҚ рейтингтері т�мендеп жат-
қандықтан, журналистер нені жақтайты-
нын нақты айтып, қоғамға �з идеяларын 
түс індіруі керек.

Журналистика сенімді және тексеріл-
ген ақпарат институты ретінде �зінің 
бе делін қайта қорғауға мәжбүр. Журна-
листердің қызметі қоғамдағы салауатты 
атмосфераны дамытуға және қауіпсіз 
ақпараттық кеңістікті қалыптастыруға 
ықпал етуге тиіс. Бүгінде біз бұқаралық 
ақпарат құралдарының қоғамдық сананы 
қалыптастырып қана қоймай, саяси 
шешімдерге тікелей ықпал ететініне к�бірек 
куә болудамыз. Сондықтан кәсіп �кіл-
деріне енді жауапкершілік артып отыр. 
Журналист ең алдымен оның жұмысы 
он ың «наны» ғана емес, бұл үлкен қоғам-
дық миссия екенін есте ұстауы керек. 

– Ал БАҚ-қа қаржылық қолдау к�рсе-
ту ж�нінде не айтасыз? 

– Заманауи ақпараттық кеңістік қоғам-
дық пікір үшін бәсекелестік болатын 
орынға айналды. Ал �з мақсаттарына жету 
үшін к�птеген ойыншы манипуляция 
және жалған ақпарат сияқты әртүрлі әдісті 
пайдаланады. Бүгінде әртүрлі жеке мақ-

беріледі. Мұндай қолдау отандық кон-
тенттің дамуына жол ашады. Отандық 
�німнің үлесі артады. Есесіне, шетелдік 
бағдарламалардың саны қыс қарады.  
Гранттық қаржыландыруға к�шуді 2025 
жылға дейін кезең-кезеңімен жүзеге 
асыру ұсынылады. �з кезегінде, �ңірлік 
деңгейде мемлекеттік қолдау қолданы-
стағы тетіктер аясында сақталады. Оны 
іске асырудың негізгі қағидаттары грант-
тарды б�луге мемлекеттің қатысуын 
қысқарту және барынша ашықтықты 
қамтамасыз ету, оның ішінде гранттарды 
іске асыру мониторингі механизмін ен-
гізу болады. Гранттық қар жыландыруды 
жүзеге асыру кезінде қолданыстағы та-
рифтік тәсілден сметалық әдіске к�шу 
ұсынылады. �з кезегінде гр ант тарды 
қысқамерзімді (бір оқиға немесе оқиға 
аясында), ортамерзімді (бір жыл бойы) 
және ұзақмерзімді (бірнеше жылға, мы-
салы, тарихи сериалды түсіру үшін) б�лу 

олардың физикалық денсаулығына да 
зиянды әсер етуі мүмкін, айла-шарғы 
жа  с ау құралы, сондай-ақ агрессивтілікті 
да мыту тәсілі болуы мүмкін.

Соңғы 15-20 жылда қоғамда болып 
жатқан күрделі әлеуметтік-экономикалық 
процестер жағдайында отбасы мен мек-
тептің тәрбиелік функциялары айтарлықтай 
т�мендеді. Балалармен қарым-қатынас 
ата-аналар үшін екінші орынға шығады. 
Осы дан келіп �скелең ұрпақтың әлеу-
меттенуі мен дүниетанымының қалып-
тасуына бұқаралық ақпарат құралдарының 
ықпалы күшейе түсті. К�бінесе ата-ана-
ны алмастыратын БАҚ болжау немесе 
түзету әр  қашан оңай бола бермейтін 
нәтижелер бе реді. Осыны ескере отырып, 
уәкiлеттi органның зиянды ақпаратты 
анықтау және оның таралуына жол бер-
меу мақсатында бұқаралық ақпарат 
құралдарына монитор инг жасау құзыретi 
болуы қажет.

қарады. Бұл осы мәселеге демократиялық 
к�зқарастың арқасында мүмкін болды. 
Соған қарамастан, мемлекеттік емес БАҚ-
қа әлеуметтік маңызы бар салаларды қамту 
және �зіндік контентін дамыту үшін 
қолдау шаралары қарастырылған.

Заң жобасы аясында мемлекеттік және 
мемлекеттік емес БАҚ-ты б�лу қоғамдық 
ұйымдар мен БАҚ сарапшыларының 
ұсыныстары негізінде қарастырылды.

– Қоғамда аккредиттеу картасына қа-
тысты да ұзақ талқылау болған еді. Карта 
қалай беріледі?

– Қазір журналистер түрлі іс-шараға 
қол жеткізу үшін мемлекеттік органдарға 
жүйелі түрде �тініштер мен құжаттарды 
тапсырып отыруы керек. Алайда кейде 
бұл процесс ұзақ және бюрократиялық 
болып табылады. Аккредиттеу картасы 
цифрлық платформа арқылы беріледі деп 
жоспарлануда. Бұл алаңда мемлекеттік 
органдар мен олардың іс-шаралары �теді, 
журналистер бір-екі минут ішінде �тініш 
бере алады. Бұл журналистердің ақпарат 
к�здеріне қолжетімділігін жеңілдетеді.

Мысалы, Данияда пресс-карта түрлі 
оқиғаны жариялау кезінде оқиғалардың 
ортасында болуға мүмкіндік береді. Aділет 
министрлігінің 1995 жылғы 20 желтоқ-
сандағы № 211 Циркулярына сәйкес 
полиция кедергілерінен �туге тек иесінің 
фотосуреті бар арнайы баспас�з картасын 
ұсынған журналистер, фототілшілер және 
тағы басқа рұқсат етіледі.

– Аталған құжатта тағы қандай оңды 
�згерістер бар?

– Басты �згеріс ретінде жоғарыда 
айтқан «Журналистің ерекше мәртебесі» 
деген ұғым енгізілгені дер едім. Журналист 
мәртебесінің ерекше қорғалуы оның 
сенімділігіне, шығармашылық �ркен деуіне 
ықпал етеді. Қоғамға сапалы әрі интел-
лектуалды еңбегін ұсынуға мүмкіндік 
береді. Сондықтан аталған заңдағы бұл 
норманы оптимистік к�зқараспен қабыл-
дау қажет. Ал қоғамның демократиялық 
эволюциясына журналисттің белсенділі-
гі, жалпы азаматтардың белсенділігі ар-
тады. 

Сонымен қатар журналистер арагідік 
жапа шегетін жайдың бірі – ақпараттың 
ескіру мерзімі. «20 жыл бұрын жазылған 
мақалаңда ар-ұжданыма тіл тигізгенсің», – 
деп сотқа беріп жататын жайттар бар. Медиа 
қауымдастықтың бұл бұйымтайы да ескеріл-
ді.Бұған дейін жарияланымдардың мерзімі-
не нақтылық жоқ болатын.  Кез келген 30 
жылдың ішіндегі баспас�зге немесе БАҚ 
шыққан мақалалар бойынша азаматтар 
сотқа жүгіне алатын. Бір жылға қысқаруы-
ның �зі де үлкен, жақсы нормалардың бірі 
деп айтуға болады. Шындыққа сәйкес 
келмейтін және азаматтардың ар-намысы-
на, қадір-қасиетіне және іскерлік беделіне 
нұқсан келтіретін мәліметтерді теріске 
шығару туралы БАҚ-қа талап қою мерзімі 
бұқаралық ақпарат құралдарында мәлімет-
тер жарияланған күннен бастап 1 жыл деп 
белгіленген. Яғни, бір жылдан кейін автор-
ды ешкім сотқа бере алмайды. 

Сондай-ақ БАҚ-тың сұратуларын 
қарау мерзімі 7-ден 5 жұмыс күніне дейін 
қысқартылды. Бұл журналистерге қажет-
ті ақпаратты қысқа мерзімде алуға мүм-
кіндік береді. Осылайша, ақпараттың 
�зектілігі сақталады.

Мемлекеттік тілді қолдау мақсатында 
Ұлттық теле-радио хабарларын тарату 
мүд   десін қорғау мақсатында мемлекеттік 
тілдегі отандық теле-радио бағдарлама-
лардың апта сайынғы к�лемі 50 пайыздан 
60 пайызға дейін ұлғайтылды (кезең-ке-
зеңмен к�шу тәртібі – 5%, яғни 2025 
жылдан бастап 55%, 2027 жылдан бастап 
60%). Отандық теле-радио арналарда 
шетелдік теле-радио бағдарламаларын 
ретрансляциялау к�лемі 20 пайыздан 10 
пайызға дейін т�мендетілді. Сонымен 
қатар �з-�зіне қол жұмсауды насихаттай-
тын ақпаратты, �зін-�зі �лтірудің жолда-
ры мен оған үндейтін ақпаратты таратуға 
жә не (немесе) жариялауға тыйым салы-
нады.

– Арнайы уақыт б�ліп, сұхбат бергеніңіз 
үшін алғыс білдіреміз!

Сұхбаттасқан 
Наурызбек САРША

саты бар медиа нарығына орасан зор 
инвестиция тартылды. Соңғы жылдары 
отандық сарапшылар қазақстандық медиа 
кеңістікті қорғау қажет деген мәселені 
к�теріп жүр. Бұл мақсатқа жетудің бір 
жолы – жергілікті �ндіріс компанияла-
рына қолдау к�рсету. Бұл қолдау отандық 
БАҚ-қа сапалы ақпараттық �нім шығаруға 
мүмкіндік береді. Қазақстандық БАҚ-тың 
бәсекеге қабілеттілігін арттыру мәселесі 
�зекті күйінде қалып отыр. БАҚ субъек-

тәсілі енгізіледі. Сондай-ақ мемлекеттік 
тілдегі мазмұнға басымдық беру ұсынылып 
отыр. Сонымен қатар коммуникацияның 
жаңа әдістерінің дамуын ескере отырып, 
БАҚ-ты тіркеу тетігі жетілдірілетін болады.

Бұл бастамалардың негізгі мақсаты 
елдің ақпараттық егемендігін нығайтуға, 
сондай-ақ отандық БАҚ-тың бәсекеге 
қабілеттілігін арттыруға қажетті отандық 
контентті дамытуды ынталандыруға 
бағытталған.

– Аталған құжатта мемлекеттік және 
мем  лекеттік емес БАҚ ұғымдарын ажыра-
ту да қамтылған. Бұл қалай жүзеге асатын 
болады?

– Қазіргі уақытта заң жобасы мемле-
кеттік БАҚ және мемлекеттік емес БАҚ 
ұғымдарын нақты б�луді қарастырады. 
Мемлекеттік ақпараттық саясаттың мақ-
саттарын іске асыру үшін мемлекеттік 
БАҚ әлеуметтік маңызы бар тақырыптар-
дың барлық ауқымын қамтуға, сондай-ақ 
азаматтық секторды елдегі саяси процестерді 
шешуге және талқылауға белсенді тартуға 
бағытталған мемлекеттік тапсырма алады. 
Қазір мемлекеттік БАҚ медиа сегментінің 
шағын б�лігін құрайды.

Мемлекеттік емес БАҚ бүгінде Қа-
зақстан Республикасында ақпараттық күн 
тәртібін қалыптастыруда басты р�л ат-
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Кәсіби мереке 
қарсаңында негізгі 
нысанаға өзімізді 
алатынымыз 
екібастан. Осы ретте 
Internews ұйымының 
сәуір айында 
жариялаған зерттеу 
нәтижесі көптен 
көкейде жүр еді. 
Соны сөз етудің сәті 
енді түскендей. 
Қазақстан, Тәжікстан 
және Өзбекстан 
мемлекеттерінде 
медиатұтыну 
нарығы мен 
медиасауаттылық 
деңгейіне жүргізілген 
әлеуметтік зерттеу 
өзімізді тануда көп 
нәрсеге көзімізді 
ашқандай болды. 
Ондағы шындықты 
осы саладағы бірер 
әріптеспен сараптап 
көрген едік. 

Нұрлан ҚОСАЙ

ТЕЛЕВИДЕНИЕ – НЕГІЗГІ 
АҚПАРАТ К�ЗІ

Сонымен ол зерттеуге сүйенсек, 
те   левидение Орталық Азияның 

үш мемлекетінде де негізгі ақпарат к-зі 
болып қалып отыр екен. Интернеттің 
та нымалдылығы кең болғанымен, оған 
де ген сенім әлі де болса т-мен. Осы рет-
те зерттеуші-сарапшылар бұл мемлекет-
тер дегі халықтың медиасауаттылығы 
ор таша және одан т-мен екенін айтады. 
Зерт теу 2019-2023 жылдар аралығында 
бес жылға созылған, онда да нысаны 
ре   тінде 2019, 2021 және 2023 жылдардағы 
к-р сеткіштер мен сауалнама жауаптары 
алын ған. Медиатұтыну және медиа-
сауат тылық деген екі б-ліктен тұратын 
зерт теудің бізді к-бірек қызықтырғаны 
бірін ші б-лімі болды. Яки, үш к-рші 
мем  лекеттің халқы қай БАҚ-ты к-бірек 
таң  дайтыны, яки тұтынатыны және 
се    не тіні назарымызды аудартты. Мә се-
лен, Қазақстан мен ?збекстанда әлеу-
мет тік желілер анағұрлым маңызға ие 
бол са, телевидение әлі де болса ықпа-
лын сақтап қалып отыр, онда да, әсіресе 
аға буын арасында. Ал Тәжікстанда 
бол са, әлеуметтік желілер, тіпті газет-
жур налдарға есе жіберіп, танымалдығы 
кем ақпарат к-зі болып отыр. Мұнда 
телевидение бұрынғысынша барлық 
жас санаты үшін кең танымалдылыққа 
ие. Осы реттен алғанда телевидение 
Ор талық Азия үшін негізгі БАҚ болып 
қа лып отыр. Енді қарау жиілігіне келер 
бол сақ, тәжіктердің 76%-ы күнде к-реді 
екен, ал -збектерде бұл үлес – 60% бол-
са, қазақстандықтардың жарты сы нан 
астамы теледидар қарамайды – 41%. 
Кон тенттер бойынша сараласақ, к-рер-
мен дердің к-біне к-ретіндері – жаңа-
лықтар мен ойын-сауық бағдар ла ма ла-
ры, онда да шетел жаңалықтарынан г-рі 
жергілікті жаңалықтарды қолай к-реді 
екен.

Енді интернетке келер болсақ, қа-
зақ стандықтардың 82%-ы оны күн де-
гісін күнде пайдаланады, -збек стан-
дық  тар – 63%, тәжікстандықтар – 40%. 
Кон тенттегі таңдау білдіру жағынан да 
жаңалықтар мен ойын-сауық жанры – 
бірінші орында. Соның -зінде де, ин-
тер нет арқылы теледидар бағдарлама-
ла ры к-бірек қаралады. Бұл жоғарыда 
айт қандай, телевидениенің негізгі БАҚ 
боп қалып отырғанын нақтылай түседі.

Одан кейінгі орында – әлеуметтік 
же лілер. Оған Қазақстан мен 

Тә жікстан хал қы к-бірек үйір екен. 
Оған қоса, қазақстандықтар онлайн-

шоп пинг пен цифрлы валюталарды 
са тып алуға, әсіресе әуес екені анық-
тал ған. Ал онлайн-петиция жасау, заң-
намаларды талқылау сынды тағы да 
бас қа азаматтық белсенділік қай мем-
лекетте де сылбырлау.

Үш к-ршінің онлайн-коммуни ка-
ция дағы ең к-п қолданатын қосымша-
ла ры – Instagram әлеуметтік желісі, 
Telegram мессенджер және YouTube 
ви   деохостинг болып отыр. Соның ішін-
де Қазақстан мен Тәжікстанда Instag-
ram, ?збекстанда Telegram к-п пай да-
ланылады. Одан б-лек, біздің елімізде 
TikTok үлкен танымалдыққа ие.

Енді қай БАҚ-қа сенім к-бірек деген 
тал дауға келсек, теледидар жетекші 
орын да қалып тұр. Онда да тәжіктер 
(77%) мен -збектер (57%) к-бірек сенеді. 
Қа зақстан (36%) телевиденеиеге сен-
бей ді. Интернетке де сенетіндердің 
қа ра сы (23%) т-мен. Осы екі к-рсеткішке 
қа рап, мүлдем сенбейтіндердің қарасы 
(17%) к-п пе деп қаласың.

Ал бұқара халық меншік түріне қа-
рап қай ақпарат құралына к-бірек се-
не ді дегенге келер болсақ, үш елде де 
мем лекеттік БАҚ сенім басым. Десе де, 
к-р шілеріне қарағанда Қазақстанда ол 
сенімнің деңгейі -те т-мен. 

атап жүрген атақты адамдардың -мірі 
қатты қызықтырады. Қандай да бір 
-сек ақпарат шықса, біреудің жеке ба-
сы н дағы махаббат дүниесі, т-сек мә се-
лесі, жеке сенімдері жазылса, сол мате-
риал дар -те жақсы оқылады, -те жақсы 
тал қыланады екен.

«Осы тұста байқағаным, мен де бір 
ақпарат құралының иесімін, сол -зім-
нің -німдерімді шамам келгенше кәсіби 
журналистиканың стандарттарына 
сай, сапалы және жоғары деңгейде 
дайын дауға тырысамын. Бірақ -кінішке 
қарай, бұл ақпараттар -тпейді. Тіпті, 
олар ға таргет жасаған күннің -зінде 
тал қылануы, лайк жинауы, сол арқылы 
сайт қа адамдардың келуі -те т-мен. 
?йт кені біздің оқырманның қалауы 
-з дерінің ауылдарындағы проблемалар, 
-з дерінің маңайында болып жатқан 
түр лі саяси-экономикалық -згерістер 
емес. Олар оған мән бермейді. Кері сін-
ше, шоу-бизнес -кілдері бар, блогерлер 
бар, солардың айналасында топтасып, 
со лардың ақпаратын тұтынады. Сон-
дық тан да олардың айтқандары мен 
іс те ген істерін біздің ресми медиа да 
к-   шіріп басуға мәжбүр. ?йткені біздің 
Мә дениет және ақпарат министрлігінің 
де талап етіп отырғаны «просмотр». Ал 

жасаған зерттеуінде сол уақыттарда 
саяси-әлеуметтік контент -те к-п бол ған 
екен. Олар прайм-таймда қойылған. Ал 
қазір, яки 2000 жылдардан бері қа рай, 
к-ңіл к-теретін ақпараттар беру бе    лең 
алған. Мәселен, түскі 2-ден кешкі 6-ға 
дейін «Қалаулымды» беру кімге ке рек? 
Ол қандай мақсат? Бір ескеретіні – бұл 
сіз бен біздің қалтамыздан т-леніп жат-
қан ақшаға жасалып жатқан дүние ғой. 
Ал біздің салығымыздың ақшасына 
осын дай контент жасау біздің телеар-
на    лардың, ақпарат құра лдарының 
-кіл дерінің де арына сын дер едім», – 
дей ді журналист Есенгүл Кәпқызы.

�ріптесіміздің қазақстандық тар-
дың сыни ойлау деңгейі -те 

үл кен проблема деуінің ж-ні бар. Себебі 
олар әлеуметтік желіде айталған кез-
кел ген әңгімеге сенеді. Соның сал дары-
нан к-птеген проблема туындап жатыр. 
Мә  селен, шоу-бизнес -кілдері, «селе б-
ри    тилар» қажылыққа жолдама, автомо-
биль дер сынды түрлі ұтыс ойындарын 
ой нат ты. Бұ лардың бәрі соңын да 
алаяқ тық болып шықты. Сонда да бол-
са алданушылар қатары сирер емес. 
Одан б-лек, адамдармен с-йлескенде 
бай қалатыны, олар қоғамды, саясатта, 
эко номикада болып жатқан жаңа лық-

жағдайды жұртшылықтың медиасауат-
тылық деңгейінің т-мендігінен к-руге 
бо лады. Себебі соңғы 15 жылда жүргі-
зіл  ген ақпараттық саясат сондай болды 
ма, телеарналар эфир уақытын се риал-
дар мен, дорамалармен толтырды, 24 
са ғат ән мен күйге ғана арналған те-
леар  налар мен радиолар пайда болды. 
Осы лайша, мінбер іздеген халық әлеу-
мет тік желілерге к-ше бастады. Мұнда 
да билік -кілдерінің қитұрқылықтары 
жал ғасып, контенттік үлесте ойын-
сауық тық сипат басым боп шықты. 
Осы лайша, дәстүрлі БАҚ-тың дәуірі 
-тіп, электронды БАҚ -зі мүмкіндігін 
то лық паш ете алмады деуге болады. 
Оған халықтың медиасауатының т--
мен дігі -з әсерін тигізді.   

«Бүгінде біздің халқымыз екіге б--
лі ніп кеткенін жоққа шығаруға бол-
май  ды. Ол – билік және қара бұқара. 
Бір қызығы оңтүстікте билік -кілдері 
де, қарапайым халық та әлеуметтік же-
ліге к-бірек жүгінеді. �сіресе, оның 
ішін де Facebook-ке. Мысалы, қазір га-
зет терде немесе телевидениеде ау дан-
ның әкімін сынасаңыз, ол оған қи нал-
мауы мүмкін. Ал Facebook-те әшейін 
ғана «-кшесі қисық» деп жаза салсаңыз, 
анау соған -ліп қала жаздайды. Қа зақ-
стан ның басқа жерлерінде қалай екенін 
қай дам, біздің -ңірде әлеуметтік же-
лілер патшалық құрып тұр. Бірақ бұл 
жер де әңгіме қалай айтуда, қалай жет-
кізу де болу керек сияқты.

Мәселен, биліктің -кілдері қазір 
осы дан 10 жыл бұрынғы билік -кілдері 
сияқты емес. Олар әбден кәсіби тұрғы-
дан т-мендеп кеткен. Сол себепті де 
олар әлеуметтік желіде кім не айтса, 
елең ете қалады. Ал бұрынғы әкімдер 
он дай ресми емес әңгімеге бұрылып та 
қа рамайтын. Қазір билік сұмдық қо р-
қақ болып кеткен. К-п әкімдер жақсы 
мен жаманды ажырата алмайды. Мы-
салы, кәсіби журналисттердің газет 
бе тін де, басқа жерлерде кәсіби тұрғыда 
ай тып жатқан әңгімелеріне пысқырып 
та қарамайды», – дейді «Оңтүстік Қа-
зақстан» газетінің директоры, бас ре-
дак тор Абай Балажан.

Оның айтуынша, Президент бас-
тама к-теріп айтып жүрген, 

жайы лымдық жерлерді қайтару мәселе-
сін бірінші к-терген «Оңтүстік Қазақ-
стан» газеті екен. Осы проблеманы қо  -
ғам  дық пікір деңгейіне дейін к-теріп, 
ақы рына дейін жеткізген. Кейіннен 
әлеуе меттік желіде бұл тақырып белең 
ал ған нан кейін, алғашқы бастама шы-
ла ры елеусіз қалған. Ал шындығында 
оң түстік -ңірде жайылымдық жер тап-
шы, жергілікті жұрт малын баға алмай 
отыр. Ондай жерлер не сатылып кеткен, 
не егістікке айналған. Одан кейін олар 
«Қазақстан мектептерінде ер мұға лім-
дер аз» деген мәселені к-терген. Ал 
мұ ның бала тәрбиесіндегі орыны ерек-
ше. Ер азаматтардың мұғалім бол май-
тын себебі айлық аз. Ол кезде «Мұғалім 
мәр тебесі туралы» заң жоқ еді. Осы 
бас  тамадан кейін бұл мәселеге Пре зи-
дент деңгейінде назар аударыла бас та-
ған. Абай Балажан осы мәселелер ең 
бі рін ші кезекте әлеуметтік желі емес, 
га зет арқылы к-терілгенін айтады. 
Оның пәрменділігі де осында.

«Бірақ осыны әкімдер әлі күнге тү-
сін бейді. Олар оны оқыған да болмауы 
мүм  кін. Ал біздің бастамамыз қоғамдық 
ай налымға шығып, мемлекеттік дең-
гей дегі күн тәртібіне айналды. Десе де 
әкім дер газет оқымайды, телевизор 
қа       рамайды. Есесіне фейк аккаунт 
ашып алады да, әлеуметтік желіде оты-
ра ды. Барлық әкім сондай. С-йтеді де 
-зін блогерміз деп жүргендерді -зі ту-
ралы қоғамдық пікір қалыптастыру 
үшін жалдайды. Ал олардың шындығын 
айт қанда, мектеп деңгейінде білімі 
жоқ. Екі с-здің басын қосып жаза ал-
май ды, сауатты с-йлей білмейді. Міне, 
сон дайларды билік к-термелеп, түрлі 
шараға тартып, қоғамның «қаһарманы» 
қы лып шығарады. Ал ондай блогерсы-
мақ тардың жазғанын оқысаң қате-қате, 
с-й леген с-зі түсініксіз. �ңгімелесіп 
к-р сең, бір-жарым минут с-йлесе ал-
май сың, -ткені деңгей жоқ. Сол жү рі-
сі мен түрлі қоғамдық кеңестің, тіпті 
Ұлт  тық құрылтайдың мүшесі. С-йтіп, 
олар  ды -зін мақтауға да, біреуді күс та-
на лауға да пайдаланады. Ондай бло гер-
сымақтардың артында қазір не әкім, не 
ҰҚК, не финпол тұруы мүмкін», – дейді 
ол.

Оның айтуынша, әкімдер идео ло-
гия ны әлеуметтік желі деп түсінеді. Мі-
не, соның арқасында ұлттық идео ло гия-
ны осындай блогерсымақтар жа сап тұр. 
Басқа-басқа оңтүстік -ңірдегі – жағдай 
осын дай. Бұл – әлеуметтік желінің кү-
ші. Оның әрине -з талаптары, -з заңды-
лық тары бар, ол жерде әркім -зінің 
ойын жеткізе алады. Тіпті, ресми ме-
диа, сайттар, телеарналар және тағы да 
басқа ресми медианың -зі де -здерінің 
-нім дерін тарату үшін әлеуметтік же-
ліге жүгінеді. Сондықтан да әлеуметтік 
же ліде сен қаншалықты белсенді бол-
саң, қаншалықты оның алгоритмдерін 
жақсы білсең, оқырманға тікелей жол 
та ба аласың. Ендеше ендігі дәуір – ин-
тернетте, оның ішінде әлеуметтік же-
лі лердің пәрменділігінде.

тарды айтқаннан бұрын шоу-бизнес 
-кілдерінің -мірін әңгіме қылғанды 
жақ сы к-реді. Олардың бір-бірімен ере-
гес кені де, жұп болып жүргені де, үй-
лен гені де, ажырасып кеткені де қызық. 
Сон дықтан да жұртшылық қазір әлеу-
меттік желілердегі ақпараттарға к-бірек 
се неді. Бұл – -те -кінішті жайт!

�КІМДЕР ГАЗЕТ ОҚЫМАЙДЫ, 
ТЕЛЕВИЗОР ҚАРАМАЙДЫ

Елімізде бүгінде қоғамдық ақпарат-
тық кеңістікте қалыптасып отырған 

ХАЛЫҚ ОЙЫН-САУЫҚ КОНТЕНТІН 
К�БІРЕК ЖАҚСЫ К�РЕДІ

Жоғарыда с-з еткен зерттеуді 
елі мізге белгілі журналист, 

minber.kz сайтының иесі Есенгүл Кәп-
қы зымен талдағанымызда, әріптесіміз 
қа зақстандықтардың арасында белгілі 
бір БАҚ емес, контенттік таңдау басым 
еке нін айтады. �сіресе, қазақ тілді ақ-
па ратты тұтынушылардың басым к-п-
ші лігі ойын-сауық, к-ңіл к-теру бағыт-
та ғы контенттерді жақсы к-реді, к-п 
оқи ды, к-п талқылайды. Мәселен, 
шоу-бизнес -кілдері, «селебрити» деп 

оны біз немен жинаймыз, осындай -сек 
ақ паратпен ғана жинаймыз. Ал тұщым-
ды, сапалы ақпараттар -кінішке қарай, 
жо ғары «просмот р» ж инай а лмай 
отыр», – дейді ол.

Оның айтуынша, Internews жүр гіз-
ген зерттеуде ресми БАҚ ішінде телеар-
на лардың тұтыну деңгейі жоғары дең-
гей де болуы, ауылдық жерлердегі тұр-
ғын дардың қалауынан болуы мүмкін. 
Қа зақстандықтардың жартысы ауылда, 
жартысы қалада тұрады десек, ауыл-
дық тардың таңдауына қаладағы үлес 
қо сылып, телевидениенің қаралымын 
арт тырып тұр. Бірақ телеарна негізгі 
ақ парат к-зі болған күннің -зінде де, 
оны к-рушілер саны біртіндеп-бір тін-
деп азайып келе жатыр. Ал әлеуметтік 
желілерді қараушылар саны к-бейіп 
келеді. Мұның себебі интернет бізде -те 
ар зан әрі қолжетімді. Кез келген сәтте 
ин тернетке кіру мүмкіндігі бар. �леу-
мет тік желіден парақша ашу тек 18 
жас    тан бастап деп айтылғанымен, оған 
жа с-спірімдер де кіріп алған. Мәселен, 
Instagram-да сіздің жасыңызды сұра-
май ды, телефоныңыз бен интернет 
бол са болды. Сондықтан жеңіл контент 
та лап ететін адамдарға, әлеуметтік же-
лілердің контенті -те -тімді. 

«Екіншіден, біздің адамдарда ой-
ланғысы келмейтін тенденция бар. 
�л де біз осыны әдейі қолдан жасадық 
па білмеймін? �йтеуір сыни ойлау деген 
жайт қазір үлкен проблемаға айналып 
бара жатқан сияқты. Мәселен, осы In-
ternews-тің 90-шы жылдардың басында 

Енді интернетке келер 
болсақ, қа зақ-
стандықтардың 82%-ы оны 
күн де гісін күнде 
пайдаланады, �збек стан-
дық  тар – 63%, 
тәжікстандықтар – 40%. 
Кон тенттегі таңдау білдіру 
жағынан да жаңалықтар 
мен ойын-сауық жанры – 
бірінші орында. Соның �зінде 
де, ин тер нет арқылы 
теледидар бағдарлама ла ры 
к�бірек қаралады. Бұл 
жоғарыда айт қандай, 
телевидениенің негізгі 
БАҚ боп қалып отырғанын 
нақтылай түседі.
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АКАДЕМИКТЕР 
САЙЛАНДЫ

Президент жанындаы �лтты� ылым академиясыны� академиктерін 
сайлау ж�ніндегі конкурс ая�талды.

 Аз болсын, мейлі к�п болсын, бас-
пас�зге жазылған оқырман бәрібір қолы-
на газет-журналын алуға тиіс. Бірақ к�п 
жағдайда олай бола бермейді. Неге?

Оқырман қолына жетпей отырған 
қалың баспас�здің қатарында Aiqyn газеті 
де бар. Былтыр Aiqyn демеушілік к�мекпен 
бір ғана Атырау бойынша 20 ардагерді 
газетке жаздырған болатын. Бір ай, үш 
ай емес, бірден бір жылға! Бірақ үйінің 
ме кенжайы толық к�рсетіліп, ақысы 100 
пайыз т�ленгеніне қарамастан, бірде-бір 
ардагеріміз былтыр  газетті ала алмады. 
Олардың қатарында белгілі ғалым Шах-
ман Нағымов, ардагер журналистер 
Меңдібай Сүмесінов, Т�леген Жаңабаев, 
Бағзай Супьянова бар. 

Атайман Тасымұлы – газетке шын 
берілген оқырманның бірі. Ол 50 жылға 
жуық уақыттан бері газетке жазылып, 
оқып келеді. Бірақ соңғы жылдары жа-
зылған газетінің қолына тимеуі байырғы 
оқырманға оңай болып тұрған жоқ. 

«4зімнің туып-�скен жерім –  Қызыл-
қоға ауданына қарасты Сағыз селосы. 
Ауылда жүргенімде  «Қызылқоға», «Аты-
рау», Egemen Qazaqstan, Ana tili газеттері-
не жазылатынмын. Сол кездің �зінде 
ау ылға бір аптаның газеті жинақталып, 
бір келетін. Алты жылға жуық уақыттан 
бері Атырау қаласында тұрып жатырмын. 
Қала маңындағы Қайыршақты селолық 
округіне қарасты Ақсай 2 ауыл ында 
тұрамын. Қалаға келгелі тұрақты түрде 
«Атырау» және Aiqyn газеттеріне жазыл-
ып отырмын. Бірақ бірде-бір рет қолыма 
га з ет тиген емес.

 Осы уақытқа дейін ауылдағы «Қазпош-
та» б�лімшесіне �зім барып, газеттердің 
н�мірлерін алып кетіп жүрмін. Газеттің 
неге үйге жетпейтінін сұрасам, тасымал-
даушы пошташылар жетпейтінін айтады. 

4з басым газет оқығанды жақсы к�ремін. 
Қазір интернеттің заманы дегенімізбен, 
жаңалықтарды теледидардан тыңдаймын. 
Газеттен сараптамалық мақалалар оқыған-
ды жақсы к�ремін. 8сіресе, жол жүрген 
уа қытта газетті оқығанның ерекше сезімін 
жеткізе алмаймын. Сондықтан елдің бәрі 
газетті ысырып, оқымай, жинап қойды 
дегенге келіспеймін», – дейді еңбек арда-
гері, газеттің байырғы оқырманы Атай-
ман Тасымұлы. 

Ардагер журналист Нұрлан Қабылов-
тың айтуынша, газеттің ақылы электрон-
ды таралымын ұйымдастыруды қолға алу 
қажет. 

– Бұл амал газет үшін тиімді болса, 
оқырманға пайдалы. Қазір тіпті аға 
буынның арасында күнделікті газетті 
те  л е  фонынан оқығанды ж�н к�ретіндері 
бар. Сондықтан қалай болғанда да газет 
таралымының кемуіне интернетті кін лап 
отыра беруге болмайды, уақытпен бірге, 
оның қойып отырған талаптарымен бір-
ге алға басу керек, – дейді ардагер жур -
налист.

Газет неліктен бар оқырманға жет-
пейді? Оқырмандардың апталап емес, 
жылдап газет ала алмауына не себеп? Біз 
бұл сұрақты  «Қазпошта» АҚ Атырау 
облыстық филиалы директорының орын-
басары Гүлмира Аюповаға қойдық. 

Алайда филиал �кілі «газет жетпей жатыр» 
дегенге келіспеді. 

«Бір ғана Атырау қаласы бойынша 
газет-журнал таратуға 56 адам жұмыс 
істейді. Олардың жұмыс уақыты – дүй-
сенбі-жұма аралығында. Сенбі күні 
жарты күн жұмыс істейді. Қазір пошташы 
позициясы  5 учаске бойынша ашық тұр. 
Бірақ бұл бос орындарды қысқа мерзім-
де жабамыз деген үміттеміз» деп қысқа 
қайырды «Қазпошта» АҚ Атырау облыс-
тық филиалы директорының орынбаса-
ры Гүлмира Аюпова. 

Бірақ басылымды күтіп отырған 
оқ ыр         манға газет-журнал жеткізудің бала-
 ма жолын таппасақ, «Қазпошта» жыры 
біт   пеуі мүмкін. 

Айтпақшы, осы тақырыпты зерттей 
отырып, «Қазпошта» үшін газет-журнал-
дарды оқырман қолына жеткізу құнының 

Баян ЖАНҰЗАҚ

ОҚЫРМАН БАР, ГАЗЕТ ЖОҚ
Жыл сайын жазылу маусымы 

басталан т�ста БА" басылым-
дарыны�  кездесетін проблема-
сы – осы. Газетке жазылан о� ыр-  
         ман уа�ытымен газетін ала 
алмайды. "ызметі %шін а�ша 
ал  ып отыран «"азпошта» мәсе-
л ені к�рсе де, білсе де  к�рмеген 
кейіп танытады.

талған іс-шаралар мен науқандар �ткізу 
арқылы «Дүниежүзілік темекісіз апта» 
сияқты халықаралық бастамаларды 
белсенді қолдайды.

 Бірақ тыйым салу мен темекінің 
зияны туралы насихат жұмыстарының 
тұрақты жүргізілуіне қарамастан, еліміз-
де ересек тұрғындардың шамамен 
27%-ы  белсенді темекі тартады. Бұл 
елдің әрбір үшінші тұрғыны темекі 
тұтынатынын білдіреді. Сәйкесінше, 
Қазақстанда шамамен ерлердің 36%-ы, 
әйелдердің 19%-ы шылым шегеді. 

Шылым шегу әркімнің жеке басының 
шаруасы болғанымен, олардың қандай 
темекі �німдерін тұтынып жүргені алаң-
датарлық мәселе болып отыр. Биыл 
қаңтардан бастап бизнесті тексеруге 
тыйым салатын мораторийдің күші жо-
й ылды. Сонымен қатар Үкімет бекіткен 
«К�л еңкелі экономикаға қарсы іс-қимыл 
ж�н  індегі іс-шаралардың 2023-2025 
жыл   дарға арналған кешенді жоспары» 

аясындағы темекі контрабандасына қат-
ыс ты қадамдар биыл да жалғасады. Заң 
шеңберінде құзырлы органдар заңсыз 
темекі сатушыларды тексеріп, с�релерде-
гі контрабандалық темекіге тыйым са  лады.

Дүниежүзінде адам �лімінің ең к�п 
тараған себептерінің ішінде бірінші ор-
ында қан қысымының жоғарылауынан 
болатын �лім (10,8 млн адам), ал екінші 
орында темекі шегуден қаза болатындар 
(7,7 млн адам) тұрады. Пассивті темекі 
шегудің салдарынан әлемде 1,3 миллион 
адам қайтыс болды. Сонымен қатар соңғы 
жылдары электронды темекі тартатындар 
қатары к�бейген. Бұл бу генераторы, 
буландырғыш немесе вейп – темекінің 
орнына арнайы сұйықтық картридждерін 
қолданатын электронды құрылғы. Темекі 

ЭЛЕКТРОНДЫ ТЕМЕКІ – 
ТӘУЕЛДІЛІКТІҢ ҚАУІПТІ 
АТРИБУТЫ

«Денсаулы��а �ауіпті» деген ескертуге �арамастан, елімізде 
шылым шегушілер �атары жыл сайын к�бейіп келеді. �лтты� 
статистика бюросыны� мәліметінше, "аза�стан хал�ыны� темекі 
т�тыну %лесі 2022 жылмен салыстыранда 2023 жылы 29-38 жас 
аралыындаы топтарда арт�ан. Шылыма ��мар азаматтар жылына 
8 миллардтан 10 миллиард�а дейін темекі тартады екен. Осыдан 
он жыл б�рынымен салыстыранда, яни 2013-2015 жылдар 
аралыында оларды� �атары 44%-а �скен. 

Тілекгүл ЕСДӘУЛЕТ

қымбатқа түсетінін біліп алдық.  Осы 
тақырыпта БАҚ саласындағы әріптес-
терімізге түсінік берген «Қазпоштаның» 
баспас�з қызметі ашық мәлімдеме жа-
сағанын к�рдік. 

«Қазпошта» қызметкерлері газет-жур-
налдарды жеткізу кезінде домофондарды 
орнату салдарынан кіреберістер мен үй 
маңындағы аумақтарға кіре алмайды, 
аталған жерлерде пошта жәшіктерінің 
бол мауы да қиындық туғызады. Газет-жур-
налдарды жеткізу қызметі тиімсіз, ол 
баспа басылымдарын тасымалдау, жет-
кізу шығындарын жаппайды. Қоғамның 
отандық мерзімді басылымдарды таратуға 
тарифтері 2017 жылдан бастап к�терілген 
жоқ, себебі тарифтердің �суі оқырмандар 
үшін газет-журналдар құнының �суіне 
алып келеді. Бұл �з кезегiнде тарифтердiң 
қолданыстағы деңгейiнде де терiс дина-

микадағы отандық баспас�з басылымда-
рының таралымын т�мендетеді», – делін-
ген «Қазпоштаның» баспас�з қызметі 
таратқан мәліметте. 

Соңғы деректерге сенсек,  «Қазпошта»  
қала және ауылдық жерлерде 1 300-ден 
астам газет-журнал таратып отыр. Алай-
да «Қазпошта» цифрлы заманда газет-жур-
налдарды жеткізу құны тіптен қымбаттай 
түсетінін алға тартудан жалықпай отыр.

Парламент Сенатының депутаты 
Нұрт�ре Жүсіптің айтуынша, газет тара-
лымы мәселесінің артына үңілсек, үлкен 
мән жатыр.  «Оқу мәдениетін сақтап қалу 
үшін де газет таралымына назар ауда-
руымыз керек», – дейді депутат. 

«Негізі, құстың қос қанатындай – 
дәстүрлі басылымдар да, әлеуметтік желі 
де қатар дамыса, жамандығы қайсы? 
Адамдарға таңдау мүмкіндігін беру керек. 
Газет оқып үйренген газет оқысын. Ин-
тернетке арқа сүйейтіндер интернетімен 
бола берсін. Заман, уақыт бәрін реттей-
ді. Ал газет оқыту үшін балалар басылымда-
рына мемлекеттік қолдау керек. К�п теген 
Еуропа елінде 18-ге дейінгі жас   �спір імдерді 
қалаған басылымдарға жаздыртып береді. 
Біздің елде де сондай үрдісті қолға алу 
керек. Жас кезінен �здеріне арналған 
басылымды оқып үйренген жеткіншек-
тер есейгенде қажет газет-журналдарды 
оқитын болады. Тек әлеуметтік желіде-
гі ақпаратқа арқа сүйеу – ұлттың �рісін 
тарылтады. Сондықтан 100 жылдан бері 
қалыптасқан оқу мәдениетін сақтау 
керек», – дейді депутат.  

Қалай десек те, газет-журналға рари-
тет, к�ненің к�зі деп қарауға болмайды. 
Біздің елімізден дамуы айтарлықтай алға 
кеткен Америка, Жапонияның �зінде 
әйгілі газеттер үлкен таралыммен әлі 
күнге дейін шығып жатыр. Баланы мек-
теп жасынан оқу мәдениетіне баулып 
отырған Америка, Жапон халқының 
ғылым-технологиялық даму саласында 
айтарлықтай алда тұруының бір себебі 
– оқу мәдениетінің қалыптасуында жа-
туы да мүмкін. Сондықтан газет-журналға 
«ескінің сарқыншағы» деп қарауды 
қойып, оның таралымын реттеудің тиімді 
тетіктерін Үкімет деңгейінде қарағаны-
мыз дұрыс. Сұраныс бар жерде оқырман 
саны артады. Ал қалың оқырманның 
газет-журналды уақытылы қолына алуы 
туралы тілегі – мемлекет тарапынан ес-
керусіз қалмайды деп сенеміз. Қазақ 
ба с   пас�зінің тынысы кеңейіп, таралуы-
на «Қазпоштадан» бұрын мемлекеттің 
к� мегі керек!

Атырау облысы

Мемлекет тарапынан темекімен күрес 
саясаты тұрақты түрде жүзеге асып келеді. 
Мәселен, арыға бармай-ақ он жыл бұрынғы 
статистикаға сүйенсек, 2014 жылы алко-
голь мен шылымға қарсы шаралар үшін 
200 миллион қаржы қарастырылған. 
Денсаулық сақтау министрлігінің ақпа-
ратына сәйкес, осыншама сома темекінің 
зиянын хабарлау, оның алдын алу, қо-
ғамдық орындарда темекіге деген теріс 
к�зқарасты қалыптастыруға бағытталған. 
Сонымен қатар 2021 жылғы 1 шілдеде 
Қазақстанда темекі мен темекі бұйымда-
рын ашық орналастыруға тыйым салу 
күшіне енді. Жаңа шектеулер аталған 
тауарлар сатылатын барлық сауда нүк-
тесіне қатысты. Жаңа заң бойынша сау-
да нүктелерінің иелеріне темекі мен басқа 
да темекі бұйымдарын ашық қоюға ты-
йым салуды бұзғаны үшін 180 мыңнан 
1 миллион теңгеге дейін айыппұл қарас-
тырылған. Бұл ретте, айыппұл м�лшері 
кәсіпорынның м�лшеріне байланысты: 
жеке тұлғалар үшін айыппұл – 15 АЕК, 
шағын кәсіпкерлік субъектілері үшін – 30 
АЕК, орта кәсіпкерлік субъектілері үшін 
– 50 АЕК, ірі кәсіпкерлік субъектілері 
үшін  70 АЕК құрайды. Бұл шаралар те-
мекі эпидемиясымен күресу және халықты, 
әсіресе жастарды жаман әдеттерден қорғау 
мақсатында қабылданған. Сон  дай-ақ 
темекіге қарсы саясат аясында темекі 
�німдерін жарнамалауға және кәмелет-
ке толмағандарға темекі сатуға қатаң 
ше к  теулер енгізілді. Қазақстан темекі 
ше  гудің зиянына назар аударуға бағыт-

Қазақстан Республикасы Ғылым және 
жоғары білім министрінің 2022 жылғы 
30 желтоқсандағы №223 бұйрығымен 
бекітілген ҚР Ұлттық ғылым академия-
сының академиктерін сайлау қағидала-
рына сәйкес академияның жалпы жина-
лысы �тіп, оның шешімімен ҰҒА 
академиктері сайланды. 

Атап айтсақ, «4мір және денсаулық 
туралы» ғылымдар б�лімшесі бойынша 
(«Медицина және денсаулық сақтау» 
бағыты бойынша) профессор, нейрохи-
рургия саласындағы жетекші ғалым, 
«Ұлттық нейрохирургия орталығы» АҚ 
басқарма т�рағасы Серік Ақшолақов 
және профессор, к�мекші репродуктивті 
технология саласындағы жетекші ғалым, 
PERSONA халықаралық клиникалық 
репродуктология орталығының жетекшісі 
Вячеслав Локшин ҰҒА академигі болды. 

Сонымен қатар «Жер, ғарыш және 
коммуникациялар туралы» ғылымдар 

б�лімшесі бойынша («Жаратылыстану 
ғылымдары», «Инжиниринг және тех-
нологиялар» бағыттары бойынша) про-
фессор, радиациялық материалтану, 
мембраналық технологиялар және на-
нотехнологиялар саласындағы жетекші 
ғалым, Энергетика министрлігінің 
«Ядролық физика институты» ШЖҚ 
РМК Астана филиалының директоры 
Максим Здоровец, профессор, плазма 
физикасы және плазмалық нанотехно-
логиялар саласындағы жетекші ғалым 
Тілекқабыл Рамазанов, қауымдастырылған 
профессор, математика саласындағы 
жетекші ғалым Дурвудхан Сураган және 
профессор, ҚР ҒЖБМ ҒК «4сімдіктер 
биологиясы және биотехнологиясы 
институты» ШЖҚ РМК �сімдіктер ге-
нетикасы саласындағы жетекші ғалым 
Ерлан Тұрысбеков Ұлттық ғылым ака-
демиясының академиктері болып сай-
ланды.

ше   гу процесінде сұйықтық қызады, ал 
темекі шегетін адам оның буын жұтады. 
4ндірушілер электронды темекінің түтіні 
қауіпсіз екенін, ал құрамындағы заттар 
тәуелділік туғызбайтынын айтады.

Алайда дәрігерлердің айтуынша, қа-
зірдің �зінде электронды темекі тәуел-
ді   л іктің қауіпті атрибутына айналған. 
Мамандар пропиленгликольді үнемі 
қол      дану аллергиялық реакциялардың 
пай да болуына, �кпенің созылмалы ауру-
ларына және иіс сезудің жоғалуына әк елуі 
мүмкін деген пікірді алға тартады. Элек-
тронды темекіде буланатын глицерин 
бар. Бумен тыныс алғанда, адамның аузы 
құрғап, ж�тел қысып, тамақ пен �кпеде 
қабыну процесі болуы мүмкін деген 
пікірді алға тартады. Темекінің класси-
калық нұсқасында к�пшілікке таныс 
никотин вейптерде де бар, ол тәуелділік 
тудырады. Темекі шегудің қауіпсіз түрі 
жоқ. Классикалық темекі де, электрон-
ды темекі де денсаулыққа зиян.

Бірақ басылымды күтіп отырған 
оқырманға газет-журнал жеткізудің 

балама жолын таппасақ, «Қазпошта» 
жыры бітпеуі мүмкін. 
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Б
олашақта тегін адам болмайтын жанның қасиеттері бала күнінен 
байқалатынын өмірден көріп жүрміз ғой. Қазіргі журналист, ғалым 
Мұратбек Тоқтағазинның де «көптің бірі» болмайтыны оқушы кезінен 
байқалыпты. Оны өзімнің курстас әріптесім Камалхан 

Балқыбекқызынан да шетжағалап білгенмін. Студент кезімізде курстастар 
бас қосқан дастарқанда әрқайсымыз отбасы, әулетіміз туралы әңгіме 
тиегін ағытатынбыз. Сонда Камалхан ҚазМУ-дың журфагында оқитын 
бауырының табиғи қасиеттерін оқушы кезінен бастап айта бастайтын. 
Кейіннен танысқанымызда ол туралы өз аузынан еститін болдық. Одан бері 
де 40 жылдан асып кетіпті. 

�АЛЫМ

Мұратбек 1-7 сынып аралығында сы-
ны бының старостасы болыпты. 6-кластан 
бастап аудандық, облыстық, республика-
лық газеттерде ауыл, мектеп �мірінен 
жазылған мақалалары үздіксіз жария-
ланып жатыпты. 8-10 сыныпта оқып 
жүргенде Октябрь орта мектебі комсомол 
комитетінің секретары ретінде қоғамдық 
жұмыстың қазанын қайнатқан. Жас тілші 
ретінде қолында Аяг�з аудандық «Алға», 
облыстық «Семей таңы», республикалық 
«Қазақстан пионері» газеттерінің «штат-
тан тыс тілші» деген куәліктері болған. 
Арасында «Лениншіл жаста» (қазіргі «Жас 
алаш») балғын к�ңілден шыққан шағын 

Қазақ руханиятының қара нары, ға-
лым ағасы Ақселеу Сейдімбек пен облыс-
тық «Коммунизм нұры» газеті редакторы-
н ы ң бі р і н ш і  о ры н б а с а ры Жом а р т 
2бдіхалықтың арнайы шақыруымен сол 
кездегі Целиноград облыстық газетіне 
қызметке келуі де жеке бір әңгімеге арқау 
болар еді. 4йткені ҚазМУ-ды бітіру 
қарсаңын да оған қазақ баспас�зінің қара 
шаңырағы «Социалистік Қазақстаннан» 
қызметке келуге ұсыныс түседі, диплом-
дық жетекшісі атақты профессор Тауман 
Амандосов аспирантураға қалуға кеңес 
беріп, �зі ғылыми жетекші болатынын 
айтады. Алайда журналистикаға құмар 

болатынын айтып, жұртты үрейлендіріп 
қойған. Дәл осы тұста Мұратбек демо-
кратия ның алғашқы шуағы байқала бас-
таған Ресейдің Нижний Новгород қала-
сына аттанып кетеді. Ол жақтағы депутат 
әріптестері Горький қаласының тарихи 
ата уын қайтарудағы нақты тәжірибелерін 
ортаға жайып салады. Бүкіл ақпаратты 
жинаған Мұратбек қайтып оралысымен 
қала лық Советтегі тиісті мамандарға 
тапсырма беріп, ақырында қаланың тари-
хи атауын қайтару шығыны 8 миллион 
емес, 800 мың сом болатынын техника-
эко номикалық негіздеме құжаты бойын-
ша дәлелдеп береді.

Бірқатар шовинистік пиғы л дағы 
депутаттарды райынан қайтару үшін �зі 
қызмет істейтін «Социалистік Қазақстан» 
газетінде «Ақмола атауы үшін айқас» атты 
мақала жариялап, оның түйіндеу тұсына 
мына жолдарды келтіреді: «Иә, сессияда 
Ақмола атауын қайтаруды осы қаланың 
тұрғындары ғана қалап отырмағандығы, 
бұл мұқым қазақтың тілегі екендігі ж�-
ніндегі ой-тұжырым бірнеше мәрте ай-
тыл ды. 4кінішке қарай, қалада 80 пайыз 
болып табылатын басқа ұлт �кілдері, бұл 

ешқандай сыйлықтың қажеті жоқ. Оданда 
24 сағат ішінде Республикалық Ономас-
тика комиссиясына және Жоғарғы Совет 
Президиумына қалаға және облысқа тари-
хи Ақмола атауын қайтару туралы Ұсы-
ныс-хат жолдаңыз, сонда бәрі дұрыс бо-
лады!». «Келістік!»

Осы тілдесуден кейін Мұратбек Бал-
қы бекұлы келесі күні облыстық Совет 
канцеляриясына келсе, ол құрылымның 
басшысы «Біздің ұсыныс таңертеңгі 
самолетпен Алматыға ж�нелтілді» деп 
ресми құжаттар к�шірмелерін к�рсетеді. 
Арада бір ай �ткенде қоғам қайраткері 
Мырзатай Жолдасбеков басқаратын Рес-
публикалық Ономастика комиссиясының 
�здеріне жергілікті билік тарапынан 
жеткен ресми құжат негізінде жоғарыға 
жіберген Қолдау-ұсынысының нәтиже-
сінде Қазақ КСР Жоғарғы Советі Прези-
диумының шешімімен Ақмола қаласы 
мен осы аттас облыстың тарихи атауы 
қал пына келтірілуі туралы ресми шешім 
бас пас�зде жарияланады.

Мәкеңнің ұлтшылдығын мынадан да 
байқауға болады. 4ткен ғасырдың 80-ші 
жылдарының орта шенінде қаладағы 
жалғыз Жамбыл Жабаев атындағы №4 
мек теп бала санының аздығына байла-
нысты жабылуы мүмкін деген әңгіме 
тарай бастайды. Сол кезде облыстық га-
зет те жұмыс істейтін Алдан Смайылов, 
Ж ы л  қ ы б а й Ж а ғ ы п а р ұ л ы,  М а ғ ж а н 
Садыханов, Марат Дәдікбаев және басқа 
журналистер үй-үйді аралап, бірінші 
класқа баратын балаларын осы жалғыз 
қазақ мектебіне беруді насихаттайды. 
Алыста тұрса да Жылқыбай Жағыпарұлы 
сияқты қаламгерлер намыс үшін бала-
ларын осы мектепке әкеледі. Мектеп ди-
рек торы Жанна Байсейітқызының �тініші 
бойынша бұл іске Мұратбек Тоқтағазин 
де бел шеше кірісіп, он шақты ұл-қыз дар-
дың қазақ мектебіне баруына мұрындық 
болады. Ол аздай қаладағы №3 мектепте 
қазақ сыныбының ашылуына күш салады, 
келер жылы ол шаруа да шешіледі. Сол 
кезеңнің �лшеміне салсақ, бұл едәуір 
ілгерілеушілік еді. Ал уақыт �те келе, бас-
та машы л топ м үшелері А қмола дағы 
2нуар бек Ералы басқаратын «Тіл және 
мә де ниет» қоғамының қолдауымен қала-
ның басқа да мектептерінде қазақ сынып-
тары ашылуына қол жеткізеді.

Қ а зМ У-д ы біт ір і п,  с о л т ұс т а ғ ы 
Целиноградқа келгенде мұнда жергілікті 
тұрғындар бар болғаны 20 пайызға жетер-
жетпес екендігіне к�з жеткізеді. Редакция 
т а псы рмасы мен т ү рл і мекемелерг е 
бар ған да к іреберістег і қ атег е тол ы 
жазбалар жүрегін ауыртады. Ол заманда 
қазіргідей дайын мобильді құрылғы жоқ, 
бірден түсіріп алуға. Содан редакциядағы 
жалғыз фотографқа �тініп жүріп, жанына 
ертіп алып, жиырма шақты ұйым, кәсіп-
орындарды аралап шығады. К�п ұзамай 
облыстық «Коммунизм нұры» газетінде 
«Маңдайшадағы «қойыртпақтар» деген 
жарты беттік сын мақала жарияланып, 
онда мекеме маңдайшаларындағы қазақ-
ша атаулардағы қаптаған қателер жіпке 
тізгендей «сап түзейді». Бұл жайттан ха-
бар дар болған бірқатар ірі бастықтар ре-
дак ция басшыларына хабарласып, «ты-
ныш тығын бұзған» жас тілшіге реніштерін 
білдірсе, бірқатары қызметкерлерін жібе-
ріп, дұрыс аударма жасап беруді қиыла 
сұрайды, ақысын т�леуге әзірліктерін 
біл діреді. Кейіннен бұл қалалық партия 
комитетінде қаралып, қаланың барлық 
мекемелеріне «мекеме атауын сауатты ау-
дар мамен қамтамасыз ету» туралы нақты 
тапсырма берумен аяқталады. 

Ұлт мүддесін қорғауға байланысты 
тағы бір материалдың жазылуы Мәкең 
«Социалистік Қазақстанның» меншікті 
тілшісі қызметіне тағайындалғанда бо-
лып ты. Алексеев ауданынан жазылған 
арызды редакция облыстағы меншікті 
тілшісіне тексеруге жібереді ғой. Қолына 
т үскен хат ты оқ ып отырса, ата лған 
аудандағы бір совхоздың директоры С.

Са довск ий деген �зін жарты патша 
сезініп, жергілікті тұрғындарды сыйлау 
түгілі маңына жолатпайтын к�рінеді. Бас 
маман түгілі кеңсесінің еден сыпырушы-
сына дейін тек басқа ұлт �кілін жұмысқа 
ала тын к�рінеді. Қазақтарға қырын қа-
райтын басшы туралы Мұратбек «СҚ»-
ның бетінде «Садовский қашанғы сайран-
дамақ?» атты к�лемді сыни мақала жария-
лап, жергілікті тұрғындарға мұрнын 
ш ү йірген «д�кей дің» шын бейнесін 
ашады. Арада к�п уақыт �тпей алдымен 
аудандық, сосын облыстық партия коми-
теті бюросында мәселесі қаралған С.
Садовский қызметінен алынады. Бұл бір 
жағы сол шақтағы газет сынына кадрлық 
номенклатураның бейжай қарамайтын-
дығының, басылым беделіне мән берген-
дігінің к�рінісі деуге болар.

Мәкеңнің қайраткерлік қыры, қоғам 
мүддесіне қызмет етуі 2012 жылы Бас 
редакторлар клубына вице-президент бо-
лып сайланғаннан бастап жаңа қырынан 
ашыла бастайды. Ол кезде республикалық 
«2ділет» газетінің редакторлар кеңесінің 
т�рағасы, к�п уақыт �тпей Бас редакторы 
болған ол басылым бетінде жемқорлар мен 
әділетсіз басшылар туралы мақалаларды 
дүркін-дүркін жариялатып жатты. Ал 
қоғамдық ұйым болып табылатын клуб 
жұмысына білек сыбана кірісті. 2007 
жылы құрылып, бүгінде құрамына Қазақ-
станның 300-ден астам бұқаралық ақпарат 
құралдарының Бас редакторлары мен 
же тек шілері кіретін ерікті қоғамдық бір-
лес тіктің елде шығармашылық атмосфера 
қалыптастыруға байланысты атқарып 
жатқан шаруалары шаш-етектен. Осы 
орайда бұқаралық ақпарат құралдары 
арасында тиімді бәсекелестікті қалыптас-
тыруға байланысты �ткізген шаралар 
кешені ауқымды. МEDIA EXPO к�рме, 
жур налистика проблемалары бойынша 
семинар, вебинар, шеберлік мектебін 
�ткізу жолға қойылды. Ақпараттық кеңіс-
тіктің �зекті мәселелері бойынша Мұрат-
бек Балқыбекұлының тікелей ұйымдас-
тыруы мен 5 республикалық, халықаралық 
ғылыми-практикалық конференциялар 
�ткізіліп, оған отандық қана емес шетел-
дік мамандар, эксперттер қатысуы нәти-
же сінде екіжақты тиімді шарттарға, ме-
мо рандумдарға қол қойылды. Бас редак-
торлар к лубының мәтін әзірлеуімен, 
Қазақстан Журналистер одағының қол-
дауы мен 2012 жылы «Қазақстан Респуб-
ликасы журналисінің Этикалық кодексі» 
дү ниеге келді. Бұл маңызды құжаттың 
әзірленуіне Мәкең тікелей атсалысты. Бұл 
тарапта ұзақ айта беруге болады.

Енді Мұратбек Ба лқыбек ұлының 
ғылымдағы соқпағына қысқаша тоқтала 
кетейін. Кезінде аспирантураға қалуға 
шақырған Тауман Амандосов ұстазының 
ниетін Мұратбек 2010 жылы жүзеге асыр-
ды. Л.Гумилев атындағы Еуразия ұлттық 
университетінің аспирантурасын бітіріп, 
әйгілі жазушы 2зілхан Нұршайықовтың 
шы ғармашылығынан кандидаттық дис-
сер тация қорғады. Ғылымдағы қадамдары 
да жемісті болып, 80-нен астам зерттеу 
еңбектері жарық к�рді. Scopus, Web of 
Science библиографиялық, реферативті 
базаларында 5 ғылыми мақаласы жарық 
к�рсе, Қазақстан, Беларусь, Ресей елдері-
нің ВАК, ККСОН журналдарында 25 
мақаласы жарияланды. 2 монография, 2 
оқу құралы, оның құрастыруымен, редак-
торлығымен 10 ғылыми жинақ баспадан 
шықты. Бүгінде халықаралық ғылыми 
базаларда мақалаларына к�п сілтеме жа-
са латын, Хирша индексі �те жоғары ға-
лым дар санатында болуы да Мәкеңнің 
ең бекқорлығының, ізденгіштігінің жемісі 
деп білеміз.

Бүгінде Л.Гумилев атындағы Еуразия 
ұлттық университетінің журналистика 
және саясаттану факультетіндегі Баспас�з 
және баспа ісі кафедрасының профессоры 
ретінде шәкірттерін ғылымға баулып жүр. 
Бір докторантын қорғатса, екеуі дайын-
далып жүр. 20 магистрант, 30-дан астам 
ба калавры зерттеу еңбектерін сәтті қор-
ғап, масс-медиа саласында жемісті еңбек 
етуде. Мұратбек Балқыбекұлы практика-
лық журналистикадан да қол үзген емес. 
Қазір республикалық қоғамдық-саяси, 
тарихи-танымдық «2ділет. Рухани жаң-
ғыру» газетінің Бас редакторы ретінде 
масс-медианың дамуына үлес қосып, 
сараптамалық, танымдық, ғылыми ма-
қала ларын баспас�з бетінде жиі жариялап 
тұрады.

Мұратбек Тоқтағазиннің журналис-
тика, ғы лым са ласындағы еңбегі әр 
кезеңде тиісті бағасын алып отырды. 2000 
жылы «Қазақстан Республикасы астана-
сының үздік журналисі» конкурсының, 
2012 жылы республикалық «Асыл с�з 
құдіреті» конкурсының лауреаты, Қазақ-
стан Журналистер одағы Дипломының 
иегері (2014) атанды. Қазақстан Респуб-
ликасының «Мәдениет саласының үздігі», 
«Ақпарат саласының үздігі», «Қазақ стан 
республикасының ғылымын дамытуға 
сіңірген еңбегі үшін», «Ғылым мен білім 
саласының еңбек сіңірген қызметкері», 
Л.Гумилев, 2.Нұршайықов т�с белгі лері-
мен марапатталған. Халық аралық Ақпа-
рат  тандыру академиясының, Еуразиялық 
Телевизия және радио ака демиясының, 
Қазақстанның Гумани тарлық ғылымдар 
академиясының то  лық м үшесі (ака-
демигі), Ресей Жаратылыстану академия-
сының корреспондент-мүшесі. Рес пуб-
л и к а л ы қ оқ у-әд іст емел і к кеңест і ң 
(РУМС) мүшесі, ЕҰУ-дың Хабаршысы 
(жур налистика сериясы) журналының 
редакциялық алқа мүшесі, рецензенті, 
масс-медиа зерттеушілерінің Ұлттық 
қауымдастығының (НАММИ) мүшесі.

Мұратбек Балқыбекұлы журналистика 
мен ғылымдағы еңбектерін қатар жүргізіп, 
қоғамдық жұмыстарды да қалыс қалдыр-
май келешекке бет алып барады. Шығар-
ма шылық жоспарлары к�п. Жақын ай-
ларда, жылдарда ол туралы да жаза жатар-
мыз. Алпыстың асуына к�терілген әріп-
тесімізге сәттілік серік болғай!

Кәрімбек ҚҰРМАН�ЛИЕВ,
ҚР Ұлттық ғылым академиясының 
академигі, Президент жанындағы 

Ұлттық құрылтай мүшесі
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материалдары жарық к�рген. 7-10 сыныпта 
мектептің бес метрлік «Жас қалам» қа быр-
ға газетінің редакторы болып, �зі ойлап 
шығарған «Ресми жаңалықтар», «Мектеп 
мақтанышы», «2зіл-оспақ әлемі, «Ой-
�рім», «Кірпі» сияқты айдарлармен шы-
ғар ған материалдарын үзіліске шыққан 
ұл-қыздар топтаса тұрып оқитын болған. 
2сіресе, «Кірпі»-ге ілігіп кетеміз бе деп 
кейбір ерке, тентек балалар кәдімгідей 
айыл дарын тарта жүріпті. Сыныптастары 
Тиқын атап кеткен Серік Мұқанов деген 
бір сыныптас досы «Кірпі» топтамасына 
топ ете қалыпты. Ақк�ңіл Серік күні бү-
гін ге дейін бұл �леңді Мәкең маған арнап 
шығарған деп айта жүреді екен:

 «Мынау біздің Тиқын, 
Қарашы �зінің сиқын,
Оқы десе сабақты,
Тыржитады қабақты».
Бұл енді бала редактордың журналис-

тикаға ұмтылысының тырнақалды к�рі-
нісі деуге әбден болады. «Кішкентай га-
зет тегі» кейбір айдарлар күні бүгінге дейін 
�зекті. 7-кластағы оқушы – редактор үшін 
бұл енді к�п-к�рім жетістік, шығарма-
шылық ізденіс жемісі деп ауыз толтырып 
айтуға болады. Ол аз десеңіз, 8-класта 
жүр генде аудандық комсомол комитетінің 
мүшесі ретінде Пленумда с�з берілгенде 
ол комсомол ұйымы ұлттық құндылық-
тарды насихаттауда белсенділік танытуы, 
қазақтан шыққан ақын-жазушылардың 
шығармашылығын насихаттау арқылы 
жас ұрпаққа тәрбие берудің �зекжарды 
мәселелерін к�терген. Ол үшін орта мек-
теп тер кітапханаларына Абайдан бастап 
қазақ классиктерінің кітаптарын к�птеп 
алдыртуды айтқан. Сонымен қатар белгілі 
қаламгерлердің танымал туындылары 
бойынша әдеби кештерді жиі �ткізуді, 
оған Ерғазы Рахимов сияқты жергілікті 
ақын-жазушыларды тарту, жас ақындарды 
қолдау бойынша аудандық комсомол ко-
митеті нақты шараларды жүзеге асыруды 
ұсыныс ретінде енгізген. 

Мәкеңнің ерлікке парапар қадамға 
бара тын кейбір әрекеттері туралы достары 
мен әріптестері аңыз ретінде айта жүретін 
әңгімелер аз емес. Соның біріне тоқта ла-
йын. 1981 жылы мектеп бітірген Мұратбек 
ҚазМУ-дың журфагына оқуға түспек бо-
лып, абитуриент ретінде кезекті «СССР 
тарихы» пәнінен сынақ тапсырғанда қо-
йыл ғалы тұрған «3-ке» риза болмай, қа-
был  дау б�лімінің апелляциялық комис-
сиясына барған. «15-билетке толық жауап 
берсем де маған 3 қоймақ екен, мен 5-ке 
жауап бергеніме сенімдімін. Қала саңыз-
дар, қосымша 3 билет алып, 9 сұрақ қа 
дайындалмастан жауап беруге әзірмін» 
де ген ғой. Сонда комиссия т�рағасы, т.ғ.д., 
профессор (кейіннен академик) Уахит 
Шәлекенов аға орнынан тұрып, осыншама 
жылдар ҚазМУ-де қызмет істегенде білі-
мі не �те сенімді мұндай абитуриентті 
к�р мегенін, әріптестері қолдаса, авто-
матты түрде 5 қою туралы ұсынысы барын 
білдіреді. С�йтіп, әділеттілік салтанат 
құрып, Мұратбек бұл сынақтан «бес» 
алады. Бұл – БІЛІМІНЕ СЕНІМДІЛІК, 
қайсарлық к�рінісі ғой. 4міріндегі маңыз-
ды сынаққа дайындалған бала оқуға тү-
суге құштарлығы мығым болғаны сонша, 
тарих пәні бойынша әрбір айтулы датаны, 
белгілі оқиғаларды алдымен қалың дәп-
терге ретімен жазып, сосын жаттап алған 
ғой. Бұл енді екінің бірі бармайтын тәуе-
кел екені дау туғызбаса керек.

Ол университетте де қоғамдық жұмыс-
қа белсене атсалысты, Журналистика 
факультетінің комсомол комитетінің 
мүшесі, университет баспас�з қызметінің 
белсендісі ретінде едәуір рухани шара-
ларға мұрындық болды. Оқу ордасында 
болып жатқан жаңалықтарды «Лениншіл 
жас» (қазіргі «Жас алаш») газетінде ұдайы 
жариялатып отырды, қолынан қаламы 
түспеді. Білімін молайтуды ойлап, кезінде 
«Пушкин кітапханасы» атанып кеткен 
қазіргі Ұлттық кітапханаға, М.2уезов 
мұражай үйіндегі рухани дәрістерге жиі 
барып тұрды. Кітап оқуға құштарлығы 
сон ша, университетті бітіргенде сатып 
алған кітаптары он жәшік болған ғой. 
Студенттік шақта спортпен айналысып, 
еркін күрестен Журналистика факуль теті-
нің намысын қорғады, бірнеше спорттық 
жарыста жеңімпаз болды. 2-ші курсты 
бітіргенде университет оқу озаттары қата-
рында Германияда Халықаралық интер-
лагерьде демалу құрметіне ие болды, сол 
елдің тарихи 5 қаласын аралап, келісімен 
«ГЕТЕ ЕЛІНЕ САЯХАТ» атты жолсапар 
очерктері циклын газетте жариялады.

Мұратбек екі ұсыныс тастаған екі жақтағы 
ағаларына да шексіз алғысын айтып, 
солтүстікке тартып отырады.

Ол мұнда келгенде қайраткерлік, қа-
лам герлік қырлары жаңа сипаттарымен 
ашыла бастайды. Оның қабілетін байқап 
қалған облыстық комсомол комитетінің 
басшылары кезекті пленумда 22 жастағы 
жігері тасыған жігітті бюро мүшесі етіп 
сайлайды. Тоқтағазин тыныш жүре ме, 
партияның «сара саясатына» онша-пұнша 
алаңдамай, обком комсомолдың алқалы 
жиындарында қазақтың ұлттық құнды-
лық тарын, қазақ тілін жастар арасында 
к�бірек насихаттауға ұсыныстарын батыл 
енгізе бастай ды. 2сіресе, «Нау рыз» 
мерекесі шараларын ұйымдастыру кезінде 
бұл тарапта бірқатар нақты істердің атқа-
рылуына мұрындық болады. Аудандық 
комсомол комитеттерін талантты қазақ 
қыз-жігіттерінің басқаруына атсалысады. 
Тіпті, облыстық «Коммунизм нұры» газеті 
редакторы Октябрь 2лібековтың қолдауы-
мен екі айда бір рет газеттің тұтас бір 
номе рін жастар мен комсомолдарға арнап 
«Жас �ркен» қосымшасын шығарып отыру 
арқылы жаңадан �сіп келе жатқан қазақ-
тың жас кадрларын кеңінен насихаттап, 
облыс басшылығының назарын аудар-
тады. Кейіннен олардың арасынан бірне-
шеуі �сіп шығып, аудандық комсомол 
комитеттерін, облыстық комсомол коми-
тетінің жетекші б�лімдерін басқаруға 
дейін жоғарылайды.

Мұратбек Балқыбекұлының қайрат-
кер лік қыры ашылатын тұс – Халық 

қаламгер.қаламгер.

депутаттарының Целиноград қалалық 
Советіне 25 жасында депутат болып сай-
лануы. Ол тұста демократияның алғашқы 
ұшқындары байқала бастаған шақ. Бір 
мандаттық округтен депутаттыққа үш 
кан дидатура таласқа түседі. Қарсыласы 
Целиноград қаласы Жастар сарайының 
директоры Виктор Береснев пен бүкіл 
қалаға әйгілі насос заводының �кілі 
тартысқа түсіп, екінші айналымда жас 
жігітке менсінбей қараған, қарамағында 
ондаған қызметкері бар Жастар сарайы 
директорынан әлдеқайда басым түскен 
Мұратбек депутат болып сайланады. 

Жігері жалын атқан жас жігіт сайлан-
балы органдағы қызу жұмысын алғашқы 
аптада-ақ бастап кетеді. Целиноградқа 
Ақмола тарихи атауын қайтаруға орай 
депутаттардың қалалық сессиясында 
арнайы комиссия құру туралы ұсыныс 
жасап, �зі бастамашы ретінде сол комис-
сияның қосалқы т�рағасы болып сайлан-
ды. Ол тұс компартияның дәурені жүріп 
тұрған кезең екенін, ұлттық жаңғыруға 
тосқауыл к�п болғанын білеміз. Алайда 
ұлтын сүйген ұл «мың �ліп, мың тірілген» 
қазағының рухани жағынан еңсесін к�те-
руіне �з үлесін қосуға ұмтылды. Сондай 
қиын кезеңде қалалық Советтегі депутат-
тардың 80 пайызы орыстілді басқа ұлт 
�кілдері болып табылатын органда маңыз-
ды мәселені алып шығу, жеріне жеткізіп 
шешу қаншалықты ауыр болғанын к�з 
ал дыңызға елестете беріңіз: дауысқа салса 
мәселе бірден «құлайды».

Осындай күрделі кезеңде депутаттарды 
иландырып, к�пшілігі ойлағандай бұл 
ешқандай да «миллиондаған шығынға» 
ұрындыратын шешім еместігін дәлелдеу 
қажет болды. Депутаттардың бірі тіпті 
есепшотпен санағандай 8 миллион шығын 

мәселенің байыбына бармастан, қазірдің 
�зінде қарсылық білдірген хаттарды қала-
лық Кеңеске қарша бората бастады. Сон-
дықтан келелі іске жанашыр азаматтар 
Ақмола атын қайтаруға байланысты �з 
пік ірлерін, ті лектерін «Социа листік 
Қазақстан» газетіне және мына тұраққа 
жолдаса қ ұба-қ ұп болар еді: 473000. 
Целиноград қаласы, Октябрь к�шесі, 119 
үй, Целиноград қалалық Кеңесіне. Бұл 
ретте республикалық «Қазақ тілі» қоғамы, 
оның облыстық, аудандық б�лімшелері, 
бастауыш ұйымдары белсенділік таны-
тып, оны басқарып отырған жанашыр 
азаматтар жұртшылықтың арасында нақ-
ты ұйымдастыру жұмыстарын жүргізеді 
деген үміттеміз. Сонымен, �міршең істің 
шешуші, ең ауыр сыны алда тұр».

 М.Тоқтағазиннің осы тарихи мақа-
ласы жарияланғаннан кейін «Социалистік 
Қазақстан» газетінің редакциясына 2 
мың нан астам оқырманның қолдау хат-
тары келіп, ол газетте 4-5 мәрте топтама 
түрін де жарияланған. Сонымен қатар 
халық депутаттары Целиноград қалалық 
Кеңе сіне де бірнеше жүз хат келіп түскен.

...Бір күні таңғы сағат 8-де Мұратбекке 
Халық депутаттары Целиноград облыстық 
Советінің т�рағасы Андрей Браунның 
к�мекшісі телефон шалады. 2ңгіменің 
т�ркіні мынау: «Мәке, сіз не істеп қой-
дыңыз, Андрей Георгиевич валидол ішіп 
жатыр, телефонмен с�йлескісі келеді». 
Жа уап: «9-да тілші қосынына хабар лас-
сын». А.Браун: «Муратбек Балкыбекович, 
сіздің мақалаңыздан кейін қыруар хат-
тардың астында қалдық. Бұны ел басшысы 
білсе қиын болайын деп тұр. Сізге не керек 
�зі: қаласаңыз, зәулім үй сыйлайық не-
месе жер телімдерін тарту етейік. Мынаны 
тоқтатыңыз». «Жоқ, Андрей Георгиевич, 
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«Авток�лік құралдарын кешенді химиялық тазалау және автожуу» қызметтерін сатып алу бойынша қайта ашық 
тендерді �ткізу туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Авток�лік құралдарын кешенді химиялық тазалау және автожуу» қызметтерін 
сатып алу бойынша қайта ашық тендер �ткізетіндігі туралы  жариялайды (Лот саны – 4, жалпы сомасы 48 775 200,00 
теңге, ҚҚС-сыз).

Сатып алынатын қызметтерін тізбесі мен олардың егжей-тегжейлі ерекшеліктері тендерлік құжаттамада к�рсетілген. 
Тендерлік құжаттаманың к�шірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы,  Абай даңғылы 109 

«В», 604-каб. мекенжайынан, 09:00-ден 13:00-ге дейін және 14:30-дан 18:30-ға дейін алуға болады.
Тендерлік құжаттаманың к�шірмесін алу үшін әлеуетті жеткізіп берушінің �кілінде сенімхаттың түпнұсқасы және 

жеке басын куәландыратын құжаттың к�шірмесі болуы қажет.
Конверттерге салынған тендерге қатысуға  арналған �тінімдерді әлеуетті жеткізіп берушілер «Азиялық Газқұбы-

ры» ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В»,  604-каб. мекенжайына ұсы-
нады (жібереді).  

Тендерге қатысуға �тінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі 2024 жылғы 04 шілдеде, сағ. 10:00-ге дейін.
Тендерге қатысуға арналған �тінімдер салынған конверттер 2024 жылғы 04 шілдеде, сағ. 11:00-де мына мекенжай-

да ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 605-конференц залы.
Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: + 7 (727) 393-04-60. 

Объявление о проведении закупки услуги «Комплексная автомойка и химчистка транспортных средств» 
способом повторного открытого тендера

ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о проведении повторного открытого тендера по закупке услуги «Ком-
плексная автомойка и химчистка транспортных средств» (Количество лотов – 4, на общую сумму 48 775 200,00 
тенге без учета НДС).

Перечень закупаемых услуг и их подробная спецификация указаны в тендерной документации.
Копии тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 

109 «В», каб. 604, с 09:00 – 13.00 ч. и с 14.30 – 18.30 ч.
Для получения копии тендерной документации необходимо наличие у представителя потенциального постав-

щика оригинала доверенности и копии документа, удостоверяющего личность.
Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются (направляются) потенциаль-

ными поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», 
каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере до 10:00 часов 04 июля 2024 года.
Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 11 часов 00 минут 04 июля 2024 года по следую-

щему адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-зале 605.
Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-04-60.

Ашық тендердің нәтижелері туралы және қайта ашық тендер амалымен «Медициналық қызмет к�рсету» қызметтерін 
сатып алуды �ткізу туралы хабарландыру

«Медициналық қызмет к�рсету» қызметтерін сатып алудың ашық тендер �ткізілмеді деп таниды. 
 Жоғарыда баяндалғанға байланысты, «Медициналық қызмет к�рсету» қызметтерін сатып алу ашық тендердің 

қайтадан �ткізілетіндігі туралы жарияланады.
Сатып алынатын қызметтер тізбесі мен олардың егжей-тегжейлі ерекшеліктері тендерлік құжаттамада к�рсетіл-

ген. (Лот саны – 12; 2024-ші жылға жалпы сомасы 193 266 000,00  теңге, ҚҚС-сыз; 2025-ші жылға жалпы сомасы 
403 925 940,00  теңге, ҚҚС-сыз).

Тендерлік құжаттаманың к�шірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 
«В», 604-каб. мекенжайынан алуға болады. 

Тендерлік құжаттаманың к�шірмесін алу үшін әлеуетті жеткізіп берушінің �кілінде сенімхаттың түпнұсқасы/
Бұйрық пен Шешім к�шірмесі басшыға және жеке басын куәландыратын құжаттың к�шірмесі болуы қажет.

Конверттерге салынған тендерге қатысуға арналған �тінімдерді әлеуетті жеткізіп берушілер «Азиялық Газқұбы-
ры» ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 604-каб. мекенжайына ұсына-
ды (жібереді).

Тендерге қатысуға �тінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі 2024 жылғы 04 шілдеде, сағ. 10:00-ге дейін.
Тендерге қатысуға арналған �тінімдер салынған конверттер 2024 жылғы 04 шілдеде, сағ. 11:30-да мына мекенжай-

да ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 605-конференц залы.
Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: + 7 (727) 393-02-04.

Объявление о результатах открытого тендера и проведении повторного открытого тендера по закупке услуг 
«Медицинское обслуживание»

ТОО «Азиатский Газопровод» признает открытый тендер по закупке услуг «Медицинское обслуживание» - несо-
стоявшимся.

В связи с вышеизложенным, объявляется проведение повторного открытого тендера по закупке услуг «Медицинское 
обслуживание».  

Перечень оказываемых услуг и их подробная спецификация указаны в тендерной документации. (Количество 
лотов – 12; общая сумма на 2024 год – 193 266 000,00 тенге без учета НДС; общая сумма на 2025 год – 403 925 940,00 
тенге без учета НДС).

Копию тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 
«В», каб. 604. 

Для получения копии тендерной документации необходимо наличие у представителя потенциального поставщика 
оригинала доверенности или копии Приказа и Решения для руководителей с копией документа, удостоверяющего личность.

Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются (направляются) потенциальными 
поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере до 10:00 часов 04 июля 2024 года.
Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 11 часов 30 минут 04 июля 2024 года по следующему 

адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-зале 605.
Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-02-04.

 Бірінші болып қаралған  Талғар 
ауданы әкімінің орынбасары Оразхан  
Қаспақбаевтың тәртіптік ісі бойынша 
әдеп ж�ніндегі кеңес хатшылығының 
бас маманы Nмір Имангелдінов 
баяндама жасап, мәселенің  егжей-тег-
жей зерттелгені айтылды.  Мемлекет-
тік қызметкерлердің құқық бұзу-
шылықтары туралы жарияланған сын  
мақалаларға және басқа да ақпарат-
тық материалдарға  мониторинг 
жүргізу барысында әлеуметтік 
желілерде Талғар ауданы әкімінің 
орынбасары Оразхан Pмірханұлы 
тарапынан  қызметтік міндеттерін 
атқару кезінде әдеп нормалары 
бұзылғаны байқалған. Мониторинг 
барысында  анықталған жағдайлар 
туралы хабарламаны мұқият тыңдап,  
талқыға салған әдеп кеңесінің 
мүшелері Оразхан Қаспақбаевқа 
қатысты тәртіптік істі қарау қорытын-
дысы бойынша Nдеп кодексінің 
6-тармағының 4,5-тармақшаларын 
бұзған аудан әкімінің орынбасарына 
қатысты с�гіс түріндегі тәртіптік жаза 
қолдануды ұсынды.

Еңбекшіқазақ ауданы Масақ 
ауылдық округінің әкімі Руслан 
Жақабайға байланысты  тәртіптік істі 
қарау барысында белгілі болғандай,  
Руслан Рыскелдіұлына қатысты жеке 

және заңды тұлғаларға құқықтары мен 
заңды мүдделерін іске асыруға ашық 
кедергі жасау түріндегі мемлекеттік 
қызметке кір келтіретін тәртіптік теріс 
қылық белгілері анықталмапты. 
Осығай орай тәртіптік істі тоқтату 
туралы шешім шығарылды.

Еңбекшіқазақ ауданы әкімінің 
орынбасары Ертай Нұрмаханов 
мемлекеттік қызмет және сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы іс-қимыл туралы 
заңнаманы бұзушылықтың алдын алу  
бойынша баяндама жасап, аудан 
әкімдігі жүргізген сыбайлас жемқор-
лық тәуекелдеріне ішкі талдау нәти-
желерімен таныстырды.  Одан кейін 
с�йлеген  Еңбекшіқазақ ауданы әкімі 
аппаратының әдеп ж�ніндегі уәкілі 
Мақат Мемелбеков  атқарылған 
жұмыстар жайлы баяндады. 

Кеңес отырысын қорытындылаған 
департамент басшысы, әдеп ж�ніндегі 
кеңестің т�рағасы Арсен Жақыпов 
мемлекеттік қызметкерлерге қатысты 
бұқаралық ақпарат құралдарында 
анықталған жағымсыз материалдарға 
жүргізілген талдау нәтижелерін қарап, 
алдағы уақытта  мұндай олқылықтарға  
жол бермеу қажеттігін ескертті. 
Мемлекеттік және жергілікті атқа-
рушы органдар қызметкерлерінің  ел 
алдындағы жауапкершілікті барынша  
сезініп, жұртшылықпен түсіністікте  
жұмыс істеуі қажет екенін еске салды. 

Алматы облысы 

ЖАУАПКЕРШІЛІКТІ 
ЖОҒАЛТЫП 
АЛМАЙЫҚ

Болат АБАҒАН

Шымылдығын 1926 жылы 13 қаңтар-
да Қызылорда қаласында ашқан театр 
ғимараты таяуда ғана екі жылдық күрделі 
ж�ндеуге жабылды. Театр ұжымы Абай 
даңғылының бойында орын тепкен қазір-
гі ғимаратқа 1982 жылы к�шіп келді. 
Мем  лекет басшысы Қасым-Жомарт  
Тоқаев Мәдениет және �нер қызметкерлері 
күніне орай �ткен салтанатты жиында 
театр ғимаратының күрделі ж�ндеуден 
�тетінін атап �ткен еді. Мұхтар Nуезов 
атындағы Қазақ ұлттық драма театрының 
шығармашылық қызмет басшысы Елік 
Нұрсұлтан театрдың күрделі ж�ндеуге 
жабылуының маңызды себебі бар екенін 
негізге алды. Оның с�зінше, театр ұжымы 
�зінің 100 жылдық мерейтойын күрделі 
ж�ндеуден �ткен жаңа ғимаратта қарсы 
алуды жоспарлаған. Қара шаңырақ 2026 
жылы ғасыр жасты бағындырады. 

– Біз бүгін театрымыздың 98 маусымын 
ресми түрде қорытындыладық. Екі жылдан 
кей ін қазақ театры �зінің ғасыр тойын 
той лайды. Негізінен, театр тарихы 1926 
жылы емес, одан әрірек басталған. Себебі 
Қа зақ станда театр элементтерінің пайда 
болғанына біршама уақыт �тті. Қарап 
отырсақ, қазақ театрының тарихы бір ға-
сырдан асты. Театр басшысы екі жылдан 
кей  ін әкемтеатрдың теңдесі жоқ мәдени 
орынға айналатынын айтып отыр, – дей-
ді Е. Нұрсұлтан.

Күрделі ж�ндеу барысында сахнаның 
жарық-дыбыстық қондырғылары, акусти-
касы, реквизит сақтайтын қоймалар мен 
арнайы цехтар толыққанды жаңартылады. 
Дегенмен әкемтеатр екі жыл уақыт ішін-
де қарап отырмай, бірнеше іссапарды 
жоспарға енгізіп қойған. Қазірдің �зінде 
театр басшылығы қалалық театрлармен 
келісімшарт орнатып, к�рерменмен бай-
ланысын үзген емес.

– Күрделі ж�ндеуге жабылғанымызға 
бір ай �тті. Соңғы бір айдың ішінде Алма-
ты қаласында орналасқан театрларда, 
соның ішінде Алматы театры, «Жас сахна» 
теа тры, Қуыршақ театры, Ұйғыр театры, 
Корей театрында қойылымдарымызды 
сах наладық. Театрды күрделі ж�ндеуге 
жап қан уақыттан бері шамамен 15-16 
қой ылымды қойдық. Ғимараты жоқ ұжым 
үшін бұл �те жақсы к�рсеткіш деп ойлай-
мын. Келесі маусымда негізінен іссапар-
лар ұйымдастыру жоспарланған. Алматы 

қаласынан �зге шет аймақта орналасқан 
аудандарға, сондай-ақ республика дең-
гейінде Қостанай, Ақт�бе қалаларына 
және к�ршілес Pзбекстан мен Қырғыз-
станда қойылымдарымызды сахналауды 
жоспарлап отырмыз. «Бір жылға қоян 
терісі де шыдайды» демекші, екі жыл к�зді 
ашып-жұмғанша �те шығады. Театр дирек-
торының с�зінше, келесі жылы 100 жыл-
дық мерейтой қарсаңында дайындық 
жұ  мыстарын бастаймыз. Екі жыл бойы 
күр делі ж�ндеуден �ткен ғимарат шымылды-
ғы қойылыммен ашыла ма, әлде театрлан-
дырылған кеш �те ме, әзірге белгісіз,  – деп 
с�з ін түйіндеді театрдың шығармашылық 
қызмет басшысы Е. Нұрсұлтан.

Биыл қара шаңырақта болған ерекше 
жаңалықтардың бірі де бірегейі – әдеби-
етіміздегі шоқтығы биік туынды «Қозы 
К�р пеш – Баян сұлу» қойылымының араға 
жыл дар салып к�рермен назарына жол 
тартуы еді. Түркі жұртына ортақ қазына 
болып саналатын шығарма осыдан 80 
жылдан аса уақыт бұрын, яғни 1940 жыл-
дың 29 сәуірінде Мұхтар Nуезов атындағы 
Қазақ мемлекеттік академиялық драма 
театрында қойылды. Сол уақыттан бері 
әр режиссер аталған шығарманы әртүрлі 
трактовкада сахналап келді. Осы ретте 
театр сахнасына қайта оралған қойылым-
ның ерекше тұсы – ұлттық театр мен 
ұлттық �німнің ерекше коллаборациясы 
екенін атап �ткен ж�н. Кезінде Еуропаны 
аралап, ел арасында үздік қойылым ретін-
де танылып үлгерген жауһар туынды заманға 
сай қайта жаңғырды.

Театр жанашыры Айсұлу Жәнібекқы-
зы да тарихи туындының жарыққа шығу 
сәтін жіберіп алмауға тырысқан. Айсұлу 
биыл үш мектептің 100-ге жуық оқушысын 
«Қозы К�рпеш – Баян сұлу» қойылымы-
ның премьерасына алып барғанын, бұл  
театрға деген қимастық пен ерекше сезім 
екенін айтады.

– Nрине, әкемтеатрдың қойылымдарын 
�зге театрлардан емес, қара шаңырақ 
сахнасынан тамашалағанға не жетсін?! 
Nуезов театрының �зіндік қайталанбас 
эстетикалық әлемі бар. Тіпті, мен театрдың 
екі жылға ж�ндеуге жабылатынын естіген 
соң бір қойылымға қайта-қайта баратын 
«ауруға» шалдықтым. Pзім ғана емес, �з-

ге лерге де «театрға барыңыздар, екі жылға 
күрделі ж�ндеуге жабылмай тұрған уақыт-
та қойылымды театрдың �з сахнасынан 
тамашалап үлгеріңіздер» деп достарымды 
да шақыратынмын, – дейді ол.

Айсұлу Жәнібекқызы Мұхтар Nуезов 
атындағы Қазақ ұлттық драма театры 
қойылымдарын шаһардағы �зге театрлар-
да сахналаудың тиімді тұстары да бар екенін 
алға тартты:  

– Театр ұжымы �зге театрлардың сах-
насында жұмыс істеп, жаңаша техникалық 
мүмкіндіктерді пайдаланып қалу керек деп 
ойлаймын. Сан алуан театрлармен байла-
ныс орнатып, бірлесе жұмыс істеу – Nуезов 
театры үшін үлкен жетістік. Екіншіден, бұл 
к�рерменмен байланысты одан әрмен 
нығайтуға ықпал етеді. Қаланың бір б�лі-
гінен екінші б�лігіне реквизиттерді тасу 
оңай шаруа емес. Дегенмен театрды шын 
сағынған к�рермен ғимарат қайда ауысса 
да барады. Енді күрделі ж�ндеуден кейін 
театр тарихи діңгегін жоғалтып алмай, 
шамадан тыс �згеріске ұшырамай, ең ба-
стысы, негізгі сұлбасын жоймаса екен 
деймін.  Pйткені қара шаңырақ Nуезов 
театры біз үшін сол күйінде ыстық, – деп 
с�зін қорытындылады А. Жәнібекқызы.

Ғасырға жуық тарихы бар �нер ордасы 
әр кезеңдері к�рермен сұранысына сай 
астары мазмұн мен мағынаға бай туын-
дыларды �мірге әкелді. Pміршең �нерді 
жарыққа шығаруға атсалысқан С. Қожам-
құлов, Ж. Шанин, Қ. Қуанышбаев сынды 
театр саңлақтары еді. Nкемтеатр сахна-
сында тұңғыш рет жарыққа шыққан 
қойылымдар М. Nуезовтің «Еңлік-Кебек» 
шығармасы мен Қ. Кемеңгерұлының 
«Алтын сақина» пьесасынан бастау алса, 
қазір театр тынысы жаңа �мірге бейімделіп, 
замана сұранысына сай қазақстандық және 
әлемдік авторлардың шығармаларын жиі 
сахналауға к�шкен.

Бір ғасырға жуық уақыт аралығында 
театр ұжымы к�птің к�кейіне ой салатын, 
күлдіріп тұрып жылататын талай тың әрі 
мазмұнды қойылымдарды жарыққа шығар-
ды. К�рерменнің рухани тұрғыда жетілуі-
не, еліміздің мәдени салада �з орнын 
қалыптастыруына әсер етті. 

Алматы қаласы

ҒАСЫР ЖАСЫНА
ЖАҚЫНДАҒАН ТЕАТР

�лт рухыны
 жаршысы әрі адам 
жанына рухани азы� болар театр 
�нері жыл �ткен сайын шетелдік 
шы�армаларды �аза� тіліне 
тәржімалап, театрс�йер �ауымны
 
әлем әдебиетін ана тілінде тануына 
м�мкіндік берді. Б�гінде елімізді
 
әр айма�ында �нерді
 т�ресі 
саналатын театр ордалары к�п 
деуге келмейді. Дегенмен саныны
 
азды�ына �арамастан театр 
�ойылым дар ыны
 репертуары 
жа
а шы�ар малармен толы�са, ал 
сол туын дыны тамашалау�а ас ы�а-
тын т#р а�ты к�рермен саны да 
#л �ай ды. $сіресе, мәдени орын-
дар �а бай Алматы �аласында 
ор налас�ан театрлар�а �ала 
т#р�ындарынан �зге алыс-жа� ын 
айма�тан, тіпті шет мемле-
кеттерден арнайы ат басын б#р-
атындар аз емес. Ша'арды
 
мәдени дамуына ы�пал еткен театр 
ордаларыны
 бірі кезінде 
«әкемтеатр» атанып кеткен  М#х тар 
$уезов атында�ы *аза� #лт ты� 
драма театры екені дау сыз.

*аза�стан Республикасы Мемлекеттік �ызмет істері агенттігі 
Алма ты облысы бойынша әдеп ж�ніндегі ке
есіні
 кезекті оты-
рысында бір�атар �зекті мәселе �аралды. Соларды
 ішінде Тал�ар, 
Е
бекші�аза� аудандарыны
 лауазымды т#л�аларына �атысты 
тәртіптік істер тал�ылан�анын айта кеткен ж�н. Мемлекеттік �ызмет 
істері агенттігі Алматы облысы бойынша департаментіні
 басшысы, 
әдеп ж�ніндегі ке
есті
 т�ра�асы Арсен Жа�ыповты
 жетекшілігімен 
�т кен отырыста мемлекет атынан �ызмет ететіндерді
 жауапкершілігі 
әрдайым жо�ары болуы керегі айтылып, �кінішке �арай, жалпы�а 
орта� жауапкершілікті
 салма�ын азайтып алатын, �здеріні
 басты 
мін деті – мемлекет м�ддесі, ел игілігі жолында е
бек ету екенін 
ес тен шы�арып алатындарды
 арамызда кездесетіні тілге тиек бол-
ды.

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ
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Астанада Жастар саясаты мәселелері 
бас�армасыны� және Алматы ауданы 
әкімдігіні� �олдауымен «Таза �аза�стан» 
жалпы�лтты� бастамасы аясында «Сәтті 
сәрсенбі» экологиялы� акциясы #тті. Іс-ша-
ра&а «Республикалы� студенттік ��рылыс 
және жастар жаса�тары �оз&алысы» �о&ам-
ды� �оры және «Жасыл ел» жастар е�бек 
жаса�тары м(шелері �атысты. Олар Алма-
ты ауданында&ы «�ар полигоны» аума&ын 
к(л-�о�ыстан тазартып, айналаны абаттан-
дыру&а атсалысты.

�зімнің қалам Арқалықта да тек орысша сеанстар 
тұр. Жаңа�зеннің үш кинотеатрының біреуі жыл-
да біз ді қолдайды. Сондықтан олар к�рермен на-
зарына тек қазақша сеанстарды сатып алды. Міне, 
сеанстарды таңдау кинотеатрлардың �з еркінде.

– Жақында Сенаттың «Ұлттық мүдде» диалог 
алаңы отырысына қатыстыңыз. Бір сұхбатыңызда 
«Ойжұмбақ 2-ні» қазақша дыбыстау барысында 
к)п айтыла бермейтін с)зімізді балаларға түсіндіру 
үшін осы сәтті пайдаландық» деген екенсіз. Осыған 
қарап дубляждың ұлттық мүддемізді қалыптасты-
руға қосатын үлесі бар деуімізге бола ма?

– "рине, болады. Шетелден келген �зінің 
шығармашылық идеясы бар фильмді біз қазақ 
тіліне аударып, дыбыстап жатқан кезде бізге 
лайық емес, бізге жат нәрсені дубляж арқылы 
елек тен �ткізе аламыз. Осылайша, оларды қазақ 
менталитетіне, қазақ тіліне, қазақ халқына сай 
ыңғайлаймыз. С�йтіп, ұлттық мүддені насихат-
тайтын кішігірім құралға айналамыз. 

– Кез келген жастағы к)рермен «Ойжұмбақ 
2-ден» керемет к)ңіл күйден б)лек не ала алады?

– Біріншіден, үздік анимациялық студия 
Disney, Pixar бұл үш туындыны он жыл пісірген. 
2016 жылы да шықты, одан кейін биыл екінші 
б�лімі шығып отыр. Фильм шықпас бұрын 
3-4 жыл �ндірісте болды, сценарийін құрастыр-
ды. Сондай үлкен шығармашылық топтың к�р-
кем фильмін к�рермен тамашалауға қақылы. 
К�рермен неге орыс тілінде тамашаласын? Біз 
к�рерменге мүмкіндік пен таңдау беруіміз керек. 
Сондықтан осындай мүмкіндікті сапалы түрде 
қазақ тілінде тамашалағанын қалаймыз. Сол 
үшін жасалған әрекет – бұл. Дубляж мәселесіне 
келгенде, сапалы дүниенің қазақша болуы әбден 
мүмкін деген ой қалыптастыру. �йткені дубляж 
к�рермен санасында «сапасыз, арзан жасалған 
дүние» деген ой қалыптасып қалған болуы мүм-
кін. Ал дубляждың жақсы жағы да бар, сапалы 
түрі де бар. Міне, қазақша дубляжды да әлемдік 
стандарттарға сай жасап жатырмыз. Аудармашы-
лармыз халық арасында ұмытылған кей с�здерді 
қайта қосты. Онымен к�рермен тура жаңа та-
нысқандай күй кешіп жатыр. Мұны да кішігірім 
тәрбиелік құрал деп есептеймін.

– Уақыт б)ліп сұхбаттасқаныңызға рақмет! 
Шығармашылық табыс тілейміз!

Cңгімелескен
Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

– «Ойжұмбақ 2» алғашқы 
күннен-ақ касса жинады. Эк-
ранға шыққанға дейінгі жұ мыс-
 тарға аударма, дубляжға қанша уақыт кетті? 

– Дубляжға, мәтінді аудару, әртісті таңдау, 
фильмді жазу, қысқасы, барлық жұмысқа шама-
мен бір айдай уақыт кетті. Фильмді жазудың �зі 
20 күндей уақытты алды. 

– Мультфильмді к)ргенде аударманың сапалы 
жасалып, оның кейіпкерлер дауысына үйлесімі 
ерекше әсер қалдырды. Дыбыстау кезінде актер-
лерді қалай таңдадыңыздар? Неге мән бердіңіздер? 

– Ең бірінші мына талаптарды ескердік: актер 
дауысының кейіпкерге үйлесуі, жарасымды бо-
луы, актерлік қабілет, тілдің тазалығы. Сонымен 
қатар әртістің қызығушылығын да ескеру керек. 
Егер әртістің бойында �зі қатысып жатқан жобаға 
шынайы қызығушылық болмаса, к�зі жанып 
талпынып тұрмаса, жоба ойдағыдай шықпай 
қалуы әбден мүмкін. Негізгі �зімнің де қоятын 
талаптарым осы. 

– «Ойжұмбақ 2» қазақша аудармасының )зі 
қазақтілді дубляждың жағдайын к)рсеткендей 
болды. Disney компаниясының бұдан б)лек «Му-
фасса: Арыстан патша» мен «Моана 2» дыбысталып 
жатқанын айтқан едіңіз. Жалпы, к)рерменге ұсы-
нылатын аудармаларды қалай таңдау керек?

– Ашығын айтқанда, бұл үш фильмді таңдаған 
біз емес, Disney компаниясының �зі. Осы фильм-
дерді к�рермен назарына қазақ тілінде ұсынуға 
бел буды. Ол бекер емес. Компания қоржынында 
аз уақытта шығатын тағы к�п фильм бар. Бірақ 
сіз атаған осы үш фильм неге таңдалғанына былай 
жауап берейін. Біріншіден, осы үш фильмнің 
к�рермені және аудиторияның жас ерекшелігі 
�те қолайлы. Бұл отбасылық туынды болған-
дықтан, бала-шағаңызбен, ата-анаңызбен бірге 
тамашалауға болады, ешқандай қант�гіс я бол-
маса анайы с�здер, ерсі сахналар к�рсетілмейді. 
Отбасылық туынды ретінде барынша к�бірек 
к� рермен жинайтын кинотуындылардың қата-
рына кіретін осы үш фильм Disney-ден ұсынылды. 
Бұл – кәдімгі үлкен стратегиялық қадам. Жаңа 
айтқанымдай, бұл таңдауды біз жасамадық, 
Disney �зі ұсынды. Неліктен? Бұған дейін «Бола-
шақ» корпоративтік қорының қаржыланды-
руымен шыққан фильмдерді таңдаған Disney 
және «Болашақ» корпоративтік қоры болатын. 
Қаржыландырған компания солар болған-
дықтан, таңдауға да �з үлестерін қосты. Сол ды-
быс талған 40-тан астам фильмнің барлығы дерлік 
отбасылық фильмдер еді. Бәлкім содан болар, 
Disney бұған дейін қазақ тіліне дыбысталған 
фильм дердің басым к�пшілігі отбасылық бағыт-
та деп биыл да осындай фильмдерді ұсынды. 
Былай ша айтқанда, аудиторияның қызығу-

Тілекгүл ЕСДӘУЛЕТ

Қазақстан Республикасы ұлттық ғылым академиясының 
академигі, философия ғылымының докторы, про фес сор, Ұлы 
Отан соғысының ардагері 

Досмұхамед КІШІБЕКОВТІҢ 
қайтыс болуына байланысты, марқұмның жанұясы мен 
туған-туыстарының қайғысына ортақтасып, к�ңіл айта мыз. 
Қазақстанның философия ғылымын дамытуда арты на �шпес 
мұра қалдырған айтулы ғалымның жарқын бол мысы жүре-
гімізде мәңгі сақталады.

Қ.Сәтбаев атындағы ҚазҰТЗУ,
Қоғамдық пәндер кафедрасының ұжымы

– «Ойжұмбақ 2» алғашқы 
Э

қабылдамады. Сын деген бір жақсы құрал ғой. 
Соның арқасында к�п нәрсе түзеледі. Мінсіз, 
керемет жасалған дүние болмайды. Қашанда қа-
теліктер болады. Бір жері дұрыс болса, кей жерінен 
қа теліктер орын алуы мүмкін. Осындай сын 
арқылы ж�нделеміз. 

– «Ойжұмбақтың» бірінші б)ліміндегі кей кей-
іпкерлер қайталанады ғой: Райли, Қуаныш, Ашу, 
Қорқыныш, Мұң және Жиіркеніш. Екінші б)лімде 
осы кейіпкерлерге бірінші маусымда дыбыстағандар 
дауыс берді ме?

– Жоқ, бірінші б�лімін Qazaqstan ұлттық ар-
насы жасаған. Ол астаналық жоба болды. Яғни, 
ұлттық арна тек астаналық әртістерді шақырды, 
солар дыбыстады. Ал екінші б�ліміне келгенде 
түгел кейіпкерлердің дауысын қайта таңдау бұй-
рығы келді. Сондықтан біз әртістерді жаңадан, 
басынан таңдадық. 

– «Ойжұмбақ 2» прокатқа екі тілде қатар шық-
ты, орыс және қазақ тілінде. Бір байқағанымыз, 
орыс тіліндегі сеанстар қазақ тіліне қарағанда кү-
ніне екі есе к)п қойылды. Дегенмен қазақша 
дубляж далған фильм рекорд орнатты. Осыған қарап 
қазақ дубляжының жағдайын, к)рермен сұранысын 
қалай таразылауға болады?

– К�рермен қызығушылығы жоғары. Осы тұста 
мынаны айта кетейін, қазақша дыбыстаумен ай-
налысқан шығармашылық топ, яғни біз тек дыбыс-
таумен айналысамыз. Кинотеатрларға тарату – 
«Меломан» компаниясының қолында. Фильм 
қа зақ тіліне «Дисней» компаниясымен қар жылан-
дырып дыбысталды. Ал «Меломан» ком   паниясы 
оны кинотеатрларға тек ұсынады. Жақында К�к-
шетауда болдым. Жалғыз кинотеатр бар екен. Сол 
жерде бірде бір қазақша сеанс жоқ. Ал к�рермен 
сұ рап келсе, тек орысшасын к�рсетуге бел буған. 
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àœä ààœä àшылығы, статистикалық к�рсеткіштері бар шы-
ғар. Бірақ менің ойымша, біз тек отбасылық 
фильм дермен шектелмей, кез келген жастағы 
к� рерменге кез келген жанрдағы фильмдерді 
ұсынуымыз және соған жан-жақты дайын болуы-
мыз керек. �йткені дубляждың барлығы ертегі 
немесе әндер ғана емес қой, әртүрлі фильмдер 
бар. Мысалы, маған қазір мүмкіндік берілсе, 
«Оппенгеймерді» қазақша дыбыстар едім. �йт-
кені бұл – үлкен ой салатын, біздің елімізге жат 
емес сұрқия қаруды ойлап тапқан адамның био-
графиялық фильмі. Мұндай мағыналық маңызы 
зор фильмдерді қазақ тіліне дыбыстау керек-ақ, 
бұл мен үшін ерекше қызық болар еді және к�рер-
мен оны тамашалауы керек. 

– Disney-дің туындылары қазақша с)йлеп, эк-
ранға шыққаннан кейін қазақтілді мультфильмдер-
дің к)рермені к)п екенін байқадық. Бірақ неге ау-
дармалар ғана кинотеатр экранына шығып жатыр? 
Отандық анимациялардың орны кинотеатрды 
бы лай қойғанда телеэкраннан аспайтын сияқты. 
Сіздің пікіріңіз қандай? 

– Disney – алпауыт компания. Ол – әлдеқа-
шан к�рерменін тапқан, киносы ғана емес, мульт-
фильмі, телесериалдары, медианың әртүрлі са-
ласында орнын тапқан кангломерат компания. 
Онымен, әрине, біздің анимацияның жарысуы 
қиындау. Десе де, жоқ емес, бар. Отандық анима-
цияларға шынайы қолдау керек деп есептеймін. 
Тек қана мемлекет тарапынан, Ұлттық киноны 
қолдау орталығы ғана емес, жеке кәсіпкерлердің 
де шын қолдауы керек сияқты. �йткені анимация 
�нері кино �неріне қарағанда әлдеқайда күр-
делірек. Қазір Қазақстанда үлкен кино түсіретін 
мықты продюсер, режиссерлер бар. "рқайсысы-
ның продакшн компаниялары бар. Олар жан-
жақты дайын болып тұрса, бір айдың ішінде бір 
фильмді түсірілімін аяқтап шығуы мүмкін. Тіпті, 
екі апта түсірілген фильмнің де куәсі болдым. Ал 
дәл осындай жылдамдықпен анимация жасау 
мүмкін емес. Сондықтан осы арқылы анимация-
ның шын күрделі �нер екенін байқауымызға 
болады. Анимацияда танымал әртісті шақыра 
сап, соның жүзін қолдану сияқты әдістер жүр-
мейді. Анимацияның заңдылықтары к�п. Бір 
толықметражды фильм бірнеше жыл бойы жаса-
луы мүмкін. Сондықтан мұндай күрделі процес-
терге қаражат керек екені анық. Мамандарға да 
к�мек к�рсету, техникалық жабдықтарды түген-
деу – әжептәуір ауқымды күрделі процестердің 
бірі. Бұл жерде мен балалар телеарнасының 
тапсырысы бойынша шығып жатқан анимация-
ны айтып отырғаным жоқ, дербес студияларды 
айтып отырмын. Мемлекеттік емес студияның 
жұмыстары және олардың деңгейі қазір қуанта-
ды. Тек сол әттеген-ай қаржыландыру жағы 
жақсар са екен ниет-тілегім бар.

– Кейбір к)рерменнің аудармаға қатысты сыни 
пікірлерін естіп жатырмыз. Сынның болғаны да 
дұрыс қой. Сіздер қалай қабылдадыңыздар?

– Ия, сын айтылды. Сын айтылғаны дұрыс 
әрі орынды. Бұл туралы жазылған мақалаларды, 
пікірлерді оқығанда қуандым. Неге? �йткені 
к�рерменге бәрібір емес, к�рермен осының жақ-
сы болғанын қалайды, сол үшін �з пікірін біл-
діріп жатты. Олардың барлығы бірдей емес, 
әрине. Десе де, орынды айтылған пікірлер жетер-
лік. "сіресе, аудармаға келгенде к�п сыни к�зқа-
рас болғанын байқадық, аударма мамандары 
бізге жазды. Сол жазылған ақпараттарды сілте-
месімен біздің аудармашыларымызға да жібердім. 
Олар ақылдасып, керегін қабылдап, керек емесін 

«Республикалық студенттік құ ры лыс және жастар 
жасақтары қозғалысы» қоғамдық қорының жетекшісі 
Марат Мұхамеджановтың айтуынша, тазалық акция-
сына «Жасыл ел» жасақтарының 110-нан астам жаста-
ры қатысты.

– Қар полигоны аумағында 200-ге жуық қапшық 
қоқыс жиналды. Алдағы уақытта да осындай сани-
тарлық тазалық жұмыстарын жал ғастыратын бола-
мыз. «Жасыл ел» бағдарламасын іске асыру – мемле-
кеттік жастар саясатының негізгі басым бағыттары-
ның бірі. Ол жас тардың күшімен елімізді к�галдан-
дыру, абаттандыру арқылы студент жастарды ең-
бекпен қамтамасыз ету, жастар арасында экологи-
ялық тәрбиені насихаттау және достық қарым-қаты-
насты нығайту, жастардың табиғатқа қамқорлықпен 
қарап, �зінің жеріне, еліне деген сүйіс пеншілігін 
қалыптастыру мақ сатында ұйымдастырылып келеді. 
Біз қоғамда экологиялық сана мен мәдениетті қалып-
тастыруымыз керек. Оны әркім �зінен бастағаны 
ж�н, – деді Марат Мұхамеджанов.

Ал Астана қаласы Жастар саясаты мәселелері 
басқармасының бас маманы Ерлан Айдардың ай-
туынша, акция аясында «Таза дүйсенбі», «Сәтті 
сәрсенбі» атты экологиялық тазалық жұмыстары 
тұрақты �ткізілетін болады. Бұған дейін де жоба ая-
сында қала маңындағы к�п теген аумақтарда тазалық 
жұмыстары жүргізілген. Акция әлі де жалғасады. "р 
апта сайын жастар Еңбек кодексіне сәйкес 4 сағаттан 
аспайтын уақыт аралығында жұмыс іс теп, қала ау-
мағын, мектеп маңын, қа  ладағы гүлзарлар мен 
�зен-к�лдер, су арналарының айналасын тазалаумен 
айналысады. 

– «Астана – тазалық пен тәртіп тің үлгісі» атты 
экология акциясы аясында �ткен іс-шарада жастар 
қоқыс тазалаумен қатар қала аумағын таза ұстау жұ-
мыстарын жүргізді. Іс-шараның мақсаты – қоршаған 
ортаны �здері тұрып жатқан қаланы, айналасын таза 
ұстауға үйрету, жастар арасында экология  лық мәде-
ниет қалыптастыру. Биыл «Жасыл ел» жобасының 
20 жыл  дығын атап �тіп жатырмыз. Жоба аясында 
14 пен 35 жас арасындағы жастарымызды, яғни мем-
лекет тарапынан аз қамтылған, к�пбалалы отбасы-
ларға қолдау ретінде оқушылар мен студенттерді 
жұ мысқа қабылдаймыз. Бір жас бір рет қатысуға 
мүмкіндігі бар. Олар жалақы алады, – деді Астана-
дағы Жастар саясаты мәселелері басқармасының бас 
маманы Ерлан Айдар.

Атап айтар болсақ, «Жасыл ел» еңбек жасақтары 
бойынша биыл 4 200-ден астам жас азаматтарды жұ-
мыспен қамтамасыз ету к�зделген-ді. 

– Қазақта «Еңбектің наны тәтті» деген тәмсіл бар. 
Сондықтан жастарымыз �з еңбектерінің арқасында 
жазғы еңбек маусымында жұмыс істеп, �здеріне аз да 
болса материа л дық жәрдем жасауына болады. 
2005 жылы құрылған к�шбасшы ұйымның мақсаты – 
белсенді жас тарды біріктіріп, �скелең ұрпақты ең-
бекке баулуға, тәртіпке үйретуге, патротизмді қалып-
тастыруға үлес қосу. 

 Сондықтан «Жалқаудың жаны тәтті» деп жатып 
алмай еңбек етіп, еліміздің экологиясының таза бо-
луына, қаланың, қала маңы аумақ тарының к�ркеюі-
не үлес қосып жат қаны үшін алғысымызды айта-
мыз, – деді Ерлан Айдар.

Еңбек пен 
тазалық – 
егіз ұғым

КӨРЕРМЕН ТАЛҒАМЫНА

Аударма
Шах-Мұрат ОРДАБАЕВ, 

дубляж режиссері:

Бір аптаны� ішінде рекорд 
орнат�ан «Ойж�мба� 2» эмоция 

кейіпкерлері ар�ылы к#рерменге 
ой тас та&ан (здік дубляж ж�мы-
сыны� бірі болды. Фильмні� әр 
сеансында зал к#рерменге лы� 
толы бол&аны �уанарлы� жайт. 
@йткені б�л – �аза�ша дубляж-
ды� с�ранысы жо&ары екеніні� 

дәлелі. К#рермен к#�ілінен 
шы��ан ж�мысты� негізгі #зегі 

біз біле бермейтін ��пия &а 
толы. «Ойж�мба� 2-ні» �аза�-
ша с#йлеткен дубляж режис-

сері Шах-М�рат Ордабаевпен 
ә�гімелесіп, атал&ан фильмді 

дыбыс тау кезіндегі шы&ар-
машылы� топты� ізденістері-

нен хабардар болды�. Со-
нымен �атар 

дубляж режиссері �аза� 
дубляжыны� б(гінгі ахуалына 

то�талды.
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